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روزنامه

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با بیان اینکه بیش از 
۱۰ درصد از تخم مرغ کشور در قم تولید می شود گفت: میزان 
مصرف روزانه استان قم ۴۰ تن است ولی بیش از ۲۵۰ تن تولید 
تخم مرغ وجود دارد.  عباس پورمیدانی با اشاره به آخرین وضعیت 
دامداری و تولید مرغ و تخم مرغ در استان اظهار داشت: قم از 
سال های گذشته بارانداز دام در کشور بوده است، یعنی علاوه بر 
تولید و پروار دام در موضوع خریدوفروش نیز بسیار رونق و شهره 

کشوری دارد و از نظر گوشت قرمز و سفید، تخم مرغ و شیر چند

سیاست  گفت:  قم  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
مشخصی برای تصفیه پساب در قم وجود ندارد و این امر مشکلات 
زیادی را به وجود آورده است.  علی جان صادق پور در کارگروه 
تخصصی اجتماعی فرهنگی سلامت ،زنان و خانواده که در سالن 
کرامت استانداری برگزار شد، اظهار داشت: دستگاه های اجرایی 
کوتاهی  قم  در  فاضلاب  آب  با  صیفی جات  آبیاری  ماجرای  در 
کرده اند و در این زمینه شرکت آب و فاضلاب و محیط زیست و 
مدیرعامل  باشند.  پیگیر  باید  منطقه ای  آب  و  کشاورزی  جهاد 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

۱۰ درصد از تخم مرغ کشور در قم 
تولید می شود 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم :

سیاست مشخصی برای تصفیه پساب 
درقم وجود ندارد 
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جامعه مدرسین حوزه علمیه قم :

ولایت فقیه کانون وحدت ملت مسلمان ایران است

استاندار قم:

اقدامات و رویدادهای مقابله با 
کرونا مستندسازی شود

ارزش های اقتصادی تالاب تمام شدنی نیست 

گنج های پنهان
 در دل حوض سلطان 
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فردوسی پور با 4.6 میلیون بیننده سوپراستار شد

2

و  اقدامات  مستندسازی  اینکه  به  اشاره  با  قم  استاندار   
رویدادهای مقابله با کرونا در قم، مغفول مانده است، خاطرنشان 
قرار  ذیربط  نهادهای  کار  دستور  در  مهم  کار  این  باید  کرد: 

داشته باشد.  بهرام سرمست در جلسه ستاد مردمی مبارزه 
با کرونا و مشارکت های اجتماعی طی سخنانی با گرامیداشت 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به تبلیغات محیطی دهه میلاد حضرت زینب)س( و روز پرستار بیان کرد: مبارزه بی امان
بصیرت، گفت: 6 گروه از سازه های محیطی از جمله لمپوست، پرتابل، استرابورد، 
بزرگ  عرشه  و  آویز  میادین،  در  مستقر  تبلیغاتی  استوانه های  پل،  عرشه های 
عوارضی اتوبان تهران در مسیر رفت وبرگشت به این منظور اختصاص یافته است.
مهدی کلانترزاده در جلسه کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم با 
اشاره به شعار دهه بصیرت امسال، اظهار داشت: طبق هماهنگی های انجام شده 
»بصیرت فاطمی، ولایتمداری و مقاومت علوی« به عنوان شعار واحد دهه بصیرت

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد

اجرای پویش تبلیغات محیطی ویژه ایام دهه بصیرت
 

مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی اطراف حرم مطهر شهرداری قم با اشاره 
به تصویب کلیات طرح بهسازی میدان مطهری از تبدیل بلوارامام موسی صدر به 
زیرگذر و تبدیل میدان مطهری به میدان پیاده خبر داد. علیرضا خاکی در گفت وگو 
با شهرنیوز، با اشاره به آخرین مصوبات طرح پروژه میدان مطهری، اظهار داشت: در 
هفته جاری کلیات بهسازی میدان مطهری مورد تصویب قرار گرفت و مصوب شد 
که سطح میدان مطهری با احداث یک خیابان فرعی و زیرگذر کردن امام موسی 

صدر به صورت یک میدان پیاده و با قابلیت برگزاری مناسبت های سیاسی و

مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی اطراف حرم مطهر :

پروژه بلوار امام موسی صدر زیرگذر می شود
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رهبر معظم انقلاب در سخنرانی تلویزیونی به مناسبت روز پرستار:

قانون تعرفه گذاری 
خدمات پرستاری اجراشود 

امروزپرستاران درچشم مردم ازهمیشه عزیزترند
مسئله استخدام پرستارها با جدیت دنبال شود

تالاب، یا همان دریاچه معروف حوض سلطان را شاید تنها به 
عنوان جاذبه ای گردشگری بشناسند، اما این پهنه کم نظیر، 
گنجینه ای بی کران از نعمت های خدادادیست که میلیاردها 

دلار ارزش اقتصادی دارد. ایران با داشتن یک درصد جمعیت 
دنیا، بیش از 7 درصد منابع معدنی دنیا را در اختیار دارد، این 
کشور پهناور، بر روی کمربند گرم و خشک جهان قرار دارد  و 

فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد مقابله با کرونا قم اعلام کرد

اجرای موفق طرح شهید سلیمانی در قم 
فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد مقابله با کرونا قم گفت :طرح شهید سلیمانی برای 
مقابله با کرونا به علت نتایج موفقیت آمیز آن تا اطلاع ثانوی ادامه دارد. مرتضی 
حیدری درگفت وگویی با اشاره به آغاز اجرای این طرح از اول آذرماه گفت: این طرح 
قرار بود به مدت دو هفته اجرا شود اما به علت نتایج موفقیت آمیز آنان همچنان ادامه 
خواهد یافت. حیدری افزود: این طرح هم اکنون در 90 محله شهر قم با همکاری 
مرکز بهداشت،بسیج، هلال احمر و برخی دستگاههای دیگر در حال اجراست. وی 
اضافه کرد تیم های مراقبتی، حمایتی و نظارتی در طرح محله محور شهید سلیمانی 
مشارکت دارند و تا ریشه کنی کرونا به فعالیت خود ادامه میدهند. فرماندار قم 
خاطرنشان کرد در حال حاضر 3500 نفر در قالب 270 تیم در اجرای این طرح فعال 
هستند. رئیس مرکز بهداشت استان هم در گفتگویی با این برنامه به تاثیر اجرای 
این طرح اشاره کرد وگفت: اجرای طرح شهید سلیمانی به همراه محدودیت ترددها 

باعث روند نزولی تعداد بیماران و مرگ ومیر در استان شده است.

آگهی دعوت به مجمع عمومی فوق العاده نوبت اول

شرکت حمل و نقل یاسر امین 
)بامسئولیت محدود(

 بدینوسیله از کلیه اعضاء هیئت مدیره و صاحبان سرمایه 
به  با مسئولیت محدود  امین  یاسر  نقل  و  شرکت حمل 
دعوت  آنان  قانونی  نمایندگان  یا  و   ۱۰۴۲ ثبت  شماره 
می شود تا در روز دوشنبه مورخ 1399/10/15 ساعت 
10 صبح در دفتر مرکزی شرکت به آدرس: قم  - جاده قدیم 
تهران  - بلوار شهید خدا کرم . کوچه ۴ . شرکت یاسر امین 

تشکیل می گردد، حضور بهم رسانند.
دستور جلسه:

افزایش / کاهش اعضاء هیئت مدیره

سخنی با »موافقان« تحریم 
من روزنامه نگارم؛ یک شهروند عادی که روزانه با هموطنان خود از طیف  ها و مشاغل 
گوناگون سروکار دارم؛ هر روز ده  ها و شاید صدها رسانه  مختلف از رسمی و غیررسمی تا 
نوشته  های تخصصی و دلنوشته  های همنوعان را می  خوانم؛ گاهی شاد می  شوم؛ گاهی 

غمگین، گاه برآشفته و گاهی متاسف... . 
بگذارید اعتراف کنم حال مردم سرزمینم خوب نیست؛ بیشتر از هر زمان دیگری 
نگرانی و غم را در چهره و از عمق نوشته  ها و نانوشته  هایشان می  بینم، می  خوانم، حس 

می  کنم، درک می  کنم با همه جانم!
گاهی ساعت  ها در سکوت درد می  کشم برای ملتی که مصیبت تحریم  های وحشیانه و 
غیرانسانی دامن شان را گرفته و همدستی  اش با کرونا نفس شان را بند آورده؛ میلیون  ها 
انسان غیرسیاسی و شریفی که چشم به تدبیر دولت و مسئولان نظام بسته اند تا شر این 

تروریسم اقتصادی جنایتکارانه از سرشان رفع شود.
تکلیف  ام با مقام ها و مسئولانی که شبانه روز مجاهدت می  کنند برای رفع و خنثی سازی 
و  انقلاب  معظم  رهبر  تاکید هم زمان  است؛  روشن  کرونا  منحوس  بلای  و  تحریم  ها 
رئیس جمهوری کشورم برای خنثی سازی و درنگ نکردن در رفع تحریم  ها »حتی برای 
عزتمندانه   »خنثی سازی  بر  رئیس جمهوری  اول  معاون  اشاره   کنار  در  ساعت«  یک 
تحریم  های ظالمانه در اولین فرصت« دلم را به اندازه کافی گرم می  کند، اما خطاب این 
نوشتار، فروتنانه به منتقدانی است که همچنان بر طبل تحریم می  کوبند و یا درصدد 
تاخیر در رفع تحریم  ها یا مخالف هرگونه تلاشی برای خنثی سازی و اعلام شکست فشار 

حداکثری دشمن هستند.
می  دانم آمریکا تعهد داده بود در برجام بماند و به وظایفش عمل کند، همانگونه که ما 
ماندیم و عمل کردیم؛ می  دانم دولت و مردم نباید چشم به آمریکا و غرب داشته و فقط 
منتظر مذاکره یا توافق باشند؛ می  دانم همه اقشار و مشاغل باید به تلاش خود در زمینه 
رونق تولید و اقتصاد عمل کند و رفع تحریم  ها با توجه به مشکلات بانکی و ارزی به بهبود 
تولید و صادرات می  انجامد و ایران مان از نظر اقتصادی قوی تر خواهد شد؛ می  دانم رفع 
تحریم  های اقتصادی آمریکا، همانند شکست تمدید تحریم تسلیحاتی، پیروزی بزرگ 
ملت ماست در برابر این همه ستم و قلدری؛ باور کنید همه  این ها را می  دانم و می  دانند 

مردم ما؛ اما سخن من چیز دیگری است.
قدری در میان مردم عادی کوچه و بازار حضور یابید؛ اندکی سخنان شان را بشنوید؛ 
حتی شده به صورت ناشناس با مردم کوچه و خیابان همدل و هم  سخن شوید تا ببینید 
چه رنجی می  کشند از این اوضاع دشوار معیشتی؛ به بیمارستان  ها، فروشگاه ها، بازارها، 
داروخانه  های هلال احمر و 29 فروردین، متروهای شلوغ در این روزهای کرونایی، به 
اتوبوس  های خاکستری این روزها، میوه فروشی  ها، قصابی  ها، لباس فروشی  ها، اغذیه 
فروشی  ها، نانوایی  ها، کوچه  های بن بست، به خیابان های سرد، پاساژهای خلوت، 
بازارهای متروک و از همه مهم تر به نظرها و کامنت  های مردم در شبکه  های اجتماعی 
سری بزنید و ببینید و بشنوید این مردم شریف و بی گناه چه شوقی برای رفع تحریم  ها 

دارند.
به چشم  های ساده  شان بنگرید و حس  کنید چه غمی، چه مصیبتی می  کشند از این 
»جنگ اقتصادی نابرابر« و چه امید زلالی دارند برای رفع و دفع نقشه  شوم واضعان و 

مدافعان تحریم و کمبود معیشت و کمبود زندگی!
به این مردم شرافتمند و قانع که بویژه در سه سال گذشته صبورانه بار فشار حداکثری 
پلیدترین دشمنان  این خاک را به دوش کشیدند و آن را تبدیل به »شکست حداکثری« 
بدخواهان کردند،، دقت کنید؛ باور کنید این ها نه سیاسی  اند نه جناحی، نه فریب  خورده 
دشمن، نه عامل خارجی و نه بی  بصیرت و کم سواد؛ این ها همان خواهران، برادران، 
فرزندان، پدران و مادران ما هستند که کمرشان در حال خم شدن است زیر بار گرانی و با 
شکست تاریخی ترامپ و ترامپیسم. منتظر چشیدن ثمره  تحمل سه سال سخت و جانکاه 
هستند؛ این مردم بی  منت، چشم انتظار رفع و خنثی کردن تحریم، گرانی، احتکار، تورم 
و بی ارزشی پول ملی خود هستند؛ این مردم هم، میهن شان را دوست دارند، هم چهار 
دهه است پشت نظام و انقلاب شان ایستاده  اند و در سه سال سخت گذشته امیدوار بودند 

به ابطال نقشه  های شوم غدارترین دشمنان شان.
سیاسیون محترم! برای یکبار هم که شده با خواست اکثریت مردم همراه شوید و 
بی چشمداشت به کاسبی تحریم و انتخابات ۱۴00 و پست و مقام و منصب کوتاه 
این دنیا، کمک کنید بدون تاخیر تحریم  ها به تاریخ بپیوندند و شادی به چهره دوست 
آزادسازی  مانند  حماسه  ای  دیگر  یکبار  کنید  کمک  برگردد؛  جامعه  آحاد  داشتنی 
خرمشهر برپا کنیم و شادی کنان پایان حصر اقتصادی و تروریسم مالی  معیشتی کور 
غرب را اعلام کنیم و یکبار دیگر جشنی به وسعت همه ایران برپا کنیم؛ کمک کنید 

لطفا!
رییس هیئت مدیره روزنامه نگار

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده نوبت اول

شرکت حمل و نقل یاسر امین  
)بامسئولیت محدود(

بدینوسیله از کلیه اعضاء هیئت مدیره و صاحبان سرمایه 
به  با مسئولیت محدود  امین  یاسر  نقل  و  شرکت حمل 
دعوت  آنان  قانونی  نمایندگان  یا  و   ۱۰۴۲ ثبت  شماره 
می شود تا در مورخ 1399/10/15 ساعت 10 صبح در 
دفتر مرکزی شرکت به آدرس: قم  - جاده قدیم تهران  - 

بلوار شهید خدا کرم – نبش کوچه ۲۰ حضور بهم رسانند.
دستور جلسه:

-  انتخاب و تعیین سمت اعضاء هیئت مدیره
- تعیین دارندگان حق امضاء

رییس هیئت مدیره

بموجب ماده 12 قانون ثبت و ماده 59 اصلاحی آئین نامه مربوطه املاکی که در سه ماهه دوم سال 99 تقاضای ثبت آنها 
پذیرفته شده و شماره هایی که از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده است و هر آنچه طبق آرای هیئت نظارت و دستور 

اداری آگهی نوبتی آنها باید تجدید شود بشرح ذیل آگهی میشود:
الف: املاکی که تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و شماره هایی که از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده و مدت اعتراض 

آنها از تاریخ اولین نوبت این آگهی بمدت 90 روز می باشد:
1-پلاک 1472 فرعی از 6 فرعی از 55 اصلی، آقای محمد بهنیا فرزند قنبر، ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث 

بنا شده بمساحت 135/95 مترمربع واقع در جعفریه، حوزه ثبتی بخش جعفرآباد
2-پلاک 1473 فرعی از 6 فرعی از 55 اصلی، آقای قنبر بهنیا فرزند چراغ، ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا 

شده بمساحت 305/90 مترمربع واقع در جعفریه، حوزه ثبتی بخش جعفرآباد
3-پلاک 1482 فرعی از 19 فرعی از 55 اصلی، آقای درویش رضا شاهمرادی فرزند عباس، ششدانگ یک قطعه زمین که 

در آن احداث بنا شده بمساحت 205/6 مترمربع واقع در جعفریه، حوزه ثبتی بخش جعفرآباد
4-پلاک 1483 فرعی از 19 فرعی از 55 اصلی، خانم اعظم السادات موسوی فرزند سیدحسین، ششدانگ یک قطعه 

زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 119/45 مترمربع واقع در جعفریه، حوزه ثبتی بخش جعفرآباد
5-پلاک 1484 فرعی از 19 فرعی از 55 اصلی، آقای محمدرضا شاه مرادی فرزند فتحعلی، ششدانگ یک قطعه زمین که 

در آن احداث بنا شده بمساحت 302/35 مترمربع واقع در جعفریه، حوزه ثبتی بخش جعفرآباد
تاریخ نوبت اول.1399/09/01 و نوبت دوم1399/10/01
محمدرضا خدایاری – رئیس ثبت اسناد و املاک جعفریه
 م الف :1025983

آگهی های نوبتی سه ماهه دوم سال 1399 شمسی – آبان ماه

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پیام خود به 
اختتامیه دهمین جشنواره کتابخوانی رضوی 
ادوار  تمامی  در  کتاب  است:  آورده  قم  در 
تارخی مبدا پیشرفت و مبنای جهش علمی و 

فرهنگی بوده است. 
ادامه  در  روز یکشنبه  سید عباس صالحی 
پیام خود به آئین اختتامیه این جشنواره آورده 
دلیل  تاریخ  طول  در  همواره  کتاب  است: 
جامعه اندیشمند، متمدن و فرهنگ مدار بوده 

است.
در ادامه این پیام آمده است: فرهنگ این 
سرزمین همواره بر مدار کتاب و کتابخوانی 
نیز به پشتوانه  ائمه اطهار)ع(  استوار بوده و 
کتاب آسمانی حال خوب را برای بشر به ارمغان 

آورده اند.
صالحی در پیام  خود افزوده است: در زمانی 
که شیوع بیماری کرونا فعالیتهای فرهنگی 
را به صورت مشهودی تحت تاثیر قرار داده و 
بسیاری از فعالیت های فرهنگی متوقف بود 
و از سویی دشمنان ایران و اسلام با تحریم و 
تحریف سعی در تحریف ارزش های انقلاب 
و اهل بیت)ع( را داشتند، مطالعه به عنوان 

مشعل هدایتگر این توطئه ها را خنثی کرد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پیام خود 
این  در  کنندگان  شرکت  است:  داده  ادامه 
جشنواره کتابخوانی به الگوی حقیقی زندگی 

سعادتمندانه دست یافتند.
وی در ادامه پیام خود ضمن بزرگداشت روز 
یک  در  پرستاران  است:  کرده  تاکید  پرستار 
سال گذشته جلوه تابناکی از ایثار و شهادت 
را به تصویر کشیدند. صالحی افزوده است: 
جشنواره کتابخوانی رضوی با ارج نهادن به 
منزلت کتاب و کتابخوانی در سایه سار عطر 
بزرگان  و  کاظم)ع(  موسی  امام  سلاله  سه 
منتسب به این خاندان مطهر ، زمینه پویایی 
جامعه و زمینه اشنایی با سیره و سنت این 
فراهم کرده است. دبیرکل  را  اطهار)ع(  ائمه 
نهاد کتابخانه های عمومی کشور نیز در این 
آئین افزود: یک میلیون و 300 هزار نفر در این 
دوره از جشنواره برگزار شد که با این حضور 
گسترده بالاترین سطح مشارکت در مسابقات 
کتابخوانی کشور ثبت شد. علیرضا مختارپور 
قشرهای  گسترده  حضور  داشت:  اظهار 
مختلف مردم به ویژه نوجوانان در دهمین دوره 

جشنواره کابخوانی رضوی پدیده مبارکی برای 
اهالی کتاب و قلم است.

کشور  عمومی  کتابخانه های  نهاد  دبیرکل 
گفت: استقبال بی نظیر از این جشنواره نشان 
می دهد که همچنان کتاب های خوب در همه 
شرایط به ویژه در زمان شیوع کرونا و کاهش 
فعالیت کتابخانه های عمومی خوانندگان خود 
را پیدا می کند. وی گفت: خلق این صحنه 
باشکوه به طور قطع پشتوانه محکمی برای 
کتاب و کتابخوانی در کشور و فرصت مناسب 

برای توسعه کتابخوانی است.
جشنواره  دوره  دهمین  پایانی  مراسم 
کتابخوانی رضوی که با مشارکت یک میلیون و 
30۶ هزار شرکت کننده از سراسر کشور همراه 
بود، به میزبانی شهر قم و با ارتباط اینترنتی با 
استان های مختلف کشور، به صورت مجازی 
  79 معرفی  با  دیروز  همایش  این  برگزارشد. 
»فردی«،  بخش  سه  در  برگزیدگان  از  نفر 
»گروهی«، »خانوادگی« با اهدای لوح تقدیر و 
هدایای نقدی به صورت مجازی در شهر قم و 
در حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( به 

کار خود پایان داد .

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی: 
کتاب مبنای جهش علمی و فرهنگی بشر بوده است

دکتر محمدرضا رئیسی*
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 رهبر معظم انقلاب با بیان اینکه مسئولان در قبال پرستاران تکالیفی دارند، 
فرمودند: قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری مدت ها قبل تصویب شده و به سود 
پرستاران است و باید اجرا شود.  رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح روزیکشنبه در 
سخنان زنده و تلویزیونی به مناسبت میلاد حضرت زینب کبری سلام الله علیها و 
روز پرستار، ضمن تبریک این روز به همه پرستاران، پرستار را فرشته رحمت بیمار 
خواندند و گفتند: پرستاران عزیز ما در دوران کرونایی و در شرایطی بسیار دشوارتر 
و  صحنه ها  و  رساندند  ثبت  به  را  بزرگی  کار  معمولی،  شرایط  از  پراضطراب تر  و 

فعالیت هایی را به نمایش گذاشتند که حقیقتاً اعجاب انگیز است.

پرستارغمگسار و روحیه بخش بیمار است 
حضرت آیت الله خامنه ای به خانواده های گرامی که عزیزان پرستار خود را در 
شرایط کرونا از دست داده اند، تسلیت گفتند و با اشاره به نقش پرستار در بهبود 
جسمی و آرامش روحی بیمار، افزودند: در زمینه بهبود جسمی بیمار، پرستار شریک 
و مددکار پزشک است و هر چقدر هم که پزشک حاذق و توانا باشد اما نبود پرستار 
ممکن است بهبود جسمی را با مشکل مواجه کند. رهبر انقلاب اسلامی خاطر 
نشان کردند: پرستار از نظر کمک روحی نیز با یک لبخند و یا یک حرکت و سخن 
مهربانانه در واقع غمگسار و روحیه بخش بیمار است و این، یکی از ارزشهای والای 

اسلامی است.
امروز پرستاران در چشم مردم ازهمیشه عزیزترند

ایشان با اشاره به سخت تر و پراضطراب تر شدن کار پرستاران در دوران کرونا بدلیل 
احتمال ابتلاء و خطر واگیری، گفتند: مجاهدتی که پرستاران در این مدت انجام 
دادند، آنها را در چشم مردم، عزیزتر و شرافتمندتر از همیشه کرد. رهبر انقلاب 
اسلامی در ادامه سخنان خود به وظایف و تکالیف مسئولان در قبال زحمات و از 
به  از کارهای لازمی که  افزودند: یکی  و  خودگذشتگی های پرستاران پرداختند 
من گزارش شده و مسئولان باید انجام دهند، اجرای قانون تعرفه گذاری خدمات 

پرستاران است که مدتها قبل تصویب شده اما هنوز اجرا نشده است.
مسئله استخدام پرستارها با جدیت دنبال شود

کارهای  از  دیگر  یکی  پرستاران  استخدام  افزودند:  آیت الله خامنه ای  حضرت 
ضروری و خیلی خوب است. من یک زمانی به مسئولان گفتم باید حدود 30 هزار 
پرستار را استخدام کنید ولی مشکلاتی داشتند و نشد ولی باید این مساله را با جدیت 
دنبال کنند. همچنین که باید با جدیت دنبال شود تا وضع پرستاران به گونه ای باشد 
که با خیال راحت به کار خود بپردازند و خانواده های آنها هم نسبت به وضعیت آنها 

خاطر جمع باشند.

رییس مجلس شورای اسلامی:

 با همکاری دولت مشکلات مردم را 
حل خواهیم کرد

 رییس مجلس شورای اسلامی گفت: تلاش خواهیم کرد تا با ریل گذاری و 
هدایت گری صحیح و با هماهنگی و همکاری دولت، کشور را به سمت حل 

مشکلات مردم سوق دهیم. 
»محمدباقر قالیباف« درآغاز جلسه علنی امروز- یکشنبه- با تبریک ولادت 
حضرت زینب)س(   و روز پرستار گفت: پرستاران با کمترین امکانات بیشترین 
افتخارات را به ارمغان آوردند. جان ده ها هزار نفر از هموطنان  را نجات دادند و 
خطر را به جان خریدند تا بقیه آسیب کمتری ببینند، فداکاری پرستاران قهرمان 
ما در تاریخ این سرزمین ماندگار خواهد شد و بی گمان نسل های بعد روایت 

مجاهدت و ایثار پرستاران را برای فرزندان خود تعریف می کنند.
 وی با اشاره به تاکید رهبر انقلاب در همکاری قوای سه گانه گفت: حفظ اتحاد 
ملی به نفع یکدیگر را چراغ راه خود در مجلس می دانیم. رهبر انقلاب فرمودند 
که خواست مردم واحد است و کسی از میان مسئولان نباید این صدای واحد را 

دچار خدشه کند.
و  می دانیم  اولویت  در  را  مردم  معیشتی  مشکلات  حل  داد:  ادامه  قالیباف 
و  با هماهنگی  برداشت مگر  از روی دوش مردم  باری  معتقدیم که نمی توان 
اتحاد میان همه مسئوولان. بنابراین باید اصل مشترک منافع مردم است آنچه به 
نفع مردم نیست و به معیشت و منزلت اجتماعی آنها آسیب می زند را به دیوار 
می کوبیم و آنچه به مصلحت آنهاست، از زبان هر کسی گفته شود و با قلم هر 

کسی نوشته شود روی چشم می گذاریم.
رییس مجلس شورای اسلامی افزود: تلاش خواهیم کرد  تا با ریل گذاری  
وهدایت گری صحیح و با هماهنگی و همکاری با دولت کشور را به سمت حل 
مشکلات مردم سوق دهیم.  وی گفت: طرح حمایت معیشتی از مردم، نمونه 
مناسبی است و با همکاری و هماهنگی دولت محترم به نتیجه رسید. به مردم 
قول داده بودیم که نگذاریم سفره آنها کوچکتر شود تلاش کردیم تا کمتر شرمسار  
پدرانی باشیم که شرمنده فرزندانشان شده اند. مطمئن باشید که مردم را در میانه 

مشکلات اقتصادی تنها نخواهیم گذاشت.
رییس قوه مقننه همچنین درباره لایحه بودجه ۱۴00 اظهار کرد: بودجه در 
نگاه مجلس تاثیرگذارین سند حکمرانی است که مستقیماً مسیر پیشرفت یا عقب 
ماندگی کشورها را رقم خواهد زد و باید دقیق ترین و کارشناسی ترین برآوردها در 

بودجه لحاظ شود تا نقشه راه کشور، مسیری در جهت منافع مردم طی کنند.
شورای  مجلس  در  بودجه ۱۴00  لایحه  خصوص  در  کرد:  اضافه  قالیباف   
اسلامی چه در کمیسیون ها، چه در مرکز پژوهش ها، چه در دیوان محاسبات و 

چه در جلسات متعدد با کارشناسان بررسی های لازم صورت گرفته است.
وی گفت: دیوان محاسبات نیز گزارش تفریغ بودجه را بهنگام آماده کرده است. 
این گزارش کارنامه انضباط مالی دولت است.  در گذشته به گزارش اداری و کم 
اثر تبدیل شده بود اما برای اولین بار توانستیم آسیب های بودجه سال 9۸ را در 
بررسی لایحه بودجه ۱۴00 مدنظر قرار دهیم. رییس مجلس خاطرنشان کرد: 
امیدواریم با توجه به هماهنگی های انجام شده با دولت محترم و سازمان برنامه و 
بودجه برای اصلاح لایحه نهایت همکاری را به عمل آورند اصلاح ساختار بودجه 

حتی در حداقل ترین صورت آن مثل نان شب برای سیاستگذار ما واجب است.

معاون توسعه وزارت بهداشت:

حقوق پرستاران از اول دی ۵۰ درصد 
افرایش می یابد

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: حقوق پرستاران از اول دی ماه، 
50 درصد افزایش می یابد، از اسفند 9۸ نیز تاکنون 50 درصد افزایش حقوق 

داشته اند بنابراین طی دو سال گذشته حقوق پرستاران دو برابر شده است. 
سید کامل تقوی نژاد روز یکشنبه در مراسم بزرگذاشت مقام پرستار در حضور 
رئیس جمهوری افزود: از زمان شروع فعالت دولت تدبر و امید بهبود وضعیت 
وزارت  کار  دستور  در  پرستاران  خصوص  به  درمان  و  بهداشت  کادر  معیشت 
امور  سازمان  و  بودجه  و  برنامه  سازمان  همکاری  با  که  است  بوده  بهداشت 

استخدامی پیگیری شده است.
وی ادامه داد: در این مدت با همکاری رئیس جمهوری محترم هر مطالبه ای 
از جانب پرستاران مطرح شده، در سریعترین زمان ممکن پیگیری شده است و 
با استخدام های انجام شده نسبت پرستار به تخت بیمارستانی در کشور تا پایان 

امسال از حدود ۸دهم به ۱.۱ می رسد.
معاون وزیر بهداشت گفت: از سال گذشته اکنون 52 هزار مجوز استخدامی در 
وزارت بهداشت گرفته شده است که ۱0 هزار نفر آنها سال گذشته استخدام شدند،  
حدود 5 هزار پرستار نیز با شروع اپیدمی کرونا بدون تشریفات در بیمارستانهای 
دولتی برای رسیدگی به بیماران کرونا جذب شدند، آزمون استخدام 7 هزار نفر 
دیگر نیز با همکاری سازمان سنجش در دی یا بهمن برگزار می شود و این تعداد 
همین امسال جذب می شوند، از مجوز استخدام 30 هزار نفری هم حدود ۴5 
درصد به گروه پرستاری اختصاص می یابد. وی ادامه داد: حقوق پرستاران نیز از 
ابتدای امسال 50 درصد  افزایش یافته و از اول دی یعنی فردا نیز با اعمال فوق 
العاده ویژه در احکام پرستاران حقوق آنان 50 درصد دیگر هم اضافه می شود و 
در مجموع حقوق پرستاران از اسفند 9۸ تا پایان امسال ۱00 درصد افزایش یافته  
و دو برابر می شود و در مقایسه با سال 92 حقوق پرستاران ۶.5 برابر شده است 
در حالی که تورم کشور در این مدت ۴ برابر بوده است. معاون توسعه مدیریت و 
منابع وزیر بهداشت افزود: با این حساب حداقل حقوق یک پرستار کارشناس تازه 
استخدام که اکنون چهار میلیون و ۶00 هزار تومان است و نیز حقوق یک پرستار 
کارشناس ارشد تازه استخدام که اکنون چهار میلیون و ۸00 هزار تومان است از 
فردا 50 درصد افزایش می یابد، حقوق یک پرستار کارشناس با 20 سال سابقه 
نیز از ۶ میلیون و ۸00 هزار تومان به 9 میلیون و 300 هزار تومان و کارشناس  
ارشد از هفت میلیون و ۴00 هزار نفر به حدود ۱0 میلیون تومان افزایش می یابد، 
ضمن اینکه هر پرستار نیز ماهانه 2.5 تا 3 میلیون تومان نیز بابت اضافه کار و کارانه 
دریافت می کند. وی گفت: معوقه کارانه و اضافه کار پرستاران نیز که سال گذشته 
۱۶ تا۱۸ ماه و گاهی 2۴ ماه تاخیر داشت اکنون به سه تا چهار ماه رسیده است 
و علت اختلاف گزارش وزار بهداشت و سازمان برنامه و بودجه به خاطر کاهش 
درآمد اختصاصی بیمارستانهاست که البته با دستور رئیس جمهوری دو میلیون و 
۱00 هزار تومان برای کاهش مبلغ کارانه کادر بیمارستانی اختصاص یافته است 

و در مجموع افزایش حقوق پرستاران ۱۴ درصد بیش از سایر کادر درمان است.

کمال خرازی: 

مدرک گرایی، بازار فساد انگیزی
 را ایجاد کرده است

رییس شورای راهبردی روابط خارجی با بیان اینکه باید »کمی گرایی« حاکم بر 
مراکز علمی و پژوهشی را به سمت »کیفی گرایی« سوق داد، گفت: مدرک گرایی 

حاکم در جامعه بازار فساد انگیزی را ایجاد کرده است. 
سید کمال خرازی در آیین بزرگداشت هفته پژوهش به میزبانی سازمان فرهنگ 
و ارتباطات اسلامی و همکاری وزارت امور خارجه ضمن قدردانی از زحمات 
سازمان فرهنگ و ارتباطات و نمایندگی های آن در خارج از کشور گفت: باید 
اذعان کرد که در شرایط فعلی پژوهش به شکل امری برای امرار معاش درآمده 
است؛ به طوری که متأسفانه هدف بسیاری از پژوهش¬ های دانشگاهی کسب 
امتیاز برای ارتقای مراتب دانشگاهی است. علاوه بر این بر فضای جامعه نیز 

مدرک گرایی حاکم است و این بازار فساد انگیزی را نیز ایجاد کرده است.
رییس شورای راهبردی روابط خارجی در ادامه به نمونه هایی از پژوهشگران 
متقدم و متأخر چون ابن سینا، ابوریحان بیرونی، ناصرخسرو، علامه امینی، شهید 
مطهری و علامه طباطبایی اشاره و تصریح کرد: هر یک از این بزرگان در طول عمر 
پربرکت خویش صرفاً با انگیزه ¬های مذهبی، ملی یا علمی به پژوهش پرداختند 
و با تحمل مشقات سفر به نقاط دوردست و رنج های فراوان توانستند آثار ماندگار و 
گران سنگی را از خود بر جای بگذارند و انگیزه های مادی عامل تلاش آن ها نبود.

این روزها در واشنگتن 
چه خبر است؟

و  جنگ طلب  جریان  بایدن،  پیروز  اعلام  زمان  از 
تکاپو  به  شدت  به  واشنگتن  در  اسرائیل  لابی های 

افتاده اند تا بر رویکرد و سیاست دولت او نسبت به ایران تاثیر بگذارند.
هدف آن ها این است که نه تنها از بازگشت دولت بایدن به برجام و لغو تحریم ها 
ممانعت کنند، بلکه حتی مانع شکل گیری فضایی شوند که در آن کم ترین حرکت 
جهت کاهش تنش میسر باشد. این جریان ها برای رسیدن به این اهداف، چهار 
موضوع را در رسانه ها در دستور کار قرار داده و با جدیت در دالان های کنگره دنبال 

می کنند:
اول اینکه آن ها اصرار داند دولت بایدن موضوع مذاکره بر سر فعالیت های موشکی 
و سیاست های منطقه ای ایران را به عنوان پیش شرط بازگشت به برجام - یا پیش شرط 
تداوم لغو تحریم ها - مطرح کند؛ دوم اینکه آن ها تاکید دارند دولت بایدن - به جای 
بازگشت به برجام و اتخاذ یک رویکرد متفاوت - از آنچه »دستاوردهای فشار حداکثری 
دوران ترامپ« می خوانند به مثابه »اهرم فشار« علیه ایران همچنان استفاده کند؛ 
سوم اینکه آن ها فشار می آورند تا دولت بایدن - به جای انعقاد یک توافق نامه با ایران 
- به دنبال انعقاد یک »معاهده« با تایید 3/2 مجلس سنا باشد؛ و چهارم اینکه قصد 
دارند به کمک اهرم هایی که در مجلس سنا در اختیار دارند، مقامات ارشد سیاست 
خارجی دولت بایدن را به اتخاذ مواضعی وادار کنند تا موجب واکنش شدید ایران 
شوند و از این طریق از همان ابتدای امر تعامل میان تهران و دولت بایدن را در مسیر 

سراشریبی بیندازند:
در اینجا، به هر یک از این موضوعات به اختصار می پردازم:

 Follow-on( تکمیلی«  »مذاکرات  بحث  به  مربوط  نخست  موضوع   )۱
negotiations( است. جریان  ایران ستیز در واشنگتن - با علم به اینکه در تهران 
نسبت به مبحث مذاکرات تکمیلی حساسیت شدیدی وجود دارد و با علم به اینکه 
زیاده خواهی های دولت بایدن موجب شکست فرایند تنش زدایی خواهد شد - تلاش 
می کند هم شکل، هم کارکرد و هم محتوای »مذاکرات تکمیلی« را خود تعیین کرده 

و از ابتدا به دولت بایدن تحمیل نماید. برای این جریان:
الف-  شکل »مذاکرات تکمیلی« باید به صورت مذاکرات مستقیم میان ایران و 

آمریکا )و احیاناً با مشارکت متحدین منطقه ای واشنگتن( باشد؛
ب- کارکرد »مذاکرات تکمیلی« باید تحمیل نوعی »پیش شرط« برای بازگشت 
آمریکا به برجام یا احیاناً تداوم برجام باشد. در این سناریو، فرمول پیشنهادی آن ها 
این است که ابتدا بایدن به برجام بازگردد اما - با تعیین یک ضرب الاجل - تداوم 

اجرای برجام و تداوم لغو تحریم را به پذیرش مذاکرات تا تاریخ معین مشروط کند.
ج- محتوای »مذاکرات تکمیلی« نیز موضوع فعالیت های موشکی و سیاست های 

منطقه ای ایران باشد.
طبیعتاً، از آن جا که تهران با هیچ یک از این شروط موافقت نخواهد کرد، جریان  
جنگ طلب از هم اکنون فضای سیاسی و رسانه ای را با طرح این موضوعات اشباع 

کرده است.
2( موضوع دوم جریان  جنگ  طلب موضوع »اهرم فشار« )Leverage( است. آن ها 
بر این استدلال تاکید دارند که سیاست »فشار حداکثری« ترامپ حاوی مزایایی بوده 
که دولت بایدن نباید به راحتی از آن صرف نظر کند. نظریه پردازان این جریان مدام در 
رسانه های آمریکا این بحث را مطرح می کنند که دولت بایدن - به جای از دست دادن 
»دستاوردهای فشار حداکثری« - که به زعم آن ها ایران را در موقعیت ضعف قرار 
داده - باید از آن برای کسب امتیازهای بیش تر از تهران بهره برداری کند. آن ها، در 
توجیه حفظ دستاوردهای سیاست فشار حداکثری، به »تغییر مناسبات منطقه پس 
عادی سازی روابط اعراب و اسرائیل« اشاره می کنند و استدلال می آورند که در فضای 
کنونی دیگر »حفظ برجام« موضوعیتی ندارد. به عبارت دیگر، آن ها مدعی اند از 5 
 New( »سال پیش تا کنون، یعنی از زمان انعقاد برجام تا امروز، »حقیقت جدیدی
realities( در مناسبات بین المللی ایجاد شده و دولت بایدن باید - با حفظ و استفاده 
از اهرم های سیاست فشار حداکثری - ایران را به تمکین با این حقیقت جدید وادار 

کند.
در همین راستا، برای اقناع افکار عمومی داخل آمریکا نیز این بحث عوام فریبانه را 
مطرح می کنند که »آقای بایدن نباید اشتباه ترامپ را تکرار کند و هر آنچه سلف اش 

انجام داده را به صورت خودکار - و بدون بهره برداری از آن - ملغی نماید«!
3( موضوع سوم مورد تاکید جریان تندرو در واشنگتن، بحثِ »شکل توافق نامه « 
احتمالی است. آن ها تاکید دارند توافق نامه »جدید« میان ایران و آمریکا نباید به 
صورت یک توافق  اجرایی )Executive agreement( یا به شکل »تعهد سیاسی« 
)Political commitment( منعقد شود، بلکه هر دو حزب و هر دو قوه )مجریه و 
مقننه( باید در شکل گیری و انعقاد آن نقش داشته باشند. استدلال آن ها این است که 
موضوع ایران از چنان درجه ای از اهمیت برخوردار است که هر توافق اساسی با این 
کشور باید در چارچوب یک »معاهده« - که طبق اصل 2 قانون اساسی آمریکا باید 
به تایید دو سوم مجلس سِنا برسد - منعقد گردد. آن ها - خطاب به ایران و اروپایی ها 
- این استدلال فریبنده را نیز مطرح می کنند که )برخلاف توافق نامه های اجرایی(، 
یک »معاهده« در نظام سیاسی و حقوقی آمریکا از استحکام و ماندگاری بیش تری 

برخوردار است و دولت بعدی نخواهد توانست به راحتی از توافق جدید خارج شود!
پیشنهاد آن ها به ظاهر اصولی و منطقی است، اما نیت آن ها چیز دیگری است! 
آن ها خوب می دانند که در نظام سیاسی آمریکا - به دلیل اینکه جلب رضایت 3/2 
مجلس سنا از نظر سیاسی تقریباً ناممکن شده است - مدت هاست مقولهٔ »معاهده« 

)از جنس معاهدات ماده 2 قانون اساسی( رو به منسوخ شدن است.
در واقع، آن ها نیک می دانند که در آمریکای امروزی - به دلیل موانع ساختاری 
و آیین نامه ای مذکور - بیش از 93٪ توافقات بین المللی به شکل توافقات اجرایی 
موارد  در  صرفاً  »معاهده«  مقولهٔ  و  می شود  منعقد   )Executive agreement(
استثنایی یا کم اهمیت از نظر سیاسی مطرح می شود. ضمن اینکه دولت ترامپ 
- به دلیل اشکالات ساختاری در نظام تصویب معاهدات در قانون اساسی آمریکا 
- به حتی از معاهداتی که با تایید 3/2 آراء مجلس سنا تصویب شده بود نیز خارج 

شد!
پس جریان تندرو صرفاً قصد دارد با طرح موضوع به ظاهر اصولی »معاهده«، 
دولت بایدن را در مسیر و فرایندی قرار دهد که از نظری سیاسی و حقوقی به بن بست 

منتهی خواهد شد.
۴( موضوع چهارمی که جریان تندرو بر آن تمرکز دارد، استفاده از اهرم های 
داخلی برای تشدید تنش و تیره کردن روابط دولت ایران و بایدن از ابتدای کار 
است. این جریان نیک واقف است که در فرایند انتصاب افراد و تشکیل کابینه، 
آقای بایدن در ابتدای امر به حمایت و همراهی مجلس سنا نیاز دارد. از این 
رو، معتقد است می تواند در بازه زمانی میان مراسم تحلیف ریاست جمهوری تا 
دست کم دو هفته بعد - که اجلاس استماع سنا برای رأی اعتماد به وزرا در جریان 
است - تیم سیاست خارجی بایدن را به اتخاذ مواضع تند علیه ایران وادار سازد. 
در واقع، جریان تندرو قصد دارد در جلسات استماع - با همدستی سناتورهای 
تندرو در کمیته روابط خارجی و کمیته های مربوطه - نامزدهای پُست های کلیدی 
)مانند پست وزارت خارجه یا وزارت دفاع( را به سمت اتخاذ ادبیاتی تهدیدآمیز 
)مثلًا ذکر عبارت »همه گزینه ها روی میز است«( یا دادن وعده های زیاده خواهانه 
)مانند برچیدن برنامه موشکی  ایران( سوق دهد. هدف از تیره سازی فضا این است 
که نظام سیاسی ایران نیز - به ویژه مجلس شورای اسلامی - در واکنش به این 
اظهارات و رویکردها، دست به اقدامات متقابل و اظهارات مشابه زده یا دستگاه 
دیپلماسی را از ورود به فرایند تعامل باز دارد. به عبارت دیگر، آن ها قصد دارند 
روابط تهران و دولت بایدن از ابتدا در مسیر سراشیبی قرار گرفته و در یک دینامیک 

»تشدید تنش« شکل بگیرد.
هر چند شدت تلاش و تکاپوی جریان های تندرو در واشنگتن الزاماً به معنی 
موفقیت آن ها در جهت  دادن به سیاست های بایدن در قبال ایران نیست، اما لازم 
است نظام سیاسی ایران نیز در برابر این تکاپو »عاملیت« به خرج داده و یک رویکرد 
فعال نشان دهد. به عبارت دیگر، ضروری است عملکرد تهران در هفته های آینده 
به نحوی باشد که ایران صرفاً در کسوت »دریافت کننده« و »موضوع« طرح ها و 
برنامه های جریان های دیگر ننشیند و خود سکان مناسبات و روابط آتی را در دست 
گرفته باشد. از این رو، ارائهٔ علنی و رسمی یک »نقشهٔ  راه« از جانب تهران - که در آن 
تمام مباحث فوق مطرح و با کیفیتی که ایران می خواهد لحاظ شده باشد - به نظر 

امری ضروری است.
*حقوقدان بین المللی - کارشناس سیاست خارجی

اخبار

 رییس جمهوری با بیان اینکه در ده ماه دوران شیوع کرونا کسی پشت در بیمارستان 
نماند،   گفت: کادر درمانی نه تنها در دوران کرونا بلکه در سیل، زلزله در همه حوادث، 

با همه وجود در خط مقدم بود. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در آیین بزرگداشت روز پرستار 
گفت: روز ولادت حضرت زینب )س( را روز پرستار نامیدند که این امر، بار مسوولیت 
پرستاران را بالاتر می برد. چه الگویی بالاتر از حضرت زینب )س(، پرستاری که از یک 
طرف عزیزانش و شهدا روی زمین بودند و از طرف دیگر عده ای از کودکان زیر شلاق 
ستمکاران بودند و عده ای در کنار شعله آتش و در آن شرایط او از امام سجاد )ص( هم 

پرستاری می کرد.  
وی افزود: در جنگ تحمیلی بیمارستان های ما در خط مقدم بودند و در بعضی از 
عملیات ها بیمارستان ما با خط مقدم ۱0 کیلومتر فاصله نداشت و حتی در برد خمپاره 

قرار داشت اما جراحان  و پرستاران ما در آن شرایط همه داوطلب بودند.
رییس جمهوری یادآور شد: آن فداکاری که پزشکان، پرستاران و کادر درمان در 
میدان جنگ داشتند، آن حالت را یک مقدار می شود به صحنه کربلا و پرستاری زینب 
کبرا تشبیه کرد. در طول سفر اسارت حضرت زینب کبرا هم الگوی مدیریت و پرستاری 

از آن جمع بودند و هم حقایق را برای جامعه ای که با آن روبرو بودند، می گفتند.
منزلت اجتماعی پرستاران در ایام کرونا بالا رفت

رییس دولت دوازدهم با بیان اینکه در ۱0 ماه گذشته، منزلت اجتماعی پرستاران 
بالاتر رفت، خاطرنشان کرد: مردم دیدند که پرستاران واقعا در روز خطر از میدان فرار 

نمی کنند و در خط مقدم می ایستند.
روحانی به ابتلای جمع زیادی از پرستاران به بیماری کرونا اشاره کرد و گفت: دیدیم 
خانم پرستاری که ماه هاست به خاطر فعالیت در محیط بیمارستان برای نجات بیماران 
چندین ماه گرفتار بیماری شده و هنوز هم به حالت عادی برنگشته است.   گرچه 
بعضی ها یک دوره بیماری کوتاه در حد 2 یا سه یا چهار هفته داشتند، اما برای بعضی 
هم بیماری طولانی شد و آثارش طولانی مدت است یا خدای نکرده ممکن است 

ماندگار شود.
رییس دولت دوازدهم در بخش دیگری از سخنانش گفت: در طول این ده ماه ما 
فراز و نشیب داشتیم. موج اول و بعضی جاها موج دوم و الان هم از موج سوم عبور 
می کنیم. در همه این مراحل کسی پشت در بیمارستان نماند و کسی نبود که بگویند 
ما تخت نداریم این وضع در کشورهای پیشرفته پیش آمد. حتی زمانی که هوا سرد 
نبود، تخت ها را در فضای باز گذاشتند اما این کشور الحمدلله همه فداکاری کردند. 
البته تنها در کرونا نبود در سیل زلزله در همه حوادث کادر درمانی ما با همه وجود در 

خط مقدم بود.
رییس جمهوری گفت: یکی روز بعد از زلزله به سرپل ذهاب رفتم از بیمارستانی که 
بازدید کردم پزشک و جراحی را دیدم که درست نمی توانست بایستد رییس بیمارستان 
به من گفت او در مدت ۴۸ ساعت یک لحظه استراحت نکرده است این فداکاری و 

ایثار می خواهد.
روحانی تلاش ها و فداکاری های کادر درمان را ناشی از روحیه بلند کادر درمان و 
الگو گیری از حضرت زینب عنوان کرد و گفت: به خاطر این الگوست که پرستار ما 
با قدرت، صبر، مقاومت، استقامت و ایثار و فداکاری جان خودش را هم برای جامعه 

خودش برای هم وطن خودش برای عزیزان خودش فدا می کند.
وی اظهار داشت: البته ما در دولت یازدهم و دوازدهم و از آغاز در تبلیغات انتخاباتی 
سال 92 اعلام کردم که اگر موفق شوم یکی از اولویت های من بحث بهداشت و درمان 
است و این جزو قول های من در انتخابات بود و از آغاز سال 93 به دنبال طرح تحول 

سلامت رفتیم.
 کسی نتوانست منکر خدمت طرح تحول سلامت شود

رییس جمهوری خاطرنشان کرد: طرح تحول سلامت جزو مواردی بود که دست و 
دشمن نتوانست منکر این خدمت شود. حتی همه کسانی که با دولت خوب نبودند، 

نتوانستند در کار بزرگ مخالفت کنند.
روحانی با اشاره به هزینه های بالای درمانی مردم قبل از اجرای طرح تحول سلامت 
تاکید کرد: وقتی طرح تحول سلامت اجرا شد بیماران وقتی برای حسابداری رفتند 
و به آنها گفتند 300 هزار تومان پرداخت کنید. در حالی که این 20 میلیون برای 
پرداخت آماده کرده بود، باور نمی کردند و از شوق گریه می کردند و این کار بزرگ و 

عظیم انجام شد.
 وی ادامه داد: سال بعد مساله عمومی کردن بیمه برای همه مردم را اجرا کردیم و با 

اجرای بیمه سلامت مردم پول زیادی پرداخت نمی کنند.
رییس جمهوری با اشاره به برنامه دولت برای رایگان کردن برق و گاز برای شهروندان 
کم مصرف گفت: اکنون 30 درصد جمعیت کشور گاز و برق  شان رایگان است البته 
آب 30 درصد نیست وما تلاش می کنیم کسانی که کم مصرف هستند پولی پرداخت 

نکنند.
روحانی گفت: در بهداشت و درمان هم هزینه ها خیلی پایین آمده است. ما در کووید 
۱9 پولی نگرفتیم مردم درمان شدند حتی افرادی که ایرانی نبودند آنها را هم تحت 
پوشش دادیم.  یک مقداری شرایط برای بیماران آسان تر شد نمی خواهم بگویم که 

هیچ مشکلی وجود ندارد ولی تحول بزرگی صورت گرفت.
دولت الکترونیک می تواند شرایط بهداشت و درمان را تسهیل کند

روحانی با بیان اینکه دولت الکترونیک، بخش سلامت و شرکت های دانش بنیان در 
کنار هم می توانند شرایط را برای بخش درمان و بهداشت کشور تسهیل کنند، گفت: از 
همه پزشکان، پرستاران و کادر سلامت سپاسگزاری می کنم؛ مخصوصا در این ۱0 ماه 
که بار بسیاری بر دوش داشتند و کار بزرگی انجام دادند؛ ملت ایران خدمات آنها را در 
تاریخ فراموش نخواهد کرد و خدمات آنها در تاریخ ثبت شده است و ما همیشه به این 
اوراق از تاریخ کشور افتخار می کنیم؛ اوراقی که شهادت می دهند مدافعان سلامت ما 

در خط مقدم حضور داشتند.

روحانی در آیین بزرگداشت روز پرستار: 

کادر درمان در همه حوادث در خط مقدم بوده است

رهبر معظم انقلاب در سخنرانی تلویزیونی به مناسبت روز پرستار:

قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری اجراشود

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران 
با بیان اینکه اصولگرایان بحث مذاکره و رفع تحریم ها 
را تا دولت بعدی معطل می کنند، گفت: جریان غالب 
در مجلس همه مسائل را در آیینه انتخابات ۱۴00 و 

احتمال پیروزی رقیب می بیند. 
اقدامات  ایرنا  با  گفت وگو  در  نمازی«  »علی محمد 
اخیر مجلس یازدهم را سیاسی و انتخاباتی ارزیابی 
کرد و گفت: واقعیت این است که جریانی که اکنون در 
مجلس حاکم است، در طول این سال ها همواره علیه 
برجام موضع گرفته  و آن را علیه منافع کشور قلمداد 
می کند. عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی 
ایران یادآورشد: برچیده شدن تحریم ها نیاز به مذاکره 
دارد و نمی خواهند این کار در دولت روحانی اتفاق 
بیفتد. شاید با این کارشان قصد دارند به آمریکا پیام 
دهند که باید صبر کند تا دولت بعدی که فکر می کنند 
اصولگرا خواهد بود بر سر کار بیاید. در واقع اصولگرایان 
مذاکره را بد نمی دانند، فقط خودشان می خواهند آن 
را انجام دهند. نمازی با یادآوری رفتارهای گذشته این 
جریان ادامه داد: یک مثال روشن در این باره موضوع 
فروش تراکم در شهرداری تهران است. آنها غلامحسین 
کرباسچی شهردار وقت تهران را به فروش تراکم متهم 
کردند، بعد معلوم شد شهردار پیشین و اصولگرا خیلی 
بیشتر از سلف خود تراکم فروخته است. بنابراین بحث 
مذاکره با آمریکا و رفع تحریم ها را هم می خواهند تا 

دولت بعدی معطل کنند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب  افزود: اگر تحریم ها 
رفع شود فروش نفت افزایش می یابد و پول های مسدود 
شده ایران آزاد خواهد شد و اگر این پول ها آزاد شود 
دست دولت باز خواهد شد. آنها نگرانند موفقیت دولت 
در مدت باقی مانده سرنوشت انتخابات ۱۴00 ریاست 

جمهوری را تغییر دهند.
اصلاح طلبان همیشه موافق مذاکره بوده اند 

موافق  همیشه  اصلاح طلبان  کرد:  اظهار  نمازی 
ظریف  محمدجواد  هم  طرفی  از  و  بوده اند  مذاکره 

اعتبار خوبی در سطح بین المللی دارد و با شکست 
ترامپ در انتخابات آمریکا گفتمان و استراتژی خارجی 
مبتنی بر گفت و گو و تعامل مجدد میدان پیدا می کند 
و این مسائل باعث نگرانی جناح رقیب و جریان حاکم 
آنها  شد:  یادآور  حزبی  فعال  این  است.  مجلس  در 
می دانند اگر تحریم ها برچیده شود از دو جهت به نفع 
اصلاح طلبان خواهد شد. از آنجا که اصلاح طلبان از 
اول دنبال تنش نبودند و اکنون گفتمان آنها پیروز شود 
و اینکه گشایش در تحریم ها از سوی دولت به سود 
اصلاح طلبان خواهد بود و همه این مسائل را در آیینه 
انتخابات ۱۴00 و احتمال پیروزی جریان اصلاحات و 
اعتدالی می بینند. عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران 
با اشاره به مصوبه اخیر مجلس درخصوص رفع تحریم ها 
گفت: خروج ترامپ از برجام و عمل جنایتکارانه ترور 
»اقدام  قانون  تصویب  به  منجر  فخری زاده،  شهید 
راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق ملت« 
از سوی مجلس یازدهم شد. طبق این قانون رییس 
جمهوری مکلف است در یک بازه زمانی دو ماهه و در 
یک مورد حداکثر یک سال آنرا عملیاتی کند. با توجه به 
الزامات و تکالیف این قانون، طرف های خارجی نتیجه 
می گیرند که دیگر برجامی در کار نیست. نمازی افزود: 
وقتی شرط لغو تحریم ها منوط به پایبندی کامل ایران 
به تعهدات برجام است و مفاد قانون جدید مجلس 
نامگذاری  از  مجلس  منظور  است،  برجام  برخلاف 
قانون مذکور تحت عنوان »اقدام راهبردی برای لغو 
ایران« چیست؟  ملت  از حقوق  و صیانت  ها  تحریم 
اگر این قانون اجرا شود که بر اساس مجازاتی که برای 
عدم اجرای آن در نظر گرفته شده، لازم الاجراست و 
مجری رییس جمهوری است. در این شرایط چه انگیزه 
برای باقی ماندن سه کشور اروپایی و بازگشت آمریکا 
به برجام وجود دارد؟ به همین دلیل بود که اخیرا سه 
کشور انگلیس، فرانسه و آلمان در بیانیه ای مشترک 
اعلام  قانون  این  از تصویب  را  نارضایتی شدید خود 
کردند. وی ادامه داد: اگر مجلس بطور جدی به دنبال 

اجرای مصوبه است، چرا محل تامین اعتبار مورد نیاز 
آن را در این شرایط بسیار سخت و کسر بودجه حدود 
300 هزار میلیارد تومان مشخص نکرده است؟ اصولا 
تصور مجلس از نحوه عکس العمل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی، کشورهای۱+5 و شورای امنیت سازمان 
ملل پس از شروع اجرای قانون مذکور چیست؟ آیا از 
نظر تصویب کنندگان، طرف  مقابل تسلیم می شود و 
بلافاصله به شرایط پس از تصویب برجام، بر می گردد؟  
برجام  احیای  احتمال  از  که  و همه کسانی  مجلس 
ناراحت و از شکست آن خوشحال هستند چه جوابی 

برای ملت و آیندگان دارند؟  
ظرفیت اجماع ساز روحانیت برای انتخابات

حزب  به ویژه  و  اصلاح طلبان  برنامه  درباره  نمازی 
کارگزاران سازندگی برای انتخابات ریاست جمهوری 
2۸ خرداد ۱۴00 گفت: بعد از صحبت های محسن 
حزب  احتمالی  نامزد  چند  معرفی  درباره  هاشمی 
کارگزاران، این تشکل سیاسی تاکنون موضع جدیدی 
نداشته است ولی مشی اصلاحات با محوریت رییس 
دولت اصلاحات را می پذیرد و در همان قالب به شکل 
از  سازندگی  کارگزاران  لذا  می کند،  عمل  اجماعی 
حمایت  آن  از  و  استقبال  اصلاحات  جریان  ائتلاف 
کارگزاران  حزب  مرکزی  شورای  عضو  کرد.  خواهد 
حزب  نماینده  طاهرنژاد  یدالله  افزود:  سازندگی 
کارگزاران در شورای هماهنگی جبهه اصلاحات است 
و ما موافق آخرین تصمیم این نهاد مبنی بر معرفی ساز 
و کار و ارائه مانیفست هستیم. نمازی در مورد نقش 
مجمع روحانیون مبارز در جریان اصلاحات گفت: با 
توجه به اعضای وزینی چون رییس دولت اصلاحات و 
آیت الله محمد موسوی خویینی ها، این تشکل روحانی 
به شکل بالقوه ظرفیت اجماع سازی دارد. از طرفی هم 
اصولگرایان هم جامعه روحانیت مبارز کشور را محور 
اجماع سازی قرار داده اند، به همین دلیل نقش این 
تشکل ها در این مقطع بسیار موثرتر از گذشته خواهد 

بود.

نمازی فعال سیاسی اصلاح طلب  :

 جریان حاکم در مجلس همه چیز را انتخاباتی می بیند

رضا نصری *
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بیماری های قلبی شرایط تهدیدکننده زندگی بسیار وخیمی را برای کسانی که 
از آن ها رنج می برند به وجود می آورد. در این مقاله، ما شش مورد از رایج ترین انواع 
بیماری های قلبی و علائم اصلی آن ها را توضیح خواهیم داد تا بتوانید به موقع آن ها 

را شناسایی کنید.
مشکلات و بیماری های قلبی بر سلامت قلب یا رگ های خونی اثر می گذارند. این 
بیماری های قلبی بسیار شایع هستند و علت اصلی مرگ ومیر در خیلی از کشورها 
می باشند. متأسفانه، طبق اعلام سازمان بهداشت جهانی، 30 درصد از مرگ 
و میرهایی که در سال 20۱7 ثبت شده اند ناشی از اختلالات قلبی و عروقی اند. 
عجیب نیست که هر بیماری ای که عملکرد قلب را تغییر می دهد، باید جدی گرفته 
شود. به همین دلیل، در این مطلب، در مورد شایع ترین مشکلات و عوارض قلبی و 

علائم اصلی آن خواهیم گفت.
فشارخون بالا

یکی از معمول ترین انواع بیماری های قلبی، فشار خون بالاست. تحت شرایط 
نرمال، خون فشار مشخصی به دیواره های خونی وارد می نماید که به آن فشار خون 
گفته می شود. در موقعیت های گوناگون، این فشار می تواند آن قدر بالا باشد که 
به اندام های بدن آسیب بزند. این فشار ممکن است ناشی از افزایش حجم خونی 
باشد که در گردش است یا کاهشی در قطر عروق. طبق اطلاعات جمع آوری شده 
توسط انجمن اروپایی کاردیولوژی، کسی که فشار خون سیستولیکش بالاتر از ۱۴0 
میلی متر جیوه یا فشار خون دیاستولیک او بالاتر از 90 میلی متر جیوه است، دچار 
فشار خون بالاست. خوشبختانه، این عارضه به راحتی تشخیص داده می شود و 

قابل درمان است.
علائم:

فشار خون بالا علامت خاصی ندارد. از این رو، خیلی از افراد می توانند دچار فشار 
خون بالا باشند، حتی بدون اینکه بدانند. اما برخی از بیماران وقتی فشار خونشان 
بالا می رود، دچار علائم گوناگونی می شوند. این علائم شامل سردرد، سرگیجه، 
تنگی نفس و خون دماغ می شود؛ اما تمام این علائم اختصاصاً به بیماری قلبی 
مربوط نیستند، به همین دلیل پزشکان به ندرت آن ها را به فشار خون بالا ربط 

می دهند.
)CHD( بیماری عروق کرونری

بیماری عروق کرونری عارضه ای است که عروق مسئول تأمین خون برای قلب را 
تحت تأثیر قرار می دهد. جریان خون جاری در رگ ها به چند دلیل کاهش می یابند 

که باعث می شود اکسیژن و خون کافی به قلب نرسد.
پلاک آتروماتوز یکی از علت های اصلی کاهش قطر رگ ها و عروق است. این 

پلاک ها لیپید یا تجمعی از چربی هستند که روی دیواره ی رگ ها تشکیل می شوند. 
پلاک آتروماتوز می تواند فرو بریزد و رگ را کاملًا مسدود کند. یکی از شایع ترین 
عوارض این بیماری انفارکتوس میوکارد است که به آن حمله قلبی نیز می گویند. 
این اتفاق زمانی روی می دهد که رگ کاملًا مسدود شده است، یعنی خون به اندازه 
کافی تأمین نمی شود. در نتیجه، سلول ها اکسیژن کافی ندارند و در عرض چند 

دقیقه می میرند.
همان طور که می بینید، علائم اصلی اختلالات قلبی و عروقی شامل تنگی نفس، 
آریتمی و تورم پاها می شوند. بنابراین، خیلی مهم است که با مشاهده ی این علائم 
خیلی زود به پزشک مراجعه کنید، خصوصاً اگر علت خاصی را نمی توانید به این 

علائم ربط دهید
علائم:

اصلی ترین علامت بیماری عروق کرونری، آنژین پکتوریس )آنژین صدری یا درد 
در قفسه سینه است. در بیشتر موارد، این عارضه بعد از فعالیت بدنی شدید ایجاد 
می شود و در مرکز سینه رخ می دهد. آنژین پکتوریس ذاتاً منقبض کننده بود و 

معمولًا بعد از چند دقیقه استراحت برطرف می شود.
علاوه بر درد در قفسه سینه، برخی از بیماران ممکن است دچار علائم زیر بشوند:

. خستگی . تنگی نفس . ضعف در تمام بدن . سردرد . سرگیجه
نارسایی قلبی

یکی از جدی ترین انواع بیماری قلبی، نارسایی قلبی است. نارسایی قلبی یک 
سندرم بالینی است که در آن قلب به طور مؤثر پمپاژ نمی کند و منجر به برون ده 
قلبی ناکافی می شود. به عبارتی دیگر، خونی که از قلب خارج می شود کافی 
نیست. به طور کلی، وقتی نارسایی قلبی وجود دارد، عضله بطنی قلب بسیار 
ضعیف است. بنابراین به درستی منقبض نمی شود. خیلی از تغییرات ساختاری یا 
عملکردی می توانند سبب این نارسایی قلب شوند. در واقع نارسایی قلبی، مرحله 

پایانی یک سری از بیماری های قلبی است.
این بیماری می تواند یکی از بطن ها یا تمام قلب را تحت تأثیر قرار دهد. متأسفانه، 
وقتی فرد به این مرحله می رسد، راهی برای برگشت وجود ندارد. اما می توان با یک 

سری از داروها و تغییراتی در سبک زندگی، شرایط را تا حدودی بهتر کرد.
علائم:

علائم نارسایی قلبی بسته به دهلیزها و حفره های تحت تأثیر در قلب، متفاوت اند. 
با توجه به این موضوع، وقتی بطن راست قلب تحت تأثیر است، بیمار دچار علائم 
تنفسی می شود: . تنگی نفس . ناتوانی در تنفس در حالت دراز کشیده . سرفه 

)PND( کردن و بالا آوردن خلط صورتی رنگ . تنگی نفس حمله ای شبانه

از طرفی دیگر، اگر بطن چپ قلب تحت تأثیر باشد، بیمار دچار علائم سیستمیک 
خواهد شد: . تورم پاها . خستگی . پُرخونی سیاهرگی . آسیت شکم

نارسایی احتقانی قلب
یکی از شایع ترین علت های مشکلات قلبی، نارسایی احتقانی قلب است. یک 
سری نقص های ساختاری وجود دارند که به دوران جنینی برمی گردند، یعنی 
وقتی که قلب کودک در حال شکل گرفتن است. بنابراین مجموعه ای از نقص ها 

مطرح اند، نه یک نقص به تنهایی.
متأسفانه، نمی توان یک علت قطعی و مشخص برای این عارضه اعلام کرد، زیرا 
خیل از موقعیت ها می توانند بر تشکیل قلب اثر بگذارند. به مدد پیشرفت های 
علمی، امروزه کودکانی که دچار این عارضه هستند، شانس بیشتری برای نجات 

دارند. در واقع تقریباً همه ی این بچه ها به سنین بزرگسالی می رسند.
علائم:

علائم نارسایی احتقانی قلب معمولًا در اولین روزهای بعد از تولد بروز می کنند. 
برخی از این علائم شامل تنفس تند، کبودی لب ها، مشکل در تغذیه و مشکلات 

رشد می شوند.
از طرفی دیگر، افرادی که با شکل ناهنجار قلب متولد شده اند و به بزرگسالی 
می رسند، دچار آریتمی قلب، تنگی نفس، کبودی پوست، خستگی و التهاب در 

پاها می شوند.
روماتیسم قلبی

تب  مثلًا،  بگذارند.  اثر  قلب  بر  بیماری های سیستمیک گوناگونی می توانند 
روماتیسمی. این یک نوع بیماری قلبی است که در نتیجه ی یک نژاد استافیلوکوکی 
که به بافت همبند حمله ور می شود ظاهر شده و یک واکنش خودایمنی ایجاد 

می کند.
از این رو روماتیسم قلبی، عضله و دریچه های قلب را تحت تأثیر قرار می دهد و 
سبب آسیب های زیادی می شود. این آسیب ها آن قدر شدید هستند که می توانند 

منجر به نارسایی شدید قلبی و حتی مرگ شوند.
علائم:

این بیماری به سختی تشخیص داده می شود. تشخیص روماتیسم قلبی بر اساس 
علائم بیمار و وجود آنتی بادی های خاصی در خون است. اصلی ترین علائم تب 

روماتیسمی:
. تبی که بالاتر از 3۸ درجه سانتی گراد نرود . درد عضلانی و مفصلی . ضعف 

عمومی . استفراغ . التهاب مفاصل
کاردیومیوپاتی

کاردیومیوپاتی ها بیماری های قلبی هستند که بر عضله قلب اثر می گذارند. این 
بیماری های قلبی، شکل و توزیع سلول های تشکیل دهنده ی عضله قلب را تغییر 

می دهند، بنابراین، قلب تغییر می کند.
سه نوع از شایع ترین انواع کاردیومیوپاتی ها شامل کاردیومیوپاتی متسع شده، 
کاردیومیوپاتی هیپرتروفیک و کاردیومیوپاتی محدود شونده می شود. در نوع اول، 
بطن ها بزرگ می شوند، در نوع دوم دیواره ی بطن ضخیم می شود و کاردیومیوپاتی 
محدود شونده زمانی است که دیواره ی قلب به دلیل نفوذ بافت همبند، سفت 

می شود.
علائم:

در  اما  باشند؛  علامت  بدون  ابتدا  در  است  ممکن  کاردیومیوپاتی ها  هرچند 
مرحله ی پایانی، خروجی قلب کم خواهد بود. از این رو، علائمی که ظاهر می شوند 

مشابه خواهند بود. برخی از این علائم شامل موارد زیر می شوند:
. تنگی نفس بعد از فعالیت بدنی . تورم پاها . خستگی . تپش قلب . سرگیجه و 

از حال رفتن
انواع بیماری های قلبی که به مرور بدتر می شوند

همان طور که می بینید، علائم اصلی اختلالات قلبی و عروقی شامل تنگی نفس، 
آریتمی و تورم پاها می شوند. بنابراین، خیلی مهم است که با مشاهده ی این علائم 
خیلی زود به پزشک مراجعه کنید، خصوصاً اگر علت خاصی را نمی توانید به این 
علائم ربط دهید. از سویی دیگر اگر دچار یک یا چند بیماری قلبی هستید، باید 
به طور منظم توسط پزشک متخصص چکاپ شوید. یادتان باشد که بیشتر این 
ناهنجاری ها، پیش رونده و مزمن هستند. بنابراین عارضه ی قلبی شما ممکن است 

به مرور زمان بدتر شود.

رایج ترین بیماری های قلبی عروقی؛

6 بیماری قلبی و علائمی که ایجاد می کنند

پیر شدن سیستم ایمنی، احتمال انواع و اقسام بیماری ها 
زندگی  سبک  و  سالم  عادت های  اما  می دهد؛  افزایش  را 
درست می تواند به حفظ سلامت و جوانی سیستم ایمنی 
نسبت  بدن  واکنش  سن،  رفتن  بالا  کند.با  زیادی  کمک 
خواهد  تأثیرتر  کم  می شود  دچارشان  که  بیماری هایی  به 
شد. بنابراین سالخوردگی سیستم ایمنی، ریسک ابتلا به 
بیماری ها را بیشتر می کند. اما این پروسه تا حدودی قابل 
پیشگیری است. عادت های خوب و سبک زندگی سالم به 
افراد کمک می کند عملکرد سیستم ایمنی خود را تا سنین 
این مطلب به شما می گوییم سیستم  بالا حفظ کنند.در 
از همه  ایمنی چگونه پیر می شود و عواقب آن چیست و 

مهم تر، برای پیشگیری از این اتفاق چه می توانید بکنید.
پیری سیستم ایمنی چیست؟

سیستم ایمنی بدن کمک می کند تا بدن در برابر عوامل 
بیماری زا که مضرند و باعث بیماری می شوند مصون بماند. 
منظور از عوامل بیماری زا، میکروب ها، باکتری ها، ویروس ها، 
قارچ ها، انگل ها، سلول های ناهنجار خود بدن و آلرژن ها 
هستند. با این هدف، سیستم ایمنی آنتی بادی هایی تولید 
می کند. آنتی بادی ها عواملی هستند که مواد مضر را تخریب 
یا خنثی می کنند. بنابراین سیستم ایمنی در واقع دفاع ما در 

برابر هرگونه تهاجم یا تهدید است.
اما سیستم ایمنی همیشه هم یک جور نمی ماند، بلکه در 
طول زندگی تغییر می کند. مثلًا در مورد نوزادان و کودکان، 
سیستم ایمنی هنوز کامل نشده است. بچه های خردسال 
تنها مقداری آنتی بادی دارند که از مادر خود گرفته اند. آن ها 
این آنتی بادی ها را طی دوران جنینی و از طریق جفت و 
سپس از راه شیر مادر دریافت کرده اند. اما زمانی که بچه ها 
در معرض عوامل بیماری زایی که گفتیم قرار می گیرند، کم کم 

مکانیسم دفاعی خود را تکمیل می کنند.
عملکرد سیستم ایمنی بعد از بلوغ شروع به افت 

می کند
مهم ترین تغییرات در این زمینه به سلول های بنیادین مربوط 
ایمنی بر دسترس پذیری  می شوند. سالخوردگی سیستم 
سلول های معروف T نیز اثر می گذارد.در این زمان یک تغییر 
اساسی رخ می دهد، یعنی چیزی معکوس آنچه در دوران 
کودکی رخ داده است، با این تفاوت که این تغییر به سمت 
بهتر شدن نیست. به طور کلی، ما می توانیم پیری سیستم 
تأثیر پیری بر سلول های  ایمنی را این طور تعریف کنیم: 

سیستم ایمنی که باعث می شود عملکردشان افت کند.
پیر شدن سیستم ایمنی چگونه است؟

که  می شود  تأثیرتر  کم  سن  افزایش  با  ایمنی  سیستم 
نتیجه ی آن از دست رفتن عملکردهای گوناگون است. مثلًا:

. کاهش توانایی تفاوت قائل شدن میان عوامل خارجی 
و سلول های خود بدن: بنابراین سیستم ایمنی نمی تواند 
عوامل خارجی و مهاجم را شناسایی کند یا اینکه سلول های 
لکوسیت ها:  کاهش   . می کند.  تلقی  دشمن  را  خودش 
سلول های لکوسیت نه تنها از نظر تعداد کاهش می یابند 
نیز  به عفونت ها  واکنش نشان دادن  توانایی شان در  بلکه 
افت می کند. . کُند شدن عملکرد ماکروفاژها: ماکروفاژهای 
سالخورده به زمان بیشتری برای تخریب سلول های سرطانی 

و باکتری ها نیاز دارند.
آنتی بادی ها  آنتی بادی ها:  عملکرد  دادن  دست  از   .

نمی توانند به طور مؤثر واکنش نشان بدهند.
پیامدهای پیری سیستم ایمنی

فعالیت  بر  می دهند  روی  سن  افزایش  با  که  تغییراتی 
بالاتر  افراد سنین  بنابراین  اثر می گذارند.  ایمنی  سیستم 
بیشتر در معرض عفونت ها، ابتلا به سرطان و مبتلا شدن به 
انواع بیماری های ویروسی مانند آنفلوانزا، ذات الریه یا کرونا 

هستند.
از طرفی، خیلی از بیماری های خودایمنی در نیمه دوم 
بزرگسالی بیشتر روی می دهند.همچنین، در سنین بالا، 
بدن معمولًا با سرعت کمتری  ترمیم می شود؛ زیرا سلول های 
کمتری برای پروسه ی التیام و ترمیم وجود دارند. این اتفاق 
می تواند تبدیل به یک چرخه معیوب شود. از آنجایی که 
ریکاوری کُند است، اگر بدن در معرض بیماری قرار بگیرد 
می تواند دوباره بیمار شود.به یاد داشته باشید پیری، تنها 
چیزی نیست که واکنش سیستم ایمنی را ضعیف می کند. 
بلکه سیستم ایمنی از دو جنبه دچار عدم تعادل می شود: 
خط  اولین  ذاتی،  تطبیقی.ایمنی  ایمنی  و  ذاتی  ایمنی 
دفاعی بدن در برابر عفونت است. ایمنی تطبیقی نیز به بدن 
اجازه می دهد پاتوژن های خاصی را به حافظه بسپارد و به 

آن ها حمله کند.
با از دست رفتن ایمنی تطبیقی بدن، پاتوژن های غیرفعال 
که بدن قبلًا آن ها را سرکوب کرده می توانند مجدداً فعال 

شوند. زونا و سل نمونه هایی کلاسیک از این دسته اند.
نکاتی برای مبارزه با پیری سیستم ایمنی

با وجود تمام چیزهایی که گفتیم، این امکان وجود دارد که 
خطرات مرتبط با سالخوردگی سیستم ایمنی را به حداقل 
برسانیم. حتی این امکان وجود دارد که شروع این پروسه را به 
تأخیر بیندازیم.از این جهت، عواملی در سبک زندگی وجود 
دارند که باید به آن ها بیشتر توجه کنیم. مانند ورزش، تغذیه، 

عادت های روزمره و کنترل استرس و هیجانات.
فعالیت بدنی منظم

طبق تحقیقات اخیر، ورزش تأثیر قابل توجهی بر حفظ 

عملکرد سیستم ایمنی دارد. از نقطه نظر روانشناسی، این 
بافت  این واقعیت مربوط دانست که  به  را می توان  ارتباط 
عضله مقداری پروتئین تولید می کند که مایوسین )میوزین( 
نام دارد. این مایوسین ها التهاب را کاهش داده و به حفظ 
عملکرد سیستم ایمنی کمک می کنند.مطالعات دیگری 
واکسیناسیون  به  واکنش  در  فعال،  افراد  دریافته اند  نیز 
تولید  غیرفعال  افراد  به  نسبت  بیشتری  آنتی بادی های 
دیگر  و  برابر عفونت ها  در  در محافظت  ورزش  می نمایند. 
به ضعف سیستم  منجر  بیماری های مزمن که می توانند 
سطح  بردن  بالا  با  ورزش  است.ضمناً  مؤثر  شوند  ایمنی 
هورمون های شادی )سروتونین و دوپامین و اوکسی توسین(، 
استرس و نگرانی را کاهش می دهد. بدین ترتیب، ورزش 
کمک می کند حالتان خوب باشد و حال خوب هم در بهبود 

بیماری و پیشگیری از ابتلا به بیماری مهم است.
رژیم غذایی سالم معادل سیستم ایمنی سالم است

شواهد مستقیمی وجود ندارد که یک رژیم غذایی سالم 
جلوی پیر شدن سیستم ایمنی را بگیرد؛ اما شواهد و مدارک 
زیادی وجود دارد که نشان می دهد رژیم غذایی ناسالم به 
سیستم ایمنی آسیب می زند. به عبارتی دیگر، مصرف زیاد 
چربی های ترانس، قندها و آرد تصفیه شده منجر به بروز 
بیماری ها می شود و شما هر چه بیشتر بیمار شوید، بدنتان 

خسته تر شده و در بهبود بیماری ها ناتوان تر خواهد شد.
و  سبزی ها  شامل  سالم  غذایی  رژیم  یک  مقابل،  در 
میوه های فراوان، روغن زیتون، ماهی و ماکیان بیشتر نسبت 
به گوشت قرمز، لبنیات، قند اندک و آرد کمتر می شود. چنین 
رژیم غذایی سبب کاهش احتمال چاقی، بیماری های قلبی، 
دیابت و انواع سرطان ها می شود.همچنین یک رژیم غذایی 
متعادل و سالم کمک می کند وزنتان ایده آل بماند. در افراد 
سنین بالاتر، چربی جمع شده در بدن می تواند بر التهاب 
مزمن تأثیر منفی بگذارد. این فاکتوری است که تقریباً با 

همه ی بیماری ها در سنین بالا مرتبط است؛ از دیابت نوع 
دوم گرفته تا بیماری های قلبی و عروقی و سرطان. التهاب 
مزمن در بیماری های خودایمنی در افراد سالمند نیز نقش 

دارد.
عادت های سالم و هیجانات

علاوه  می زنیم،  حرف  سالم  عادت های  درباره ی  وقتی 
بر ورزش که گفتیم، باید به خواب و استراحت نیز اهمیت 
بدهیم. خواب خوب و کافی بدن را بازیابی کرده و سیستم 
ایمنی را فعال نگه می دارد. ضمناً باید از مصرف موادی که 
بدن را تغییر می دهند خودداری کنید، مانند الکل، سیگار و 
مواد مخدر. حتی کافئین زیاد هم مضر است. البته زیاد کار 
کردن، نگرانی های مداوم و استرس های پیوسته و هیجانات 
منفی هم سیستم ایمنی را تضعیف می کنند.هر چیزی که 
سبب عدم تعادل شود و ما را بیمار کند، توانایی بدن در بهبود 
و التیام را نیز تحت تأثیر قرار خواهد داد. به عبارتی دیگر، این 
به هم خوردن تعادل بر طول عمر مفید سیستم ایمنی اثر 

می گذارد.
از سالخوردگی سیستم ایمنی قبل از اینکه روی 

بدهد، پیشگیری کنید
برای  آن وقت  و  برود  بالا  سنمان  تا  کنیم  صبر  نباید  ما 
کار  به  دست  ایمنی  سیستم  پیری  خطرات  از  پیشگیری 
شویم. حتی اگر هنوز جوان هستید یا در اوایل بزرگسالی به 
سر می برید، می توانید مراقبت از سیستم ایمنی بدن خود را 

فوراً شروع کنید.
محافظت از سیستم ایمنی نه کار چندان سختی است و 
نه نیاز به هزینه زیادی دارد. ورزش کنید، تغذیه سالم داشته 
باشید، سیگار نکشید، الکل مصرف نکنید، استرستان را 
کنترل کنید و خوب بخوابید. فواید این عادت های سالم در 
بلندمدت خودشان را نشان می دهند و خواهید دید چقدر 

ارزشمندند.

چگونه از پیر شدن سیستم ایمنی مان جلوگیری کنیم؟

پیری سیستم ایمنی و عواقب آن

یک متخصص تغذیه عنوان کرد؛

عوامل بروز پوکی استخوان

استادیار انستیتو تحقیقات تغذیه و صنایع غذایی کشور، گفت: تجربه نشان داده 
که عادات غذایی همراه با کاهش دریافت کلسیم به مدت طولانی، منجر به کاهش 

تراکم استخوان می شود.
مریم امینی، درباره بیماری پوکی استخوان، اظهار داشت: سلول های استخوانی 
بدن در شکل طبیعی خود شبیه لانه های زنبور است اما در این بیماری حالت سوراخ 
سوراخ پیدا می کند، مقدار زیادی از استخوان بدن می رود و استخوان سازی کاهش 
پیدا می کند. استخوان ها رفته رفته ضعیف شده و با کوچک ترین ضربه و حتی عطسه 
و سرفه نیز شکسته می شود. وی، عوامل پوکی استخوان را ارثی، جنسیت، سن، نژاد 
و مصرف کورتون دانست و بیان کرد: احتمال شیوع این بیماری در زنان بیشتر است و 
هر چه سن بالا رود، به مراتب پوکی استخوان افزایش می کند و همچنین در نژاد سفید 
و آسیایی، ریسک پوکی استخوان بالاتر است. این متخصص تغذیه افزود: در صورتی 
که والدین و یا خواهر و برادر مبتلا به پوکی استخوان باشند، شیوع بیماری در فرد بالاتر 

است. البته ابتلای این بیماری به جثه و هورمون های افراد نیز بستگی دارد.
امینی اظهار داشت: وقتی هورمون های بدن به خصوص استروژن کاهش پیدا 
می کنند، استخوان ها ضعیف می شوند. و به همین دلیل اگر زنان بعد از یائسگی از 
خود مراقبت نکنند، در معرض پوکی استخوان قرار می گیرند. این بیماری در مردان 
تدریجی است. استادیار گروه تحقیقات تغذیه انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع 
غذایی کشور، با بیان اینکه هورمون تیروئید از عوامل دیگر پوکی استخوان است که 
ترشح بیش از حد آن موجب شکستگی استخوانی می شود، تصریح کرد: مصرف 
زیاد الکل می تواند به استخوان ها ضربه وارد کند و همچنین مصرف دخانیات ریسک 
بیماری را بالا می برد. امینی در ادامه کورتون ها را عامل تخریب استخوان ها دانست 
که برای درمان برخی بیماری ها مصرف می شود. وی به علائم پوکی استخوان اشاره 
کرد و افزود: این بیماری در مراحل اولیه، علامتی ندارد اما اگر استخوان ها به مرور 
ضعیف تر شود، کمردرد ناشی از شکستن مهره های ریز در بدن، کوتاه تر شدن قد، قوز 
شدن خمیدگی و شکستگی ها سریع ظاهر می شود. یعنی استخوان با کوچک ترین 
ضربه استخوان فرد شکسته می شود. امینی درباره رژیم غذایی جهت پیشگیری از 
پوکی استخوان، گفت: به طور کلی شیوه زندگی نقش مهمی در پیشگیری از این 
بیماری دارد چون که زندگی بی تحرک باعث تشدید پوکی استخوان می شود و توصیه 
می کنیم ورزش هایی همچون پیاده روی، دویدن، ورزش های قدرتی و وزنه برداری و 
ورزش هایی که وزن بدن را تحمل می کند انجام بدهیم تا حدودی از بیماری پیشگیری 
شود. استادیار گروه تحقیقات تغذیه انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور 
با اشاره به اینکه بر اساس تجربیات، عادات غذایی همراه با کاهش کلسیم به مدت 
طولانی، منجر به کاهش تراکم استخوان می شود و ریسک شکستگی استخوان را 
بالا می رود، اظهار داشت: ویتامین D نقش جذب کلسیم را دارد و توصیه می شود از 
سنین 50 سال به بالا این ویتامین را به همراه مصرف لبنیات کم چرب، سبزی های 
برگی شکل سبز تیره، کنسرو ساردین، محصولات سویا برای افراد گیاهخوار و در 

صورت نیاز به شکل مکمل دارویی دریافت کنند.

سوپرفودهای فصل سرما را از همین امروز 
مصرف کنید

برخی خوراکی ها حاوی صدها ماده مغذی هستند که به شما در پیشگیری از 
بیماری های قلبی، سرطان ها و پیری زودرس کمک می کنند. در واقع رنگ های 

روشن میوه ها و سبزیجات ، علت وجود این مواد مغذی هستند.
به عنوان مثال کدو تنبل، حاوی بتاکاروتن است که در بدن تبدیل به ویتامین آ می 
شود و بهترین ماده مغذی برای پیشگیری از برخی سرطان ها و بیماری قلبی است. 
سایر سوپرفودهای پاییزی که باید از همین امروز آنها را خریداری و مصرف کنید، از 

این قرارند:
کلم بروکلی: روی موجود در این سبزی منجر به افزایش توان دفاعی بدن در برابر 
بیماری هایی مانند سرماخوردگی و آنفلوآنزا می شود. فیبر موجود در کلم بروکلی 

همچنین برای حفظ سلامت دستگاه گوارش مفید است.
شلغم: شلغم از جمله سبزیجات حاوی ریشه است که می  تواند در روزهای پاییزی 
جانشین مناسبی برای تربچه و کلم باشد. شلغم منبع عالی از ویتامین  های آ و کا و 
همچنین اسیدفولیک است و برای طعم دادن به آن می  توانید از رازیانه، خرده نان و 

شکر قهوه  ای استفاده کنید.
گریپ فروت: گریپ  فروت بیش از 75 درصد ویتامین ث موردنیاز بدن را تامین 
می کند و منبع غنی از لیکوپن است. این رنگدانه  های قرمزرنگ برای جلوگیری از 
سرطان نقش بسیار مهمی دارند، همچنین در این میوه مقدار زیادی پکتین وجود 
به خوردن میوه  های  اگر  دارد که می  تواند موجب کاهش کلسترول بدن شود. 
ترش مزه علاقه مند هستید، می  توانید از نوشیدن یک لیوان آب گریپ  فروت که 
سرشار از آنتی  اکسیدان است لذت ببرید و اگر ترش بودن آب این میوه برای شما 
چندان لذتبخش نیست، می  توانید آن را همراه با انواع مغزها و خشکبار مصرف کنید.
بادمجان: ناسونین، آنتوسیانین موجود در پوست بادمجان است که مشخص شده 
سلول های مغز را در برابر استرس اکسیداتیو محافظت می کند. علاوه بر این، اسید 
کلروژنیک موجود در بادمجان، خواص ضد سرطان، ضد ویروسی و کاهنده کلسترول 

دارد.
کدو حلوایی: این گیاه مزایای تغذیه ای بیشماری دارد. کدو حلوایی سرشار از 
بتاکاروتن است که در بدن تبدیل به ویتامین آ می شود و در حفظ سلامت پوست، 
چشم و استخوان ها بسیار موثر است. مصرف کدو حلوایی منجر به تقویت سیستم 

ایمنی بدن می شود و آنهم به دلیل وجود ویتامین ث و فیبر موجود در آن.
انار: مطالعات نشان داده اند که مصرف انار می تواند منجر به جلوگیری از آسیب 
های گردش خون با کاهش تجمع چربی های مضر در عروق شود. در واقع مصرف 

منظم انار با سلامت قلب ارتباط دارد.
تره فرنگی: اکثر ما می دانیم که مصرف سیر و پیاز منجر به پیشگیری از ابتلا به 
بیماری های قلبی می شود و آنهم به دلیل این که پلی فنول موجود در آنها از رگ های 
خونی در برابر آسیب اکسیداتیو محافظت می کند. تره فرنگی نیز از خانواده پیاز است 
که سرشار از ویتامین کا بوده و مصرف آن خاصیت ضد سرطانی دارد. ضمن این که 

سلامت استخوان ها را نیز بهبود می بخشد.
 

یک متخصص تغذیه عنوان کرد:

خواص »به« را بشناسیم
یک متخصص تغذیه در خصوص خواص میوه »به«، گفت: این میوه دارای مقادیر 

بسیار زیاد فیبر است که به بهبود عملکرد دستگاه گوارش کمک شایانی می کند.
سید علی کشاور افزود: متأسفانه میوه به میوه رایجی نیست و مصرف محدودی دارد 

اما باید گفت که این میوه از فیبر بسیار بالایی برخوردار است.
وی اظهار کرد: میوه به دارای مقادیر بسیار زیاد فیبر محلول است که در کاهش 
جذب کلسترول بسیار مؤثر است همچنین رنگدانه های موجود در این میوه حاوی 
مقادیر زیادی از آنتی اکسیدان ها است که از بیماری های قلبی عروقی و سرطان ها 
جلوگیری می کند. کشاورز با اشاره به اینکه میوه به سرشار از ویتامین A است، عنوان 
کرد: این میوه علاوه بر ویتامین A و بتاکاروتن تمام گروه ویتامین های B به جز 
ویتامین B۱2 که در مواد غذایی گیاهی یافت نمی شود را دارد و به همین سبب در 
بهبود عملکرد دستگاه گوارش و جلوگیری از یبوست نقش بسیار خوبی را ایفا می کند 
علاوه بر اینها این میوه منبع غنی از ویتامین C است که به بالا رفتن سطح ایمنی بدن 

همچنین درمان بیماری های التهابی کمک شایانی می کند.
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گزارش : رئیس جعفری 

تالاب، یا همان دریاچه معروف حوض سلطان را شاید تنها به عنوان جاذبه 
ای گردشگری بشناسند، اما این پهنه کم نظیر، گنجینه ای بی کران از نعمت 

های خدادادیست که میلیاردها دلار ارزش اقتصادی دارد.
ایران با داشتن یک درصد جمعیت دنیا، بیش از 7 درصد منابع معدنی 
دنیا را در اختیار دارد، این کشور پهناور، بر روی کمربند گرم و خشک جهان 
قرار دارد  و منبعی عظیم از کانی های تبخیری در دریاچه های فوق اشباع و 
پلایاهاست که ارزش اقتصادی فوق العاده ای دارند، از آنجا که هزینه اکتشاف 
و استحصال املاح در شورابه ها، نسبت به درآمد حاصل از فروش فرآورده 
های تبخیری بسیار اندک است، بهره گیری از این ظرفیت ها، برای رهایی از 
وابستگی به نفت، از اهداف مهم نظریه اقتصاد مقاومتی تعریف شده است، 
از این رو، در سال های گذشته، مطالعات مفصلی بر روی ظرفیت شورابه های 
سطحی، زیر سطحی و کفه های نمکی حاشیه پیکره آبی دریاچه ها صورت 

گرفته، دریاچه حوض سلطان قم یکی از همین شورابه های ارزشمند است.
 این جاذبه گردشگری زیبا با مساحت تقریبی 330 کیلومتر مربع در۴0  
کیلومتری قم و در حاشیه آزاد راه قم- تهران قرار دارد، به دلیل ویژگی منحصر 
به فردش به عنوان دریاچه های فوق اشباع )Hyper Saline Lake( شناخته 
می شود و دارای ارزش اقتصادی بالایی از نظر معیارهای اکوسیستم آبی و 

کانی های استراژیک است.
ناآشنایان گاهی دریاچه نمک می خوانندش اما آنها که قم و طبیعتش را 
بهتر می شناسند می دانند که نام اصلی اش «حوض سلطان»  است، نامی 
که از سالیان دور به جا مانده و یادآور روزهایی است که این دریاچه آنقدر توان 
داشت که بر سفره پهنش انواع جانوران را جای دهد و شکارگاه سلطان ها 

باشد.
محل قرارم با معاون فني حفاظت محیط زیست استان، همین حوضِ 
زیبای سلطان است، زیبایی هایش آنقدر خیره کننده است که حتی خانه 
های مخروبه روستاهای خالی از سکنه اطرافش، چیزی از شکوه و عظمتش 
کم نمی کند، آفتاب تن گرمش را پهن کرده روی پرده سفیدی از نمک، آبی 
آسمان در افق با این سپیدی گره خورده و طلایی بارقه های خورشید، تزئینش 

کرده،  بوی خاک نم خورده و نمک، مشام را پر می کند.
 این دریاچه اکوسیستمی فصلی است که با نخستین بارندگی های منطقه 
که از آبان ماه صورت می گیرد ، آبگیری می شود و در زمانی که بارندگی منطقه 
در حد نرمال باشد، آب این دریاچه تا اواخر مردادماه پا برجاست، حوالی 
اردیبهشت هم به خاطر یک جلبک  ارزشمند، به رنگ صورتی در می آید، 

فکرش را بکنید، یک پهنه وسیع از کویر به رنگ صورتی!
دریاچه یا تالاب؟

شفیعی معاون فني حفاظت محیط زیست استان می گفت: هر چند در 
محاوره ها و حتی بسیاری متون کارشناسی، لفظ دریاچه حوض سلطان 
متداول شده، اما در واقع حوض سلطان یک تالاب است، یکی از پنج تالاب 
استان قم که به تایید کنوانسیون بین المللی رامسر هم رسیده، گر چه در 
ظاهر سطح بالایی این دریاچه را اکنون رسوبات نمک فرا گرفته، اما زیر این 
لایه نه چندان سخت ، حجم عظیمی از آب جا خوش کرده،  و برای اینکه 
نشانمان دهد، با یک بیل کوچک چند ضربه ای به لایه نمکین زد که آب از زیر 

این لایه جوشش ملایمی کرد.
دسته  دو  به  می شود  را  سلطان  حوض  زیست بوم های  گفت:   می  او 
ماکروسکوپی و میکروسکوپی تقسیم کرد که بخش میکروسکوپی به دلیل 
شرایط فرا شور این منطقه بی نظیر است، شرایط سخت آب و هوایی این 
منطقه موجب شده باکتری های باستانی هالوفیل و جلبک های فراشور در آن 

زندگی کنند، موجوداتی که در دیگر اقلیم ها به سختی می توان آنها را یافت .
آنطور که از رئیس اداره محیط طبیعی حفاظت محیط زیست استان شنیده 
بودم، بیش از 250 سویه  ارزشمند در این دریاچه وجود دارد  که از مهم ترین 
آن ها می توان به برخی باکتری ها، جلبک ها و لجن های این تالاب  اشاره کرد 

که ارزش دارویی یا صنعتی دارند.
آرتمیا، ثبت شده به نام تالاب حوض سلطان

گونه آرتمیا؛ که نوعی میگو در آبهای شور است، این گونه جانوری از ارزش 
بیولوژیک و ژنتیکی بسیار مهمی برخوردار بوده و به نام دریاچه حوض سلطان 

ثبت شده است.
 در هر لیتر از آب دریاچه  25 و ۴ دهم عدد سیست آرتمیا و سه دهم عدد 
جلب به عنوان غذای آرتمیا وجود دارد که خبر خوشی برای احیای این گونه 

جانوری مفید است .
این نوع میگو در آفریقا نیز وجود دارد و در آن منطقه به عنوان نوعی خوراک 
که به صورت خمیر درآورده می شود، مورد استفاده غذایی قرار می گیرد، 
اما نوع ارتمیای موجود در استان قم و دیگر شورابه های ایران، یکی از منابع 
بسیار عالی و غنی از پروتئین است که به صورت زنده ، برای تغذیه ماهی ها 

نیز استفاده می شود.
بنا بر داده های علمی، آرتمیا در شوری حداکثر 220 گرم در هر لیتر آب 
می تواند زیست کند که خوشبختانه این امکان در  سال جاری به دلیل بارش 
مناسب و نیز اقدامات ستاد احیای تالاب حوض سلطان فراهم شده و اکنون 
باید از فرصت موجود برای احیای این سخت پوست ریز نقش بهره برد؛ 
اهمیت این موضوع زمانی بیشتر می شود که بدانیم در حال حاضر بخش 
عمده غذای ماهیان زینتی و ماهیان خاویاری که از آرتمیا تولید می شود، 

وارداتی است.
استفاده می شود،  غذا  عنوان  به  میگو  و  ماهی  پرورش  مزارع  در  آرتمیا 
غذاهای مصنوعی با تنوع فراوان که برای تغذیه آبزیان مختلف به کار می روند 
نیستند،  پرورشی  آبزیان  غذایی  نیازمندی های  تأمین  به  قادر  تنهایی  به 
آبزیان پرورشی و  در حالیکه استفاده از غذای زنده بویژه آرتمیا در تغذیه 

ماهی های تزئینی اهمیت فراوانی دارد.
بیش از هفتاد درصد آرتمیای کشور وارداتیست

در سال ۱39۸ بیش از ۴3 هزار تن میگو در کشور تولید شد و ۶0 درصد 
آرتمیای وارد شده به کشور ، برای تغذیه این مقدار میگو مورد استفاده قرار 

گرفت، با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته برای افزایش تولید میگو در 
کشور، امسال به طور یقین نیاز کشور به آرتمیا  فراتر از ۱00 تن خواهد بود .

رییس مرکز تحقیقات آرتمیای کشور با تاکید بر اینکه واردات موجود زنده 
همیشه چالش ورود عوامل بیماری زا را به داخل کشور دارد، گفت: به دلیل 
اینکه غذای اصلی میگوی تولید شده در کشور آرتمیاست، این احتمال 
می رود که برخی از دشمنان در راستای ضربه زدن به اقتصاد ما، اقدام به آلوده 
کردن آرتمیای وارداتی کنند ، و همه این ها در حالیست که این ثروت عظیم 
به وفور در شورابه هایی مثل حوض سلطان یافت می شود ،اما متاسفانه بکر و 

دست نخورده باقی مانده است.
طلای سرخ در دل شورابه های کویر

از آقای شفیعی در مورد ارزش های اقتصادی دیگر تالاب می پرسم، و او بعد 
از کمی بالا پایین کردن تصاویر لپ تاپش ، عکسی را نشانم می دهد، عکسی 
از یک پهنه سرخ از نمای تالاب، برایم از نوعی جلبک می گوید به نام  دونالیلا 
سالینا )Dunaliella salina( که نوعی ریز جلبک سبز نمک  دوست است که 
در دریاچه های نمک یافت می شود، او می گوید: این جلبک به خاطر توانایی 
اش در تولید حجم زیادی از کاروتنوئید،  خاصیت آنتی اکسیدانی بالایی دارد، 

کاروتنوئید در تولید لوازم آرایشی و مکمل های غذایی طبیعی کاربرد دارد.
 او می گفت: ارگانیسم های کمی هستند که می توانند در محیط های نمکی 
مانند حوضچه تبخیر نمک دوام بیاورند، برای زندگی در چنین محیط هایی، 
این ارگانیسم ها می توانند مقدار زیادی بتاکاروتن برای محافظت از خودشان 
در برابر نور شدید ، و مقدار زیادی گلیسیرین برای غلبه بر فشار اسمزی تولید 
کنند، این محصولات اهمیت زیادی در تولید تجاری محصولات بیولوژیکی 

دارند، بتاکارون، ارمغان دیگری در دل همین تالاب است.
هر کیلو بتاکاروتن در بازار جهانی چهار هزار دلار

گوید:  می  استان  اسلامی  آزاد  دانشگاه  محققان  از  یکی  نجفی،  دکتر 
بتاکاروتن رنگی است که در گیاهان یافت می شود، نامش از نام لاتین هویج 
گرفته شده و  در واقع رنگ زرد و نارنجی برخی میوه ها و سبزیجات، به خاطر 
وجود بتاکاروتن است، از بتاکاروتن برای رنگ آمیزی غذاهایی مانند مارگارین 
نیز استفاده می شود ، بتاکاروتـن و سایر کاروتنوئیدها تقریباً 50 درصد ویتامین 
A مورد نیاز در رژیم غذایی را هم تأمین می کنند، همچنین به عنوان یک ماده 
رنگ کننده برای نوشیدنی ها و مواد غذایی استفاده می شود، نقش مکمل 
غذایی در کپسول های سخت و چندین قرص ویتامین معدنی )MVM( و 
همچنین محصولات لبنی و مخلوط پخت خشک و ترکیبات نوشیدنی های 

فوری هم از دیگر کاربردهای آن است.
بتاکاروتنی که در صنایع مختلف کشور  او می گوید : متاسفانه بیشتر 
استفاده می شود وارداتیست و آنچه ما در داخل به طور ناچیز تولید می کنیم 

در محیط های آزمایشگاهی است.
او می گفت:  آرزویمان این است که روزی بتوانیم تحقیقات خودمان را در 
این تالاب و همچنین در دریاچه نمک قم آغاز کنیم ، چرا که همین بتاکاروتنی 
که در مورد آن صحبت کردیم به وفور در تالاب حوض سلطان موجود است و 
استحصال طبیعی آن،  زمین تا آسمان با محیط آزمایشگاه فرق می کند ، 
حتی می تواند ما را به خود کفایی در زمینه تولید بتا کاروتن برساند، بارها از 
مسولان استان تقاضا کردیم تا زمینه را برای تحقیقات محققان استان آماده 

کنند اما دریغ از ذره ای حمایت!
ارزش های بی پایان تالاب

ارزش های اقتصادی تالاب تمام شدنی نیست، انگار در گوشه گوشه  این 
تالاب گنج هایی نهفته است، گنج هایی برای رونق کسب و کار و سبزی 

سفره هایمان.
انوار طلایی رنگ خورشید بیشتر از هر وقت دیگر بر سرمان می تابد، 
همینطور که قدم می زنیم، ناگاه چشمم به پهنه ای سیاه رنگ در قلب سپید 
دریاچه می خورد ، آقای محقق یکی از پژوهشگران سازمان جهاد کشاورزی 
که تعجبم را می بیند می گوید: این یک لجن خاص است که بعد از تبخیر آب، 
در همه جای تالاب به فور دیده می شود، در همین حین یکی از معدن دارها را 
می بینم که با یک ظرف مشغول جمع آوری این لجن هاست، از او دلیلش را 
می پرسم و او می گوید: این ها را برای مادرم می برم که رماتیسم دارد و دردش 
با این ها آرام می شود، از او  پرسیدم : آیا این کار نوعی تجویز پزشکی است 
؟ و او می گوید نه به صورت تجربی آن را فهمیده ، آقای محقق که نظاره گر 
گفت گوی من و معدن دار بود می گوید : ما تحقیقات زیادی انجام داده ایم، 
این لجن یک لجن دارویی است و بومیان این منطقه خودشان این موضوع را 
از سالیان دور فهمیده اند ولی متاسفانه تا کنون مسولان استان هیچ برنامه ای 

برای استفاده از این لجن ارزشمند نکرده اند.
شورابه، فرصتی ناب برای سرمایه گذاران معدنی

ی شفیعی می گوید: از شورابه  ها ، دست کم ۱0 نوع منبع کانی می توان 
استخراج کرد که در صنایع کود شیمیایی، کاغذ، عایق کاری لوله، ضد یخ، 
مواد آرایشی، پزشکی و شیشه کاربرد دارد، موادی از قبیل کلرید سدیم، 

سولفات سدیم، کلرید منیزیم و سولفات منیزیم .
منیزیم یک فلز استراتژیک است، هر تن شمش منیزیم با حداقل خلوص 

99.۸ درصد،  بیش از 2 هزار و 500  دلار قیمت دارد.
چین بزرگ ترین عرضه کننده منیزیم جهان است و 70 درصد تولید جهانی 
را در اختیار دارد، دریاچه نمک رنگارنگ در یانگچنگ )Yuncheng( واقع در 
استان شانشی )Shanxi( نمونه مشابه اما کوچکی از تالاب حوض سلطان 
است، اما چین به علت برنامه ریزی های کلانی که برای شورابه های خود 

داشته ، توانسته به خوبی از این نعمت های خدادادی بهره اقتصادی ببرد.
هر لیتر شورابه در حوض سلطان حاوی 25تا30گرم منیزیم و حدود 5 
گرم پتاس است، به همین علت شورابه حوض سلطان  جزو جذاب ترین 

محدوده های معدنی از نظر عیار و حجم ذخایر است .
سفر یک روزه ما به تالاب حوض سلطان به سر رسیده بود و قطعا آنچه در این 
گزارش برایم نمایان شده بود، تنها قطره ای در دریای نعمت های ناشناخته 
این موهبت الهی بود، نعمت هایی که داشتنش برای ما فقط کوله باری از 
حسرت به همراه دارد، حسرت سال های گذشته در غفلت مسئولان و سال 

های مبهم پیش رو.

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم :

ولایت فقیه کانون وحدت ملت مسلمان 
ایران است

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در بیانیه ای ضمن محکومیت سخنان هتاکانه 
یکی از خودباختگان ساده لوح اعلام کرد: پیوند عمیق مردم و امت امام شناس 
محکم تر از آن است که این سبک مغزی ها ضربه به آن وارد کند و ولایت، نقطه وفاق 

و کانون وحدت ملت مسلمان ایران است.
در بیانیه جامعه مدرسین حوزه علمیه قم که به امضای آیت الله حسینی بوشهری 
رسیده آمده است: بدزبانی ها و سخنان موهن یکی از خودباختگان ساده لوح 
که چندی است در برخی رسانه های مجازی منتشرشده چیزی جز خاک پاشی 
بر آفتاب نیست. در این بیانیه تاکید شده است: دشمنان برای ضربه زدن به نظام 
نامبارک  و در تلاشی  برده اند  پراهمیت ولایت پی  و  به جایگاه حیاتی  اسلامی 
می کوشند هجمه ها و شبهات شیطانی خود را با تیرهایی مسموم به سمت ولایت 
پرتاب کنند. در این میان فردی جاهل و حیران غفلت زده، خود را هیزم آتش 
دشمن کرده و کشتزار اعمال سابق خود را نیز به آتش کشیده است. تا جایی که در 
دفاع از یک مهره اصلی دشمن متخاصم و سرویس جاسوسی در جنگ اطلاعاتی و 
تروریستی رسانه ای تمام قد وارد میدان شده و چون خوارج برای ولی و امام جامعه 
خط و نشان می کشد. در این بیانیه تصریح شده است: فساد روح و قلب مریض 
دشمنان ولایت در هرزگی زبان آنان آشکار است و شیطان بر عمق وجود آنان چنان 
تیری زده است که چشمانشان قادر بر دیدن راه و صلاح نیست. آنان که در فضای 
غبارآلود فتنه ۸۸ در کشتزار خود بذر انحراف از حقیقت پاشیدند و بر آن هرز آبهای 
متعفن را جاری ساختند امروز سقوط و بدبختی خود را درو می کنند. این اباطیل 
از کسانی که در فتنه، سرگردان و حیران شده بودند و حیله شیطان، آنان را ربوده 
بود عجیب و بعید نیست و مهر تأییدی بر این حقیقت است که دوری از ولایت، 
غوطه خوردن در جهالت را به همراه خواهد آورد. در این بیانیه تاکید شده است: 
فقیهی آگاه با روحی بلند و نفسی مزکی سالهاست با ترویج معارف اسلام ناب، 
جبهه استکبار را ذلیل و منزوی کرده است و عمق نفوذ اندیشه انقلاب اسلامی را 
تا پشت مرزهای جبهه کفر هدایت کرده است. این قافله سالار و راهبر امین هم در 
نگاه مؤمنین و مستضعفان جهان و هم در نگاه دشمنان به عنوان مقتدرترین مدیر 
و سیاستمدارترین فقیه شناخته شده است و تدبیرها و هدایت هایش تحلیلگران 
جهانی را مدهوش و متعجب کرده است. تدبیرهایی که سنگین ترین توطئه ها را 
خنثی و عمیق ترین فتنه ها را ناکام گذاشته است. چه نادان و شب زده اند کسانی 
که چشم خود را بر این حقایق تابناک می بندند و زبان خود را به جسارت می آلایند. 
در پایان این بیانیه تاکید شده است: جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اعلام می دارد 
پیوند عمیق مردم و امت امام شناس محکم تر از آن است که این سبک مغزی ها 
ضربه به آن وارد کند و ولایت، نقطه وفاق و کانون وحدت ملت مسلمان ایران است. 
خویشتن داری ها در مقابل کلام درشت و لغزش های فراوان برخی از نفس های 
ناپاک، نشان از سعه صدر مؤمنین دارد و مجالی برای بازگشت و حق شناسی است. 
امید داریم خداوند عبرت های روزگار و کیفرهای پیش رویش را بر ولی نشناسان 

آشکار کند و تقوا، آنان را از درافتادن در اشتباهات و لغزش در پرتگاه ها مانع گردد.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم:

بانوان مظهر صفات محبت و ابهت
 باری تعالی هستند

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم با بیان اینکه بانوان مظهر صفات محبت 
هستند،گفت:دشمن روی مرز حجاب و عفاف ایستاده تا نسبت به تمام مسائل 
فرهنگی، اقتصادی، سیاسی و… راه نفوذ را باز کند. حجت الاسلام والمسلمین 
رضا عزت زمانی صبح یکشنبه در سالن اجتماعات سازمان تبلیغات اسلامی که با 
حضور تعداد معدودی از بانوان و رعایت دستورالعمل های بهداشتی برگزار شد، با 
گرامیداشت سالروز ولادت حضرت زینب )س( و روز پرستار، در گفتگو با خبرنگاران 
گفت: ارزش گذاری جایگاه بانوان در عالم خلقت بی بدیل است و بانوان به ویژه 
پرستاران و مدافعان سلامت، مظهر صفات محبت و ابهت باری تعالی هستند. 
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم با اشاره به اینکه حجاب و عفاف مرز مواجهه 
حق و باطل است، افزود: شاید تصور شود حجاب و عفاف به ظاهر یک مسأله است 
اما دشمن روی مرز حجاب و عفاف ایستاده تا نسبت به تمام مسائل فرهنگی، 
اقتصادی، سیاسی و… راه نفوذ را باز کند و اگر این اصلاح اجتماعی برای زنان باور 
نشود عرصه های مهمی را از حضور زنان از دست خواهیم داد. وی با تاکید بر لزوم 
راهنمایی و کمک کردن به مسئله حجاب و عفاف، ادامه داد: اگر می توانیم در جایی 
به جسم یک انسان کمک کنیم -کما اینکه در قرآن کریم تاکید شده که هر کس جان 
انسانی را نجات دهد گویا جان همه مردم را نجات داده است- با همین نگاه می توانیم 
با زبان و عمل و ارتباط خوب، جان اجتماع را تضمین کنیم و طمع دشمنان را در 
اینکه با انحراف زنان، می توانند دارایی های یک جامعه را بگیرند، از بین ببریم. در 
پایان این مراسم از تعدادی از پرستاران مراکز درمانی، فعالان عرصه عفاف و حجاب 

در قالب جشنواره میراث مادری و فعالان عرصه جهادی قدردانی شد.
 

همزمان با سالروز ولادت حضرت زینب)س( ؛

فاز دوم دارالشفای آستان
 حضرت معصومه)س( افتتاح شد

همزمان با سالروز ولادت حضرت زینب)س( و روز پرستار فاز دوم دارالشفای 
آستان کریمه اهل بیت)س( با افزایش 30 درصدی ظرفیت درمانگاه تخصصی، 
با حضور آیت الله سید محمد سعیدی تولیت حرم مطهر افتتاح شد.  به گزارش 
پایگاه خبری آستان حضرت معصومه)س(، مدیر بهداشت و درمان حرم مطهر در این 
زمینه گفت: با توجه به توسعه دارالشفای حضرت معصومه)س( کلینیک های قلب 
و عروق، چشم پزشکی، داخلی، اطفال، مغز و اعصاب، بینایی سنجی، پوست و مو 
و زنان و زایمان به همراه یک اتاق عمل سرپایی در طبقه فوقانی دارالشفا به زائران 
و مجاوران بانوی کرامت خدمت رسانی خواهد کرد. مهدی عباسیان با بیان این که 
با همکاری مشترک مدیریت های بهداشت و درمان و فنی مهندسی حرم مطهر 
این طرح به سرانجام رسیده است، افزود: اجرای این طرح از یک سال و نیم پیش 
با انجام مطالعات اولیه، بازدید از کلینیک های مشابه و مشاوره با متخصصان درمان 
و سلامت نیازهای درمانی مجموعه احصا شد و توسط مدیریت فنی مهندسی حرم 
مطهر به انجام رسید. وی با بیان این که در آینده نزدیک بخش تخصصی طب سنتی 
نیز به این درمانگاه اضافه می شود، خاطرنشان کرد: با توجه به توسعه بخش های 
تخصصی درمانگاه در طبقه منفی یک هم بخش تخصصی دندانپزشکی تکمیل شد 
و متخصصین فک و صورت، پروتز، دندانپزشکی اطفال و ترمیم و زیبایی در این بخش 
حضور خواهند داشت. علیرضا کاشی زاده مدیر فنی مهندسی حرم مطهر نیز در 
این زمینه گفت: با افزایش 30 درصدی ظرفیت درمانگاه تخصصی و فوق تخصصی 
کریمه اهل بیت)س( ۶00 مترمربع به فضای دارالشفای حضرت معصومه)س( افزوده 
شد و در مجموع مساحت دارالشفا به 2 هزار مترمربع رسید. در این مراسم آیت الله 
سید محمد سعیدی تولیت آستان کریمه اهل بیت)س( با اهدای گل به پرستاران و 

کادر درمان دارالشفای حضرت معصومه)س( از آنان تقدیر کرد.
 

مدیرکل امور بانوان استانداری قم تاکید کرد
لزوم تبیین رمز مقاومت حضرت زینب)س( 

در بحران ها
و  فشار  در  خانواده ها  که  اکنون  گفت:  قم  استانداری  بانوان  امور  مدیرکل 
سختی زیادی هستند بهترین زمان برای تبیین رمز مقاومت حضرت زینب)س( 
در بحران ها و مصائب است.  صدیقه صدیق تقی زاده در آیین تجلیل از پرستاران 
مراکز درمانی و فعالان عرصه حجاب و عفاف قم، افزود: حضرت زینب)س( بعد 
از حضرت زهرا)س( دومین الگوی زنان مسلمان است که در حجاب و عفاف، 
شجاعت، مهرورزی و عطوفت و سایر مولفه های حیات اجتماعی سالم، یک الگوی 

شاخص محسوب می شود.

سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم اعلام کرد

قم رتبه چهارم کشوی درفناوری اطلاعات 
و ارتباطات 

سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم با اشاره به آخرین وضعیت 
استان ها در شاخص توسعه یافتگی IDI گفت: قم رتبه چهارم کشوری زیرشاخص 
میزان استفاده از فاوا )فناوری اطلاعات و ارتباطات( را کسب کرد.  از اداره کل 
ارتباطات و فناوری اطلاعات قم جواد غلام پور با اشاره به وضعیت این استان در 
شاخص توسعه یافتگی فناوری اطلاعات )IDI( اظهار داشت: قم با کسب امتیاز 
0.۶۶ در زیرشاخص میزان استفاده از فناوری اطلاعات در سطح کشور حائز رتبه 
چهارم کشوری شد. غلام پور در ادامه افزود: قم در زیرشاخص دسترسی به فناوری 
اطلاعات نیز با امتیاز 0.۸۴ در رتبه هفتم کشوری قرار دارد. سرپرست ارتباطات قم 
در ادامه تصریح کرد: قم در شاخص توسعه فن آوری اطلاعات توانسته با کسب 
امتیاز 7.2۶ نسبت به حفظ جایگاه خود در رتبه ششم طی 2 سال اخیر اقدام کند. 
وی خاطرنشان کرد: امتیاز قم در شاخص توسعه فن آوری فوق 7.7 است در حالی 
که میانگین کشوری این شاخص ۶.9۱ می باشد. وی افزود: استان در زیر شاخص 
مهارت نیز دارای امتیاز 0.۶۴ بوده و میانگین کشوری در این زیر شاخص 0.۶3 
است. غلام پور یادآور شد: با توجه به توسعه گسترده زیر ساخت های ارتباطی قم و 
تمرکز حوزه ها و مدارس علمیه در این کلانشهر در زیر شاخص استفاده از فن آوری 
مذکور دارای امتیاز 0.۶۶ است و میانگین کشوری نیز در این خصوص 0.۶ است. 
سرپرست ارتباطات قم در ادامه گفت: امتیاز استان قم در زیر شاخص دسترسی 
با امتیاز 0.۸۴ حدود چهار درصد بیشتر از میانگین کشوری است. وی در ادامه 
در خصوص شاخص های محور دسترسی فن آوری ارتباطات در استان نیز افزود: 
تعداد مشترکان تلفن ثابت به ازای هر ۱00 تَن 3۶.29 و در خصوص مشترکان تلفن 
همراه نیز به ازای هر ۱00 تَن ۱57.۴۶بوده و تعداد خانوارهای دارای دسترسی 
به اینترنت هم 7۸.۴9 می باشند. غلام پور در ادامه تصریح کرد: با توجه به توسعه 
سریع تکنولوژی فناوری اطلاعات در سطح جهان نیازمند شناخت مستمر وضعیت 
زیرساخت های ارتباطی در سطح کشور هستیم تا بتوانیم با توسعه زیر ساخت های 

ارتباطی خدمات و دستاوردهای جدید تکنولوژی فن آوری اطلاعات را ارائه کنیم.

مدیر امور پرستاری علوم پزشکی قم:
نیمی از پرستاران قمی دو شیفت کار می کنند

مدیر امور پرستاری دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: حدود ۴0 تا 50 درصد 
پرستاران شاغل در بیمارستان های این استان به دلیل تامین معیشت و همچنین 

جبران کمبود نیروی پرستار، به صورت دو شیفت کار می کنند. 
 ۸0 از  بیشتر  نمی توانند  پرستاران  قانون،  اساس  بر  افزود:  صمدی  ولی الله 
انسانی در  نیروی  به دلیل کمبود  ولی  باشند،  اضافه کار داشته  ماه  ساعت در 
این  تا ۱75 ساعت در ماه اضافه کار دارند. وی تصریح کرد:  استان، پرستاران 
مساله باعث خستگی و آسیب به خودشان و خانواده شان و همچنین بالا رفتن 
به تخت  ادامه داد: استاندارد جهانی نسبت پرستار  درصد خطا می شود. وی 
بیمارستانی، 2.3 است، در حالی که این آمار در قم ۱.۱ می باشد و برای رسیدن 
به استاندارد به یک هزار و 500 نیروی پرستار در بیمارستان های قم نیاز است. به 
گفته صمدی در حال حاضر 2 هزار و ۱00 گروه پرستاری از جمله پرستار، ماما، 
اتاق عمل، هوشبری، بهیار و کمک بهیار در بیمارستان های دولتی شهر قم حدود 
یک هزار و 900 تخت بیمارستانی را پوشش می دهند. وی خاطرنشان کرد: حدود 
900 گروه پرستاری نیز در بخش غیردولتی، 700 تخت بیمارستانی را پوشش 
می دهند. استان قم دارای هفت بیمارستان دولتی شامل کامکار عرب نیا، شهدا، 
حضرت معصومه)س(، شهید بهشتی، امیرالمومنین)ع(، ایزدی و نکویی و چهار 
بیمارستان غیردولتی شامل امام رضا)ع(، ولیعصر)عج(، آیت الله گلپایگانی و علی 
بن ابیطالب)ع( است. وی خواستار تغییر وضعیت نیروهای شرکتی شد و گفت: 
حدود 30 درصد پرستاران شاغل در مراکز درمانی قم شرکتی هستند که حقوق 
پایین دریافت می کنند و امنیت شغلی ندارند. مدیر امور پرستاری دانشگاه علوم 
پزشکی قم افزود: قوانینی از جمله تعرفه گذاری خدمات پرستاری، بهره وری و 
فوق العاده ویژه پرستاران که سال هاست ابلاغ شده، ولی هنوز اجرایی نشده است. 
وی ضمن تبریک روز پرستار، از مجاهدت و فداکاری پرستاران در پی شیوع ویروس 
کرونا طی ۱0 ماه گذشته قدردانی کرد و افزود: حدود 70 نیروی پرستار قراردادی، 
۸0 دانشجوی سال آخر پرستاری و ۶0 داوطلب و تعدادی نیروی جهادی از ابتدای 

شیوع ویروس کرونا تاکنون، کمک حال نیروهای بهداشت و درمان استان بودند.

در مرحله پنجم اهدای کمک جهیزیه در سال 99 :

371 کمک جهیزیه به نوعروسان نیازمند 
قمی اهدا شد

37۱ نوعروس تحت حمایت کمیته امداد استان قم از جهیزیه اهدایی این نهاد، 
با اعتباری بالغ بر 2 میلیارد و 300 میلیون تومان بهره مند شدند.

همزمان با میلاد حضرت زینب )س( مراسم اهدای 37۱ کمک جهیزیه به 
نوعروسان نیازمند قمی با حضور آیت الله سید محمد سعیدی، تولیت آستان 
مقدس حضرت فاطمه معصومه )س(، مدیرکل کمیته امداد، مدیرکل امور بانوان 
و خانواده استانداری و تعدادی از فرماندهان سپاه امام علی بن ابیطالب )س( 

استان قم در شبستان امام خمینی )ره( حرم مطهر برگزار گردید.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، اکبر میرشکار، مدیرکل کمیته امداد 
استان قم با اشاره به اینکه در 9 ماهه امسال پنج مرحله کمک جهیزیه به نوعروسان 
نیازمند اهدا شده است گفت:  در مرحله پنجم که از ۱7 ربیع الاول تا میلاد 
حضرت زینب )س( برنامه ریزی شده بود 37۱ کمک جهیزیه به نوعروسان تحت 
حمایت و غیر تحت حمایت اهدا شد که 27۸ مورد از آنها مربوط به نوعروسان تحت 
حمایت است. وی با بیان اینکه امسال به علت بیماری کرونا و تعطیلی بسیاری 
از کسب و کارها مراجعه نیازمندان به این نهاد ۶۸ درصد بیشتر از مدت مشابه 
سال گذشته شده است افزود: 27۸ فقره از این کمک جهیزیه ها، به نوعروسان 
نیازمند غیر تحت حمایت اهدا شد. میرشکار با بیان اینکه کمک جهیزیه های 
اهدایی امسال با اعتباری بالغ بر هفت میلیارد و ۶3۶ میلیون تومان بوده است 
گفت:  239 میلیون تومان از محل اعتبارات دولتی و هفت میلیارد و 397 میلیون 
تومان از محل کمک های مردمی و خیران تأمین شده است. مدیرکل کمیته امداد 
استان قم از رشد 92 درصدی کمکهای مردمی در 9 ماهه امسال خبر داد و گفت: 
این رقم با شرایط اقتصادی امروز جامعه، اعتماد مردم و خیران به این نهاد را نشان 
می دهد که از مردم و خیران قدردانی می کنیم. مدیرکل کمیته امداد استان قم از 
آموزشهای قبل از ازدواج نوعروسان توسط این نهاد، آستان قدس رضوی و آستان 
مقدس حضرت فاطمه معصومه )س( خبر داد و گفت: هدف از این آموزشها 
تحکیم بنیان خانواده و پایداری ازدواج آنها است. میرشکار با اشاره به اینکه کمیته 
امداد به پسران تحت حمایت هم هدیه ازواج می دهد گفت: امسال به ۱۶۱ نفر 

از پسران تحت حمایت نیز ۴۸۴ میلیون تومان هدیه ازواج پرداخت شده است.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم: 

ظرفیت های جدید برای تولید محصولات 
صنعتی ایجاد می شود

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: رویکرد جذب سرمایه 
گذار و تقویت بخش تولید، راهبرد مهم اقتصاد استان است و به همین منظور 

ظرفیت های جدید برای تولید محصولات صنعتی در قم ایجاد می شود. 
محمود سیجانی بیان کرد: درکنار تلاش های صورت گرفته برای حفظ روند تولید 
و اشتغال در واحدهای صنعتی موجود استان، به دنبال ایجاد ظرفیت های جدید 
در این بخش هستیم تا فعالیت های صنعتی در قم با حفظ استانداردهای محیط 
زیستی توسعه پیدا کند. وی افزود: به دلیل وجود شهرک های صنعتی متعدد و 
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان در قم،  این استان از نظر زیرساختی آماده جذب 
سرمایه گذاران و تولیدکنندگان علاقه مند به راه اندازی واحدهای صنعتی است که 

امتیازی ویژه برای فعالیت های اقتصادی به شمار می آید.

اجتماعی

ارزش های اقتصادی تالاب تمام شدنی نیست 

گنج های پنهان، در دل حوض سلطان 
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رییس اتحادیه مشاوران املاک :

قیمت مسکن ١5 درصد کاهش یافته است 

رییس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه قیمت مسکن 15 درصد کاهش 
یافته است، گفت: شمار معاملات مسکن در آذرماه در تهران 75 درصد و در کل 

کشور 33 درصد نسبت به زمان مشابه سال گذشته کاهش یافته است. 
مصطفی قلی خسروی درباره وضعیت معاملات مسکن پایتخت در آذرماه، 
اظهار کرد: طی حدود یک ماه و نیم اخیر بازار مسکن در وضعیت انتظار قرار گرفته 
و قیمت ها ۱0 تا ۱5 درصد کاهش یافته است. رییس اتحادیه مشاوران املاک 
ادامه داد:در 22 روز ابتدای آذر99 تعداد 2095 قرارداد خرید و فروش ملک در 
تهران به امضا رسیده که کاهش 5۸ درصدی نسبت به ماه قبل و افت 75 درصدی 
نسبت به ماه مشابه سال قبل را نشان می دهد. وی افزود: در کل کشور نیز در 22 
روز ابتدای آذرماه  99تعداد 23 هزار و ۴7۴ مبایعه نامه )قرارداد خرید و فروش 
ملک( منعقد شده که به ترتیب از کاهش ۴7 درصدی و 33 درصدی نسبت به ماه 

قبل و ماه مشابه سال قبل حکایت دارد.
گرانی مسکن به سود مشاوران املاک نیست

خسروی در واکنش به برخی صحبت ها که مشاوران املاک را عامل گرانی 
مسکن می دانند، تاکید کرد: این مساله به هیچ عنوان صحت ندارد؛ زیرا گران 
شدن مسکن به سود ما نیست. اگر برای یک خانه که یک میلیارد تومان ارزش 
دارد، یک میلیارد و ۱00 میلیون تومان قیمت بگذارند سخت فروخته می شود 
اما اگر 900 میلیون تومان قیمت گذاشته شود راحت تر به فروش می رود و مشاور 

املاک زودتر به حق کمیسیون می رسد.
افت قیمت مسکن با حذف آمار مناطق ۱، ۳ و 6

رییس اتحادیه مشاوران املاک با اشاره به صحبت محمود محمودزاده معاون 
وزیر راه و شهرسازی که اعلام کرد در صورت حذف آمار مناطق ۱ و 3 متوسط 
قیمت مسکن به حدود 20 میلیون تومان می رسد، گفت: این صحبت درستی 
است. ملک های لاکچری و بزرگ در منطقه یک )شمیران( وجود دارد و قیمت ها 
بالاست. منطقه 3 که محدوده پاسداران محسوب می شود هم از گذشته تا امروز 
محدوده گران قیمتی بوده است. منطقه ۶ نیز عمدتا اداری و گران است. اگر 
این مناطق را از میانگین قیمت شهر تهران بیرون بیاوریم متوسط نرخ تهران از 
27 میلیون و ۸00 هزار تومان اعلام شده از سوی وزارت راه و شهرسازی به طور 
محسوسی پایین می آید. خسروی اظهار کرد: ما نمی گوییم آمار دروغ بدهند بلکه 
می گوییم بر اساس واقعیت مناطق نرخ ها را اعلام کنند. اگر آمار بر این اساس 
باشد به آرامش بازار مسکن منجر می شود. باید همه کمک کنیم تا مردم خانه 
دار شوند. اینکه معاملات به طور محسوسی کاهش یافته به این دلیل است که 
توان خرید پایین آمده و ما می خواهیم که قیمت کاهش پیدا کند. وی با اشاره به 
نوسانات قیمت مصالح ساختمانی نیز گفت: بیش از ۸5 درصد مصالح ساختمانی 
تولید داخلی است که نوسانات آن بر بخش ساخت و ساز و بازار مسکن تاثیر می 
گذارد. این که دیگر دست بنگاه های املاک نیست. پس چطور ما را مقصر گرانی 
جلوه می دهند. وی در خصوص تخلفات برخی بنگاه های املاکی گفت: من در 
تهران ندیدم مشاور املاکی زیرمیزی بگیرد. اگر ببینم بدون اغماض برخورد می 
کنم، همچنان که با یکی از بستگانم برخورد و مغازه اش را پلمپ کردم که رابطه 
مان قطع شد. شهرهای اطراف تهران مربوط به من نیست. چرا همه بدی ها را 

فقط به تهران نسبت می دهند؟
با موارد تخلف به شدت برخورد می کنیم

رییس اتحادیه مشاوران املاک تاکید کرد: با موارد تخلف به شدت برخورد می 
کنیم. به طور مثال بعضی از مشاوران املاک، مبلغ اضافه دریافت می کنند که ما 
ابتدا تلفن میزنیم تا پول را برگرداند اگر این کار را نکرد بلافاصله دعوت می کنیم، 
رای به پلمپ می دهیم و به تعزیرات می فرستیم. بعضی قرارداد را نمیدهند که 
جرم است. حق بیعانه در پوز کشیدن، تخلف است. مشاور املاک حق ندارد سند 
را نگه دارد. اگر مالک، سند را خواست باید سند را به او بدهد. خسروی با بیان 
اینکه ریل استیت در کشورهای پیشرفته اهمیت بالایی دارد، گفت: در آن کشورها 
صاحب جواز باید دو سال دوره ببیند. شخصی که آنجا کار می کند ۶ ماه باید دوره 
ببیند. مسئولان بیایند به ما برنامه بدهند. ما افتخار می کنیم که برخی نمایندگان 
و مسئولان از ما انتقاد سازنده کنند ولی آبروی صنف را بیهوده نبرند. اینکه مدام 

بگویند این صنف بد است، مشکلی را حل نمی کند.
 

رئیس کمیته خودرو مجلس  خبر داد

عرضه خودرو در بورس منتفی نیست
رئیس کمیته خودرو در کمیسیون صنایع مجلس گفت: کلیات طرح عرضه 
خودرو در بورس در کمیسیون تصویب شده و ما در حال بررسی جزئیات این طرح 

هستیم و به هیچ وجه از دستور کار خارج نشده است.
روح الله ایزدخواه  در مورد اظهارات وزیر صمت مبنی بر منتفی شدن عرضه 
خودرو در بورس، اظهار داشت: کلیات طرح عرضه خودرو در بورس در کمیسیون 
تصویب شده و ما در حال بررسی جزئیات این طرح هستیم. رئیس کمیته خودرو 
در کمیسیون صنایع و معادن مجلس افزود: آقای رزم حسینی از ابتدا مخالف این 
طرح بودند و احتمالًا با چند تن از مخالفان طرح عرضه خودرو در بورس در مجلس 
صحبت کرده اند و به این نتیجه رسیده اند که این طرح منتفی شده است در حالی 
که این طور نیست و این موضوع به هیچ وجه از دستور کار خارج نشده است. وی 
ادامه داد: وزیر صمت طرحی را به صورت حضوری برای ما تشریح کرد و آن هم 
اینکه قیمت گذاری خودروهای کم تیراژ که ۴5 درصد محصولات خودروسازان را 
شامل می شود آزاد شود و قیمت گذاری خودروهای پرتیراژ دستوری بماند اما هر سه 
ماه یک بار اصلاحیه بخورد و افزایش یابد. ایزخواه گفت: اگرچه این طرح به صورت 
حضوری برای نمایندگان تشریح شد و لایحه و امثالهم به مجلس ارائه نشده است 
اما مجلس به هیچ وجه با این برنامه موافق نیست. عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس در مورد زمان تصویب نهایی طرح عرضه خودرو در بورس، تصریح کرد: در 
حال حاضر در مجلس فصل بودجه است و اگر جزئیات طرح را در کمیسیون نهایی 

کنیم، امیدواریم که تصویب نهایی این طرح در همین امسال انجام شود.

کارشناسان اقتصادی معتقدند حتی در یک سناریوی بدبینانه در صورت عدم 
بازگشت آمریکا به برجام، پیوستن به FATF می تواند بخشی از مسائل اقتصاد 
ایران در مبادلات بانکی و نقل وانتقال پول را حل کند. با این حال با وجود رویکرد 
مثبت رهبری، دولت و بانک مرکزی به بررسی این لوایح، برخی تلاش دارند 

فضای تعاملی به وجود آمده را به حاشیه ببرند. 
معاون حقوقی رئیس  جمهوری هفته گذشته خبرهای مثبتی از بررسی لوایح 
FATF اعلام کرد. به گفته لعیا جنیدی، رهبر معظم انقلاب با درخواست دولت 
برای تمدید مهلت بررسی لوایح FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام 

موافقت کرده اند.
روابط عمومی مجمع تشخصی مصلحت نظام نیز با انتشار اطلاعیه ای در روز 
جمعه این خبر را تأیید کرد. بر اساس این اطلاعیه، رهبر معظم انقلاب در پاسخ 
به دو درخواست  دولت یعنی »تمدید زمان بررسی لوایح پالرمو و CFT مربوط 
به پیوستن  جمهوری اسلامی ایران به FATF« و » اضافه کردن تحفّظ جدید و 
فراهم کردن شرایط الحاق به این  معاهدات توسط مجمع« صرفاً با تمدید زمان 

بررسی این موضوع در مجمع تشخیص مصلحت نظام موافقت کرده اند.

در واقع با تصویب لوایح چهارگانه مبارزه با پولشویی و منع تأمین مالی تروریسم، 
رتبه ریسک پولشویی کشور کاهش خواهد یافت؛ موضوعی که می تواند توجه 
سرمایه گذاران خارجی را با وجود تحریم ها به اقتصاد ایران جلب کند و افزایش 
تولید و اشتغال را به همراه داشته باشد. از طرف دیگر پیوستن به اجرای مقررات 
FATF با کاهش هزینه مبادله، انتقال ارز صادرکنندگان را به کشور تسهیل 
می کند که علاوه بر فعالان بخش خصوصی، بازار ارز نیز از پیامدهای مثبت آن 

بهره مند خواهد شد.
FATF با وجود تحریم نیز کارساز است

علی قنبری اقتصاددان در این رابطه به ایرناپلاس گفت: در ابتدا لازم است 
ماهیت تحریم ها و FATF  را شناسایی و از یکدیگر تفکیک کنیم. تحریم ها به 
دلیل مسائلی که آمریکا علیه ما اعمال کرده، به وجود آمده اند. با این حال انتظار 
می رود با شروع فعالیت جو بایدن به عنوان رئیس جمهوری ایالات متحده و 
البته ممکن است موضوع های  برداشته شود.  تحریم ها  برجام،  به  بازگشت 
جدیدی توسط آمریکا مطرح شود، اما به نظر می رسد ابتدا بازگشت به برجام 

مورد توجه باشد.

وی افزود: موضوع FATF، مبادلات بانکی و نقل و انتقال پول است. هر دو 
مساله تحریم و FATF بر اقتصاد ایران تأثیرگذارند و هر دو مهم هستند و باید 
به گونه ای تصمیم گیری شود که علاوه بر برداشته شدن فشار تحریم از دوش 
مردم، با پیوستن به FATF و با در نظر گرفتن ملاحظات جمهوری اسلامی ایران، 
برخی از مسائل اقتصاد ایران از جمله تورم، بیکاری، کاهش رشد درآمد ناخالص 
ملی و درآمد سرانه، فقر، شکاف درآمدی، افزایش ضریب جینی و همچنین 
رانت، فشاد و عدم شفافیتی که امروز در اقتصاد ایران مشاهده می کنیم، تحت 
تأثیر مثبت قرار گیرد و بخشی از فشارهایی که مردم به ویژه در شراط حاد شیوع 

کرونا متحمل شده اند، بهبود حاصل شود.
قنبری با بیان اینکه حتی در یک سناریوی بدبینانه، در صورت عدم بازگشت 
آمریکا به برجام نیز پیوستن به FATF خواهد توانست بخشی از مسائل مطرح 
شده را حل کند، گفت: نقل و انتقال های پولی بانک مرکزی، بحث دیگری است 
که با پیوستن به FATF می توان مسائل اقتصادی به وجود آمده ناشی از عدم 

تعیین تکلیف لوایح را حل کند.
FATF استقبال بانک مرکزی از تعیین تکلیف

موضع بانک مرکزی نیز نشان می دهد سیاست گذار پولی همسو با تصمیم 
رهبر معظم انقلاب درباره تمدید مهلت بررسی لوایح FATF در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام است. عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی نیز در صفحه 
اینستاگرام خود با تأکید بر اهمیت تعیین تکلیف FATF و نقش مثبت آن در 

تسهیل مبادلات بین المللی در شرایط تحریم نوشت:
»بنا به درخواست دولت و تأیید مقام معظم رهبری مهلت بررسی لوایح پالرمو و 
CFT در مجمع تشخیص مصلحت نظام تمدید شده است. توجه داشته باشیم 
تعیین تکلیف نشدن FATF می تواند در نبود تحریم ها، مانعی برای سیستم 

بانکی کشور در انجام مبادلات بانکی بین المللی باشد.«
خود تحریمی با تحریف واقعیت

این در حالی است که با وجود عزم جدی دولت برای تسهیل روابط مالی 
بین المللی، حمایت سیاست گذار پولی از دولت و نیز تأکید رهبر معظم انقلاب بر 
بررسی FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام، ذی نفعانی که این همسویی و 
ایجاد شفافیت و مبارزه با فساد را مانع خود می بینند، به وارونه جلوه دادن مواضع 

رسمی مقام های اقتصادی وادار شده اند.
صداوسیما در یکی از بخش های خبری با تحریف نوشته رئیس کل بانک 
مرکزی درباره تعیین تکلیف لوایح پالرمو و CFT مربوط  به FATF، به نقل از وی 
اعلام کرد: این لوایح در شرایطی که نظام بانکداری تحریم نباشد، می تواند مؤثر 
باشد. این در صورتی است که همتی در یادداشت خود بر این مساله تأکید دارد 
که تعیین تکلیف نشدن FATF حتی در شراطی که تحریم ها کنار گذاشته شوند، 
مانعی برای سیستم بانکی کشور در انجام مبادلات بانکی بین المللی خواهد بود.

علی قنبری اقتصاددان پاسخ می دهد 

چه کسانی از تحریف واقعیت FATF سود می برند؟

تصرفات  قم  دو  منطقه  املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  در  مستقر  اختلاف  حل  هیأت 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱39۸۶033000202۴۶29 شماره  ۱-رأی 
۱39۶۱۱۴۴30002000900مربوط به سید محمدعلی میرصانع فرزند سیداسمعیل 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱27 مترمربع 
پلاک شماره ۱7۸9 و ۱790 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از ابراهیم جوادی ثبت دفتر 303 صفحه 55)م 

الف۸2۸۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱399۶03300020۱۱۱2۸ شماره  رأی   -2
محرمعلی  فرزند  حسینقلی  حسین  به  مربوط   ۱39۱۱۱۴۴300020۱935۸
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70 مترمربع 
پلاک 27۱9 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی و 

خریداری مع الواسطه از عباداله ناهیدی)م الف۸2۸۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱399۶03300020۱۱03۸ شماره  رأی   -3
۱39۸۱۱۴۴30002000925 مربوط به سید محمود حسینی ادبی فرزند  سید فخرا 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱23مترمربع 
پلاک 232۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
و خریداری مع الواسطه از محمد حسین ضیائی بیگدلی ثبت دفتر ۱0 صفحه 92)م 

الف۸2۸7(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱399۶03300020۱۴099 شماره  رأی   -۴
۱399۱۱۴۴300020007۴۱ مربوط به اعظم اصمعی فرزند علی اکبر درقسمتی 
از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۴۸/50مترمربع پلاک شماره فرعی از 273۱اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از وراث حسین و عذری زندیه 

صفحه 57۴ و 577 دفتر 2۴)م الف۸32۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱399۶03300020۱۴09۸ شماره  5-رأی 
۱39۸۱۱۴۴30002000۴۱7 مربوط به علی رضا احمدی فرزند ولی اله  درقسمتی 
از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۴۸/50مترمربع پلاک شماره فرعی از 273۱اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از وراث حسین و عذری زندیه 

صفحه 57۴ و 577 دفتر 2۴)م الف۸327(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱399۶03300020۱3793 شماره  ۶-رأی 

از  درقسمتی  شوذب  فرزند  قراگزلو  زهرا  به  مربوط   ۱399۱۱۴۴30002000977
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۶0مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 230۶اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و 

خریداری مع الواسطه از حسین زرین اقبال صفحه ۱9۶ دفتر ۸۸)م الف۸330(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱399۶03300020۱۴0۱۱ شماره  7-رأی 
۱399۱۱۴۴3000200۱2۱۱ مربوط به اکرم رضائی اطهر فرزند یداله درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۶0مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 2095اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و 

خریداری مع الواسطه از فرهاد صدیق صفحه ۱۶2 دفتر 23۱)م الف۸33۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱399۶03300020۱29۶2 شماره  ۸-رأی 
اسماعیل  فرزند  وردی  گل  قنبرعلی  به  مربوط   ۱399۱۱۴۴3000200۱33۴
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱9/30مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۱۶۸۸/3/27 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۱۶055 مورخ 90/۱0/2۸ دفتر 33 قم 

صفحه 5۶3 دفتر 333)م الف۸332(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱399۶03300020۱379۸ شماره  9-رأی 
۱39۸۱۱۴۴3000200۱2۴3 مربوط به علی اکبر بیرامی فرزند محمدعلی درقسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱7/۱5مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۱9۶۸اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی و خریداری مع الواسطه از حسین امینی قمی طی سند قطعی شماره 2525۴ 

مورخ 5۴/۱۱/22 دفترخانه ۱5 قم)م الف۸333(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱399۶03300020۱3۸۱۸ شماره  ۱0-رأی 
از  درقسمتی  یحیی  فرزند  نظری  شعلا  به  مربوط   ۱39۶۱۱۴۴3000200۱250
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 73/۱0مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۱9۸0اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی و خریداری مع الواسطه از علی اکبر خلیقه قلی ثبت دفتر 3۴۴ صفحه ۸7)م 

الف۸33۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱399۶03300020۱۴29۸ شماره  ۱۱-رأی 
۱399۱۱۴۴3000200070۱ مربوط به محمدرضا نجفی فرزند غضنفر درقسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴9/50مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 2۱۴3اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی و خریداری مع الواسطه از مجتبی نجفی صفحه 532 دفتر ۱۱۸)م الف۸335(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱399۶03300020۱۴00۸ شماره  ۱2-رأی 

۱397۱۱۴۴30002000۶0۶ مربوط به صفی اله امامی فرزند ابراهیم درقسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱20مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 2۱۴7اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و 

خریداری مع الواسطه از علی صادقی صفحه 35 دفتر 352)م الف۸33۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱399۶03300020۱2۴9۶ شماره  ۱3-رأی 
خان  حسین  فرزند  زاده  اکبرخان  زهرا  به  مربوط   ۱39۸۱۱۴۴300020025۸۸
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶0مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۱۸95/3اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از روح اله افشار ثبت صفحه ۴۴۶ دفتر 33)م 

الف۸337(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱399۶0330002005299 شماره  ۱۴-رأی 
۱395۱۱۴۴3000200۱05۸ مربوط به ولی اله پورعبدی فرزند فرج اله درقسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱05/۶0مترمربع پلاک 
شماره 2۱۸۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از اسماعیل افسر)م الف۸33۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱399۶03300020۱3۱72 شماره  ۱5-رأی 
علی  فرزند  مهمانلو  شکراللهی  غفار  به  مربوط   ۱399۱۱۴۴30002000۱۸3
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 70مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۱95۱اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی و خریداری مع الواسطه از اسلام خالق زاده قرمز باغ انتقالی طی سند قطعی 

شماره ۴9539 مورخ 90/۶/7دفتر ۴۱قم)م الف۸339(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی 
مراتب در دونوبت به فاصله ۱5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را 
به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع 

از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:99/۰9/۱۵ 
تاریخ انتشارنوبت دوم:99/۱۰/۰۱
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به 
استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱- رای شماره ۱399۶033000۱00۶293 مربوط به پرونده کلاسه ۱39۸۱۱۴۴3000۱002029 مربوط به سید محسن پیغمبری فرزند آقا حسن در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ۱33 مترمربع پلاک شماره ۱09۶5اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 30۴۴ مورخ ۱393/02/0۶ دفترخانه 

۱05قم)م الف ۸2۸۱(
2- رای شماره ۱399۶033000۱009533 مربوط به پرونده کلاسه ۱399۱۱۴۴3000۱000۴23 مربوط به علی جعفری منش فرزند مرتضی در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ۱02/20مترمربع پلاک شماره ۱0۸۶۱ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی شماره ۱۸۴۴52 مورخ ۱395/۱0/07 

دفترخانه 3 قم)م الف ۸2۸2(
 3- رای شماره ۱399۶033000۱00۸9۴۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱399۱۱۴۴3000۱00022۶ مربوط به غلامعلی یوسفعلی فرزند علی اکبر در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ۱۱0مترمربع پلاک شماره ۱۱۱90 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حبیب اله حلاجیان 

)م الف۸2۸3(
۴-رای شماره ۱399۶033000۱009۱7۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱399۱۱۴۴3000۱00020۱ مربوط به حسین عسگری فرزند ابراهیم در ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت ۱7۶/9۴ مترمربع پلاک شماره 572۸ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره ۱۱۱۴0۱ مورخ 9۶/05/۱0دفترخانه ۱۶ قم 

و اقرارنامه اصلاحی ۱۱۱۴۴3 مورخ 9۶/05/۱۸دفترخانه ۱۶قم)م الف۸2۸5(
5-رای شماره ۱399۶033000۱009۸7۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱39۸۱۱۴۴3000۱000۸۶9 مربوط به امیرمحسن اسماعیلی فرزند اسماعیل در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت ۱72/۴0مترمربع پلاک شماره ۱0۴۸2/۱۱ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 353 صفحه 

۴۴5 به موجب سند قطعی 3۶32مورخ ۱39۱/02/3۱ دفترخانه ۸۸قم)م الف۸32۸(
۶-رای شماره ۱399۶033000۱009۴53 مربوط به پرونده کلاسه ۱39۸۱۱۴۴3000۱00۱9۶2 مربوط به معصومه خاوریان فرزند غلامرضا در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 90/70مترمربع پلاک شماره ۱۱۱35/۱۱۸0 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 5۱2 صفحه 

۴0۱ به موجب سند قطعی 5373۱ مورخ ۱39۸/0۸/۱۸ دفترخانه 29قم)م الف۸329(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دونوبت به فاصله ۱5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه 
یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 

نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:99/۰9/۱۵ تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/۱۰/۰۱
داود فهیمی نیک- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

در حالی که تنها حدود سه ماه از افزایش قیمت مصوب 
کره خوراکی می گذرد این کالای مصرفی دوباره در بازار 

گران شد. 
بررسی قیمت کره پاستوریزه در بازار نشان می دهد که در 
روزهای اخیر، قیمت این کالا افزایش یافته است. بطوری 
که قیمت کره  پاستوریزه  حیوانی ۱00 گرمی از ۸ هزار 
تومان به ۱0 هزار تومان و قیمت کره پاستوریزه حیوانی 50 
گرمی از ۴۱00 تومان به 5 هزار و ۱00 تومان افزایش یافته 

است. 
این افزایش قیمت در حالی است که سه ماه پیش و در 

2۴ شهریور ماه 99 ستاد تنظیم بازار کشور افزایش قیمت 
مصوب کره  خوراکی را اعلام کرد و براساس مصوبه ستاد 
تنظیم بازار قیمت کره پاستوریزه حیوانی ۱00 گرمی از 
۴500 تومان به ۸ هزار تومان و کره پاستوریزه حیوانی 50 

گرمی از 2300 تومان به ۴۱00 تومان افزایش یافت. 
محمدرضا کلامی سرپرست وقت معاونت بازرگانی داخلی 
وزارت صمت در مصاحبه ای با خبرگزاری فارس در شهریور 
99 دلیل افزایش قیمت کره را تغییر ارز واردات کره از ارز 
۴200 تومانی به ارز نیمایی در سال 9۸ و اتمام موجودی 
کره با ارز ۴200 تومانی اعلام کرده بود.  گفتنی است،  

قیمت گذاری کره خوراکی تا قبل از آذرماه امسال توسط 
ستاد تنظیم بازار انجام می شد و این کالا مشمول قیمت 
گذاری تثبیتی بود اما از اول آذرماه 99 با اعلام ستاد تنظیم 
بازار قیمت گذاری کره خوراکی آزاد شد و براساس مصوبه  
جدید کارگروه تنظیم بازار با توجه به تغییر نرخ ارز رسمی 
)۴200 تومانی(  برای واردات کره از گروه یک اولویت ارزی 
به گروه دو )ارز نیمایی( قیمت گذاری تثبیتی این محصول 
برداشته شد.  لذا  با توجه به نرخ ارز کره )انتقال از گروه 
یک به گروه دو(  و اتمام موجودی آن به نرخ ارز رسمی و از 
آن جایی که اقلام گروه دو مشمول قیمت گذاری تثبیتی 

به  نسبت  کره  کننده  تولید  واحدهای  شد  مقرر  نیست، 
تعیین قیمت با رعایت ضوابط قیمت گذاری هیات تعیین 
و تثبیت قیمت ها اقدام کنند.   براین اساس با توجه به 
افزایش مجدد قیمت کره خوراکی در کمتر از یک ماه پس از 
مصوبه آزادسازی قیمت کره و در حالی که طی یک ماه اخیر 
قیمت ارز تقریبا کاهشی و از ثبات نسبی برخوردار بوده ، 
بیم آن می رود که  افزایش قیمت این محصول در سایه بی 
تفاوتی سازمان حمایت  و هیات تعیین و تثبیت قیمت ها به 
مانند سایر کالاهای موجود در بازار اعم از محصولات لبنی و 

خوراکی بدون ضابطه  و قاعده خاصی انجام گیرد. 

سازمان حمایت کجای معادله ایستاده است؟

کره دوباره گران شد 



دوشنبه -یکم دی ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65180
ورزشی

 مدیر تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به کسب عنوان نایب قهرمانی این تیم در 
لیگ قهرمانان آسیا گفت: ما لیاقت قهرمانی را داشتیم اما در دیدار نهایی حق به 

حق دار نرسید. 
به گزارش ایرنا، افشین پیروانی در مورد نایب قهرمانی تیم فوتبال پرسپولیس در 
لیگ قهرمانان آسیا بعد از شکست 2 بر یک برابر اولسان کره جنوبی در فینال لیگ 
قهرمانان آسیا اظهار داشت: روز گذشته اتفاقات خوبی مقابل اولسان رخ نداد. نبرد 
ما جدالی نابرابر بود. ما البته پیش از این هم در این جدال ها تیم هایی مانند النصر 
عربستان، السد قطر و پاختاکور ازبکستان را شکست دادیم. البته در فینال هم 

مقابل قهرمان شرق آسیا شکست خوردیم.
وی افزود: البته در این دیدار هم حق ما شکست نبود. در فوتبال برخی اوقات 
اتفاق های خاصی رخ می دهد که روز گذشته مقابل اولسان گریبان ما را گرفت. در 
این بازی هم حق به حق دار نرسید زیرا لیاقت قهرمانی را داشتیم. در این جنگ 
نابرابر برخی بازیکنان مان محروم بودند و برخی دیگر از بازیکنان هم جدا شده 

بودند.
مدیر تیم فوتبال پرسپولیس اضافه کرد: در نهایت فکر می کنم همین که در سه 
سال اخیر دو بار به فینال صعود کردیم و برخی از بزرگان فوتبال مثل ژاوی، اینیستا و 

جیانی اینفانتینو رییس فیفا درباره پرسپولیس نظر می دهند، از بزرگی تیم ما است. 
هواداران ناراحت هستند و از آنها عذرخواهی می کنم. فوتبال برد و باخت دارد اما روز 
گذشته فوتبال روی خوب خودش را به ما نشان نداد. من به بازیکنان گفتم سرتان را 
بالا بگیرد زیرا روزهای بزرگی را پیش رو داریم. بازیکنان ما آدم های بزرگی هستند که 

توانستند این روزها را برای هواداران میلیونی مان رقم بزنید.
وی در خصوص انتقادات علیه مهدی شیری اضافه کرد: همه ما هم مانند همه 
هواداران مان ناراحت هستیم اما به طور حتم مهدی شیری از همه بیشتر ناراحت 
بود. باید به او کمک کنیم چرا که شکست هم مانند پیروزی برای همه بازیکنان است 
شیری در ان لحظه که دلش نمی خواسته چنین اتفاقی رخ دهد. باید همه با هم 

کمک کنیم.
در دیدار روز گذشته پنالتی دوم به سود تیم اولسان به دلیل خطای هند مهدی 

شیری در محوطه جریمه حاصل شد.
پیروانی ادامه داد: پرسپولیس شکست خورده اما هواداران باید به این تیم افتخار 
کنند. پرسپولیس به قدری بزرگ است که از ناکامی آن برخی صدای شان در می آید. 
تازمانی که تیم مسابقاتش را می برد برخی ساکت می مانند اما تا شکست می خوریم 

برخی اظهارنظرهای شان آغاز می شود.
وی گفت: خیلی ها  آرزوی دارند در جایگاه پرسپولیس باشند اما وقتی تیم ما 
می بازد به پرسپولیس و بازیکنانش حمله می کنند. هواداران هوشیار باشند و بدانند 
که برای رسیدن به این جایگاه با تمام وجود تلاش کردیم. اطمینان داشته باشند 
پرچم پرسپولیس افتادنی نیست و با بودن هواداران عزیز و عاشق همیشه بالا 

می ماند.
مدیر تیم فوتبال پرسپولیس درباره جدایی بشار رسن هافبک ملی پوش عراقی 
سرخپوشان اظهار داشت: من نباید درباره این موضوع جوابگو باشم زیرا متاسفانه 
تصمیمی گرفته شده که کادرفنی، من و بازیکنان در جریان آن نبودیم. افرادی که 
چنین تصمیم بد و غیرمنطقی را اتخاذ کردند باید جواب دهند. مگر می شود بازیکن 
تحت قرارداد باشگاه ناگهان جدا شود؟ از این اتفاق ها در فوتبال ایران زیاد می افتد.
مدیر تیم فوتبال پرسپولیس تصریح کرد : تیم ما در سه فصل اخیر 2 بار فینالیست 
آسیا شد. بازیکنان ما، از همه نظر، مانند عشق به پیراهن از همه تیم های دیگر 
بالاتر هستند و تعصب تیم شان را می کشند. از بازیکنانم ممنونم و ناراحتی ما فقط 

به خاطر هواداران است. امیدوارم امسال پنجمین قهرمانی متوالی ما رقم بخورد.

پیروانی: حق به حق دار نرسید

لیاقت قهرمانی در آسیا را داشتیم
بشار رسن : 

به خاطر کمبود بازیکن تا فینال آسیا 
درپرسپولیس ماندم 

هافبک عراقی سابق پرسپولیس گفت: چند ماه پیش برای جدایی توافق کرده 
بودم و به خاطر کمبود بازیکن تا فینال آسیا با پرسپولیس ماندم. 

بشار رسن در مورد جدایی از پرسپولیس گفت: چند ماه پیش توافق کردم که پس 
از فینال آسیا جدا شوم زیرا برای این مسابقه کمبود بازیکن داشتیم و به همین خاطر 

ماندم.
وی افزود: دوست داشتم با قهرمانی در آسیا از هواداران خداحافظی کنم. از 
هواداران پرسپولیس تشکر می کنم که همیشه حامی من بودند. امیدوارم همیشه تا 

سال های سال این تیم قهرمان شود و هر جا باشم از آنها تعریف خواهم کرد.
هافبک سابق سرخپوشان در مورد بهترین خاطره اش در این تیم اضافه کرد: در 

بازی با السد و النصر بهترین خاطرات من در پرسپولیس رقم خورد.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا احتمال دارد، روزی به پرسپولیس بازگردد، تاکید 

کرد: اگر پیر نشدم چون ممکن است بگویند »پیر شدی« و من را نخواهند.
بشار در مورد اینکه بهترین دوستش در زمان حضور در پرسپولیس چه کسی است، 

اضافه کرد: من در پرسپولیس با همه دوست بودم.
هافبک عراقی سرخپوشان بدنبال شکست این تیم در فینال لیگ قهرمانان 2020 
آسیا برابر اولسان هیوندای کرده جنوبی و از دست دادن جام قهرمانی، اعلام کرد که 

دیگر به ایران بازنخواهد گشت.

حسین فرزامی:

باید دعا کنیم وضعیت استقلال
 با تغییر رئیس جمهور بهتر شود

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت:ما فقط باید امیدوار باشیم و دعا کنیم رئیس 
جمهور عوض شود تا هر چه سریعتر وضعیت استقلال درست شود. 

 حسین فرزامی در خصوص تغییرات صورت گرفته در هیات مدیره باشگاه استقلال 
اظهار داشت: تا آنجایی که می دانم آقای آصفی خیلی وقت در نوبت بود که عضو 
هیات مدیره شود. او دوست من است اما او یک فرد سیاسی است و نمی دانم چرا 
به استقلال آمده است؟ شاید از نظر من استقلال برای آصفی کوچک باشد ولی در 

مجموع او حرف های مهم و خوبی می زند.
وی با اشاره به انتخاب احمد مددی به عنوان مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: این 
آقا کجا بوده که مدیرعامل استقلال شده است؟ او در کجا کار مدیریتی کلان کرده 
و تعجب می کنم چرا یک عده از او دفاع می کنند.آیا مددی تا به حال کفش فوتبال 
به تن کرده یا اصلا پیراهن این رشته را پوشیده است؟ آیا او قرار است به استقلال 
پول بیاورد؟ سبقه مدیریتی خوبی داشته که بخواهد به استقلال کمک کند؟ آیا اصلا 
بازیکن این تیم بوده که بگوییم به خاطر سابقه حضورش مدیرعامل استقلال شده 
است؟ پیشکسوت تیم فوتبال استقلال تصریح کرد: متاسفانه باید انتقاد را به کسانی 
کرد که این افراد را انتخاب می کنند.وزیر ورزش این 2 باشگاه را ملعبه دست خود 
کرده و هر کسی را بخواهد انتخاب می کند. البته او پول هم به این 2 باشگاه نمی دهد 
ولی به نوعی پدر پرسپولیس است. او هیچ امتیازی به باشگاه های دیگر نمی دهد و 
تنها از یک تیم حمایت می کند. در این چند سال بارها مصاحبه کردیم، حرف زدیم، 

انتقاد کردیم، پیغام دادیم ولی اگر با سنگ حرف می زدیم بهتر بود.
فرزامی با انتقاد از رویه خصوصی سازی 2 باشگاه عنوان کرد: او مدت ها است 
که می خواهد 2 باشگاه را خصوصی کند ولی آیا این کار را انجام داد؟ یا می خواهد 
قیمت نجومی روی 2 باشگاه بگذارد که کسی سمت آن ها نرود یا اینکه می خواهد 
خودش دخالت کند. ما فقط باید امیدوار باشیم و دعا کنیم رئیس جمهور عوض شود 

تا هر چه سریعتر وضعیت استقلال درست شود.

پرورش خواه: 

استقلال با این شرایط با مشکل 
روبه رو می شود

 پیشکسوت استقلال گفت: شیوه بازی استقلال امیدوار کننده نیست و به طور 
حتم آبی پوشان با ادامه این روند به مشکلات اساسی روبرو خواهند شد. 

»بهروز پرورش خواه« اظهار داشت: دیدار استقلال و ذوب آهن اصفهان یک بازی 
بی کیفیت بود که استقلال نتوانست عملکرد خوبی را به اجرا بگذارد. وی افزود: 
مهم ترین اشکالی که در روند تیمی استقلال مشاهده شد هماهنگی نداشتن میان 
بازیکنان بود و باعث شد روند تاکتیکی این تیم دچار اختلال شود. پیشکسوت 
استقلال خاطرنشان کرد: شکل و نحوه بازی استقلال امیدوار کننده نیست و به 
طور حتم آبی پوشان با ادامه این روند به مشکل اساسی خواهند خورد. پرورش خواه 
تصریح کرد: محمود فکری و دستیارانش باید به طور کامل عملکرد استقلال را مورد 
آنالیز قرار دهند و دریابند چه اشکال و ضعف تاکتیکی وجود دارد که آنها نمی توانند 
ناهماهنگ  تاکید کرد: خط هافبک  استقلال بسیار  موقعیت سازی کنند. وی 
و سردرگم بود و در طول 90 دقیقه جریان مسابقه پاس های اشتباه می داد و در 
پرسینگ و پاس عمقی ضعیف عمل می کردند. از بازیکنانی که در سطح اول فوتبال 
ایران و در تیم استقلال بازی می کنند انتظارات بیشتری می رود. بازیکن اسبق 
استقلال در پایان گفت: مهاجمان استقلال آن شادابی گذشته را ندارند و تحرک 
کمتری دارند. شاید نبود شیخ دیاباته در کاهش قدرت تهاجمی آبی ها نقش داشته 
است. دیدار تیم های استقلال و ذوب آهن در هفته هفتم لیگ برتر باشگاه های ایران 
با تساوی بدون گل به پایان رسید. تیم استقلال با کسب ۱2 امتیاز در جایگاه دوم 

جدول رده بندی لیگ برتر قرار دارد.

محمد بنا:

 منتی بر سر کشتی ندارم
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی گفت: طی سال های گذشته خیلی ها زحمت 

کشیدند تا کشتی ایران به این جایگاه برسد. 
محمد بنا در مراسم افتتاحیه ساختمان جدید فدراسیون کشتی که از او و منصور 
برزگر نیز تجلیل شد، اظهار کرد: جا دارد میلاد حضرت زینب را تبریک بگویم. یکسال 
است که کرونا می تازد و پرستاران و پرسنل زحمتکش بیمارستان ها برای سلامت 
مردم عزیزمان زحمت می کشند. بنا ادامه داد: در این سال ها خیلی برای بچه ها 
از آینده قشنگ و پیروزی حرف زدم اما حرف زدن مقابل بزرگان کشتی برایم سخت 
است. ۱5 یا ۱۶ سال در کشتی فرنگی به عنوان مربی بوده ام و برای کشتی که 
عشقم بوده وقت گداشتم. هیچ منتی سر کشتی ندارم چون در تمام این سال ها مزد 
گرفتم و وقتی مزد می گیریم نباید منت بگذاریم. سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی 
خاطرنشان کرد: من دنبال تجلیل نیستم اما این مراسم خیلی برای من ارزشمند 
است و باعث محبت بیشتر می شود. در این سال ها به تنهایی کاری انجام ندادم و 
خیلی ها زحمت کشیدند تا در کشتی آزاد و فرنگی به این جایگاه برسیم و من مقابل 
شما بایستم. سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی در پایان گفت: از دبیر خیلی ممنونم 
که در این مراسم و در این چند ماه کارهای بزرگی انجام داده است. امیدوارم همینطور 
شرایط عالی پیش برود و کرونا را شکست بدهیم تا دوباره شاهد جنب و جوش در 

خانه کشتی باشیم و در المپیک نیز کشتی ایران افتخارآفرین شود.

بازیکن تیم بسکتبال شیمیدر قم گفت: خدا را شکر همه چیز خوب است  و از نظر ذهنی، روحی و جسمی در وضعیت مطلوبی 
هستم، تیم هم تمرینات با برنامه و حساب شده ای برای بازی های آینده لیگ برتر انجام داده و آماده است. 

احسان صمدی اظهار کرد: نکته مهم این است که سایر تیم های هم گروه از ما بیشتر بازی کرده اند و بیش از یک ماه فقط تمرین 
کرده ایم، با این حال فرصت خوبی ایجاد شد تا نسبت به قبل هماهنگ تر شویم و آنچه که کادر فنی برای بازی های آینده از ما 

انتظار دارد به ویژه در بازی با ذوب آهن به خوبی اجرا کنیم.
وی افزود: تعطیلی رقابت های لیگ برتر برای تیم ما که اکثر نفرات آن نسبت به سال گذشته تغییر کرده فرصت خوبی برای 
هماهنگ تر شدن بود، البته هم بازی بودن تعدادی از بازیکنان امسال شیمیدر در دوره های قبل لیگ برتر به تیم کمک زیادی 

کرده، خودم هم قبلا با چند نفر از بچه ها هم  بازی بوده ام.
بازیکن تیم بسکتبال شیمیدر قم ابراز کرد: ترکیب امسال شیمیدر متشکل از بازیکنان باتجربه و جوان است ولی یک کادر فنی 
با دانش داریم که تیم یکدستی را آماده ادامه رقابت های لیگ برتر کرده است، همچنین همدلی و انگیزه بالای تیم ما باعث شده 

تا صد در صد مدعی قهرمانی باشیم.
وی راجع به بازی حساس شیمیدر در مقابل ذوب آهن نیز گفت: تیم قدیمی و بسیار خوبی است و از بازیکنان و مربیان توانایی 
بهره می برد، بازی های این تیم را در مرحله قبل دیده ایم و کادر فنی هم این تیم را آنالیز کرده و تمام تلاش خود را انجام می دهیم 

و آماده ایم بهترین بازی خود را مقابل ذوب آهن به نمایش بگذاریم.
صمدی که از جمع بازیکنان نخبه تیم های پایه باشگاه شیمیدر مدارج ترقی را طی کرده و علاوه بر شیمیدر سابقه بازی در مهرام 
و اکسون را هم دارد، در پایان اظهار کرد: از زحمات تمام اعضای باشگاه تشکر می کنم به ویژه از آقای درغوکاسیان که در این 

شرایط اقتصادی از بسکتبال حمایت می کند.

بازیکن تیم بسکتبال شیمیدر قم گفت: خدا را شکر تمرینات خوبی برگزار کرده ایم و کاملا آماده بازی های مرحله دوم 
لیگ برتر بسکتبال باشگاه های کشور هستیم.  مرتضی طاهری اظهار کرد: در آستانه بازی با ذوب آهن تمام بازیکنان در 
اوج آمادگی قرار دارند و بعد از تمرینات مستمر و متوالی همه ما بی صبرانه منتظر حضور در میدان مسابقه هستیم. وی با 
بیان اینکه هیچ کدام از بازیکنان تیم مصدومیتی ندارند و همه در شرایط مطلوب به سر می برند، افزود: همه بچه ها مصمم 
به انجام بهترین بازی  خود در ادامه رقابت های لیگ برتر بسکتبال هستند و ایمان داریم که بهتر از مرحله قبل و قوی تر 
بازی خواهیم کرد. بازیکن تیم بسکتبال شیمیدر قم اضافه کرد: تعطیلی بازی های لیگ برتر باعث شد بیشتر تمرین کنیم 
و این تمرین کردن در کنار یکدیگر شناخت ما از یکدیگر را بالاتر برد، ضمن اینکه بچه ها انس بیشتری با هم گرفته اند و 
هماهنگی تیمی ما نیز بهتر شده است. وی خاطرنشان کرد: همه برای موفقیت تیم تلاش می کنند و هدف مان این است 
که در سومین بازی این فصل تیم ذوب آهن اصفهان را ببریم، اگر چه حریف مطرح و سرسختی داریم اما نشد ندارد و به نظر 
من تیم ما سرتر از حریف است و توانایی پیروزی در این بازی را دارد. طاهری از اعتماد کادر فنی تیم بسکتبال شیمیدر به 
بازیکنان جوان قدردانی کرد و گفت: آقا مصطفی هاشمی را همه می شناسند، به جوان ها خیلی خوب بها می دهد و همه 
ما می دانیم که بسیاری از بازیکنان شاخص بسکتبال زیر نظر این مربی رشد کرده اند، خیلی دوست داشتم کار کردن زیر 
نظر ایشان را تجربه کنم چون واقعا به جوان ها اعتماد به نفس بالایی می دهد. وی که بعد از بازی در شهرداری بندرعباس 
و دو سال حضور در اردوی تیم ملی امید بسکتبال ایران، در فصل ۱399 لیگ برتر بسکتبال به شیمیدر قم ملحق شده، 
افزود: شیمیدر یکی از تیم های بزرگ بسکتبال ایران محسوب می شود، به همین دلیل بازی کردن در این تیم سخت 
است، اینجا بازیکنان مطرحی حضور دارند و باید تلاش کنی که اعتماد آنها را جلب کرده و هم سطح آنها باشی، به همین 

خاطر در شیمیدر فضای خوبی برای پیشرفت کردن فراهم است.

بازیکن تیم بسکتبال شیمیدر قم :

بهترین بازی را مقابل ذوب آهن به نمایش می گذاریم
مرتضی طاهری :

فضا برای پیشرفت کردن در شیمیدر فراهم است

انتخاب عضو جدید هیات مدیره و مدیرعامل استقلال 
نشان می دهد وزارت ورزش نگاهی سطحی به این باشگاه 
بزرگ دارد زیرا در کارنامه اعضای جدید اثری از موفقیت 

دیده نمی شود. 
هیات مدیره استقلال هفته قبل احمد مددی را به عنوان 
مدیرعامل انتخاب کرد اما این انتخاب چندان مورد توجه 
هواداران این تیم و البته اهالی فوتبال قرار نگرفت و انتقادات 

بسیاری را باعث شد.
مددی که پیش از این سبقه مدیریتی خاصی نداشت و 
تنها در باشگاه های سایپا و پیکان امور ابتدایی اجرایی را 
بر عهده داشت، با برکناری سعادتمند، به عنوان سرپرست 
معرفی شد و در همان دوره نیز حواشی را تجربه کرد. وی 
با مصاحبه جنجالی علیه علی کریمی خشم هافبک فصل 
گذشته تیم را برانگیخت و باعث واکنش وی شد. در ادامه، 
این مدیر با فرشید اسماعیلی دچار چالش شد و حتی هنوز 
هم تکلیف این بازیکن را برای کادر فنی مشخص نکرده و 
همین نشان دهنده کم تجربگی در امور اجرایی باشگاهی 
مثل استقلال است که با توجه به نداشتن سابقه مدیریتی، 

قابل پیش بینی بود.
 مدیرعامل کنونی سابقه خزانه داری فدراسیون دوومیدانی 
را هم در کارنامه خود دارد اما بدون شک مدیریت باشگاهی 
چون استقلال با خزانه داری یک فدراسیون زمین تا آسمان 
متفاوت است. وی باشگاهی را تحویل گرفته که ساختاری 
ندارد. وی در مدت سرپرستی خود به جای ساختارسازی، 
تنها رئیس آکادمی )فریاد شیران به جای مراغه چیان( را 

تغییر داد که البته تغییر قابل توجهی به شمار نمی رفت و 
اوضاع این باشگاه را سامان نمی داد. 

با این شرایط، حرف کارشناسان در مورد انتخاب مددی 
به واقعیت نزدیک می شود که وزارت ورزش حتی گزینه ای 
حداقلی برای استقلال پیدا نکرد؛ هر چند شاید مسائل 

پشت پرده در این انتخاب بی تاثیر نباشد!

 آصفی چگونه به استقلال کمک می کند؟
حمیدرضا  استقلال،  مدیره  هیات  برای  دیگر  انتخاب 
مدیره  هیات  وارد  دیپلماتیک  سابقه  با  او  است.  آصفی 
شده اما بازنشسته است. از طرفی مشخص نیست در چه 
زمینه ای قرار است به استقلال کمک کند؟ آیا صرفا آصفی 
که  شده  مدیره  هیات  جذب  المللی  بین  مذاکرات  برای 

البته این موضوع بعید است چون استقلال یکی دو پرونده 
مهم بین المللی در فیفا دارد که مربوط به استراماچونی و 
پادووانی است. بدون شک شکایت مربی مثل استراماچونی 
آنقدر سفت و سخت هست که روابط دیپلماتیک اثری در 

پرونده غرامت این مربی ایتالیایی نداشته باشد.
 مقصر این انتخاب ها چه کسانی هستند؟

خودش  که  شیرکوهی  زبده  هادی  مثل  افرادی  اینکه 
بارها اعلام کرده بود تمایلی به ماندن در این پست ندارد 
یا انتخاب فردی که آخرین رزومه فوتبالی اش مشاور بین 
الملل فدراسیون در پرونده های شکست خورده بین المللی 
بوده )حمیدرضا آصفی( و یا عضوی مثل حجت نظری که 
بیشتر سبقه سیاسی داشته چه کمکی به استقلال می کند 
که وزارت ورزش و جوانان دست روی چنین گزینه هایی 

گذاشته است؟
آیا وزارت ورزش از انتخاب نفراتی که در چند سال گذشته 
برای هیات مدیره استقلال جز ایجاد حاشیه، خنثی بودن و 
کسب شهرت چیزی نداشته اند، درس نگرفته است؟ سوال 
اینجا است که موفقیت از نگاه وزارت ورزش برای باشگاه 
پرطرفداری مثل استقلال چگونه ترسیم می شود که مدیری 
بی تجربه و بی کارنامه مثل مددی و افرادی بازنشسته و 
سیاسی در راس هرم مدیریت این باشگاه انتخاب می شوند؟ 
به نظر می رسد در اواخر دوران حضور مدیران وزارتخانه باز 
هم شاهد اتفاق خاصی در جهت رشد و موفقیت نباشیم؛ 
اتفاقی که در این چند سال هواداران باشگاه استقلال را 

شدیدا آزرده خاطر کرده است.

نگاه سطحی وزارت ورزش به مدیریت باشگاه پرطرفدار پایتخت؛

بازنشسته ها، بدون کارنامه  ها و سیاسی ها در استقلال چه می کنند؟

 پیشکسوت داوری با بیان اینکه استفاده داور قطری از سیستم کمک داور 
ویدئویی تنها به دلیل تبلیغات بوده است، گفت: داور بازی پرسپولیس و اولسان 

فقط ادای داورهای بزرگ را درآورد. 
»علی خسروی« در خصوص داوری دیدار پرسپولیس و اولسان هیوندای در 
چارچوب فینال لیگ قهرمانان آسیا، اظهار داشت: صحنه هایی پنالتی که داور 
بازی به کمک داور ویدئویی رجوع کرد بسیار مبتدیانه بود و به نظرم این موضوع 
فقط برای تبلیغات کمک داور ویدئویی جلوی اینفانتینو اتفاق افتاد. VAR یک 
تجارت بزرگ است و هر دو صحنه پنالتی بسیار ساده بود و داور اصلا نباید در 

همچین صحنه هایی به VAR رجوع کند. 
وی افزود: در صحنه پنالتی اول داور می خواست سوت بزند اما باز هم به 
سمت VAR رفت. شرکت هوکای آلمان سازنده کمک داور ویدئویی است و 
AFC این سناریو را به راه انداخت تا این سیستم بیشتر از قبل در آسیا فروخته 

شود. این نمایش بسیار مبتدیانه بود. 
پیشکسوت داوری در خصوص صحنه گل دوم تیم اولسان و ریباند توپ، 
گفت: باعث تعجب است متاسفانه کسانی که موضوع مردود بودن این گل 

را مطرح می کنند، قانون را به خوبی نمی دانند. پنالتی دوم در دقیقه ۴5:57 
اتفاق افتاد. داور پیش از این یک دقیقه وقت اضافه برای نیمه اول در نظر گرفته 

بود و پنالتی دقیقا زمانی اتفاق افتاد که وقت بازی تمام نشده بود.
وی ادامه داد: داور قطری پس از اینکه متوجه شد باید از VAR استفاده 
کند، سوت ممتدی کشید و برای چک کردن صحنه به کنار زمین رفت. بازی 
در این زمان تعطیل نشد و داور در این طور صحنه ها می تواند تصمیم بگیرد 
که بازی بعد از ضربه پنالتی ادامه داشته باشد. اگر داور می خواست که بعد از 
ضربه پنالتی سوت نیمه اول را بزند، قبل آن اعلام می کرد که این ضربه ریباند 

و برگشت ندارد. 
خسروی تصریح کرد: داور ها در بازی های مختلفی که قضاوت می کنند دیگر 
مانند گذشته به تنهایی تصمیم به اتمام بازی نمی گیرند. آن ها در حال حاضر 
 Its? با توجه به وجود کمک  داور ویدئویی در گوشی خود سوال می پرسند که
clean )همه چیز پاک است؟( و بعد از اینکه جواب آن می آید اقدام به زدن 

سوت پایان بازی می کنند.
لیگ  فینال  دیدار  داور قطری  الجاسم«  »عبدالرحمن  مورد  در  پایان  در   

قهرمانان آسیا، گفت: این داور قطری فینال جام باشگاه های جهان بین 
لیورپول و فلامینگو را سوت زده بود. او همچنین در مسابقات جام جهانی 
رقابت های  در  داشت  حضور  جنوبی  کره  در   20۱7 سال   20 زیر  فوتبال 
کونکاکاف نیز قضاوت کرده بود. عبدالرحمن همچنین به عنوان دستیار کمک 
داور ویدئویی جام جهانی 20۱۸ انتخاب شده بود اما به نظر من این داور 

قطری در بازی فینال فقط ادای داورهای بزرگ را درآورده بود.   

خسروی: 

عبدالرحمن فقط ادای داوران بزرگ را در می آورد
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فصل جدید جبهه پایداری در دوران دبیرکلی صادق محصولی؛

بازگشت جبهه پایداری به احمدی نژاد ؟
پایداری ها جنجالی ترین انتخابات درون حزبی را برگزار کردند. انتخاباتی که 
در نتیجه آن »مرتضی آقاتهرانی« دبیرکل یک دهه این حزب کنار گذاشته شد 
و »صادق محصولی« مرد پشت پرده این جریان  به عنوان دبیرکل انتخاب شد. 

تصمیماتی که حکایت از شروع یک فصل جدید در جبهه پایداری دارد.
صحبت از اتحاد و ائتلاف که می شود صدای ساز ناکوک آنها هم بلند می شود و 
آنقدر این نوای ناهماهنگ در بزنگاه های مختلف، خود را به رخ کشیده است که 
در بین جناح راست به »بچه شلوغ کن ها« معروف شده اند. »جبهه پایداری« که 
چند صباحی است به »حزب پایداری« تغییرنام داده تا طبق آخرین اصلاحات 
قانون احزاب مجوز فعالیت داشته باشد باز هم حاشیه ساز شد و در مرکز توجهات 
قرار گرفت، البته این حواشی  نه ربطی به میز مذاکرات اصولگرایی دارد نه ناشی از 

شلوغ کاری ها و انتقادات تند و تیز این جریان است.  
درحالی که تا انتخابات ۱۴00 چند ماهی زمان باقی مانده است و دوباره حرف 
و حدیث ها حول محور مخالفت »جبهه پایداری« یا همان  »حزب پایداری« با 
شورای ائتلاف و جامعه روحانیت مبارز شدت و حدت پیدا کرده است، پایداری ها 
جنجالی ترین انتخابات درون حزبی را برگزار کردند. انتخاباتی که در نتیجه آن 
»صادق  و  شد  گذاشته  کنار  حزب  این  دهه  یک  دبیرکل  آقاتهرانی«  »مرتضی 
محصولی« مرد پشت پرده این جریان  به عنوان دبیرکل انتخاب شد. درواقع 
پایداری ها با این انتخاب از یک سو »محصولی« را از پستوی سیاست ورزی این 
حزب به روی صحنه کشاندند و از سوی دیگر با انتخاب »آقاتهرانی« به عنوان رئیس 
شورای مرکزی خواب هایی تازه برای دبیرکل سابق خود دیده اند؛ هرچه هست این 

تصمیمات حکایتی از شروع یک فصل جدید در جبهه پایداری دارد.
دبیرکلی آقای پولدار 

»اصولگرایان باید یک نفر پولدار هم داشته باشند تا از آنها حمایت کند تا بتوانند 
رای بیاورند!« این جمله ای است که ۱2 سال پیش روح الله حسینیان نماینده وقت 
تهران درباره »صادق محصولی« بیان کرد. البته تنها وصف »پولدار بودن« نبود که 
نام او را بر سر زبان ها انداخت بلکه »پدرخوانده« و »مرد پشت پرده«  بیشتر از هر 
صفت دیگری در کنار نامش نشست تا آنجا که همین یکی دو ماه پیش آقاتهرانی 
درباره او گفت: »پس از آن که جبهه پایداری اقدام به برگزاری جلسات وفاق 
کرد، متوجه شدم که بعضی از عزیزان به آقای محصولی و سایرین، واژه ناروای 
پدرخوانده را نسبت داده اند که من مواجهه هایی از این دست و نسبت دادن چنین 
توصیفاتی به ایشان را خلاف اخلاق و تقوای سیاسی می دانم« جمله ای که بیشتر 
از هر زمان دیگری نشان از نقش و نفوذ محصولی در جبهه  پایداری و حرکت های 

چراغ خاموش او دارد.
از حلقه ارومیه تا حلقه وزرا

صادق محصولی ۶۱ ساله و متولد ارومیه است؛ لیسانس مهندسی عمران و 
فوق لیسانس مدیریت بازرگانی دارد. وی فعالیت خود را در جهاد سازندگی آغاز 
کرد. سال 59 وقتی با دستور آیت الله مهدوی کنی )وزیر کشور وقت( برای برقراری 
امنیت مناطق ناآرام شمال غرب، راهی زادگاه خود یعنی ارومیه می شود اولین 
جرقه های آشنایی هم با احمدی نژاد در همان زمان زده می شود. پس از حدود 
یک سال حضور   »صادق محصولی« در این استان، وی علاوه بر فرمانداری ارومیه، 
فرماندهی منطقه 5 سپاه - که استان های آذربایجان  غربی، شرقی و اردبیل را 
شامل می شد؛ در همان زمان »محمود احمدی نژاد« بخشدار ماکو و سپس 
فرماندار خوی می شود ، »مجتبی ثمره هاشمی« به معاون استانداری آذربایجان 
پاسداران  سپاه  ویژه  فرماندهی  لشگر  مقامی  قائم  حکم  فتاح  پرویز  می رسد، 
آذربایجان غربی را در دست می گیرد، حسین طاهری نیز استاندار وقت آذربایجان 
غربی منصوب می شود، محمد علی آبادی مسئولیت اداره راه قدس را در دست 
می گیرد و مشایی هم از نیرو های سپاه تنکابن است؛ ارتباط این افراد با یکدیگر 
آنقدر نزدیک می شود که به »حلقه ارومیه ای ها« معروف می شوند و تا مدت ها یعنی 
تا پایان دولت محموداحمدی نژاد این رابطه تنگاتنگ به قوت خود استوار می ماند. 
در سال ۱3۸۴ برای پست وزارت نفت به مجلس هفتم معرفی شد ولی در نهایت با 
مخالفت نمایندگان وقت مجلس قبل از رای گیری برای رای اعتماد، انصراف داد. 
در آبان ۱3۸7 او برای تصدی پست وزارت کشور پس از استیضاح و برکناری علی 
کردان به مجلس معرفی شد و با اکثریت آرا به حلقه وزیران احمدی نژاد ملحق شد.  
هرچند محصولی در دولت دهم در سمت خود به عنوان وزیر کشور ابقا نشد اما 
سرانجام در روز 25 آبان ۱3۸۸ با رأی ناپلئونی مجلس هشتم به عنوان وزیر رفاه و 

تامین اجتماعی انتخاب شد. 
رجعت پایداری به احمدی نژاد؟

حلقه ارومیه ای آن روزها، هنوز هم خاطره خوش احمدی نژاد را در ذهن خود 
یدک می کشند؛ تنها کاندیدایی که توانست از میان این حقله خود را به خیابان 
پاستور برساند. هرچند آخر داستان دولت آبادگران خوب تمام نشد اما همچنان 
پایداری ها بدشان نمی آید احمدی نژاد دوباره سکان قوه مجریه را به دست بگیرد. 
»ما هر کسی را، تا مادامی که در مسیر اسلام کار می کند، حمایت می کنیم؛ 
طرفداری اش می کنیم؛ هر وقت منحرف شد، ما هم از او جدا می شویم.« این 
همان جمله معروفی است که پدر معنوی جبهه پایداری درباره محمود احمدی نژاد 
به زبان آورد، جمله ای که هرچند در آن مقطع به معنای برائت از رئیس دولت نهم و 

دهم تعبیر شد اما می تواند در زمانی دیگر به معنای رجعت تعبیر شود.
موضوعی که حالا با انتخاب صادق محصولی به عنوان دبیرکل بیشتر از گذشته 
پررنگ می شود. هر چه باشد صادق محصولی رفیق گرمابه و گلستان احمدی نژاد 
محسوب می شود و هرچند در برخی اظهار نظرها انتقاداتی نسبت به رئیس دولت 
نهم و دهم مطرح کرده اما هیچ گاه این انتقادات در حدی نبود که آن را بتوان 
به معنای پاره شدن پیوند چند دهه دوستی این دو تعبیر کرد. حالا وقتی جبهه 
پایداری به صادق محصولی و دبیرکلی او اقبال خوش نشان می دهد این احتمال 
چندان دور از ذهن نیست که شاید این جریان علاوه بر بیشتر کردن نفوذ مالی 
و لابی گری محصولی از ارتباط و روابط او با محمود احمدی نژاد بهره بگیرد تا بار 
دیگر در برابر گزینه شورای ائتلاف اصولگرایان فردی را به میدان بیاورد که شانس 

پیروزی اش می تواند خواب راحت را در خیمه اصولگرایان حرام کند.
نقش جدید آقاتهرانی در جبهه پایداری

 مرتضی آقاتهرانی و استاد اخلاق دولت محمود احمدی نژاد بعد از یک دوره 
دوباره بر کرسی نمایندگی در مجلس یازدهم تکیه زده است؛ البته ظهور و بروز 
آقاتهرانی در مجلس یازدهم شباهتی با ادوار گذشته ندارد؛ نه دیگر خبری از آن 
رفت و آمدها است  و نه دیگر از آن اظهارنظرها سراغی می توان گرفت؛ به نظر 
می رسد هر چه بیشتر می گذرد دایره اثرگذاری پارلمانی اش نیز از قدرت و حشمت 
گذشته فاصله می گیرد و همین موضوع دایره اما و اگرها درباره کنار گذاشتن او از 
دبیرکلی جبهه پایداری را بیشتر می کند و این گمانه را تقویت می کند که احتمالا 
این انتخاب می تواند نشانی از کاسته شدن قدرت نفوذ آقاتهرانی در میان اعضای 

جبهه پایداری باشد.
هرچند این یکی از احتمالاتی است که درباره این جریان و رفتارهای احتمالی اش 
در آینده مطرح می شود اما همه آن نیست موضوع دیگری که شاید به واقعیت هم 
نزدیک تر باشد مربوط به خبری است که چندی پیش فضای رسانه ای را پر کرده 
بود و آن بستری شدن آیت الله مصباح یزدی به عنوان پدر معنوی جبهه پایداری 
در بیمارستان بود مسئله ای که حتی خود آقاتهرانی در توئیترش به آن اشاره کرد و 
از مردم و هواداران آیت الله مصباح خواست تا برای سلامتی او دعا کنند. هرچند 
آیت الله مصباح یزدی سلامت خود را به دست آورد اما نگرانی ها را در دل اهالی 
جبهه پایداری باقی گذاشت؛ حالا به نظر می رسد انتخاب مرتضی آقاتهرانی به 
عنوان رئیس شورای مرکزی ناشی از همین نگرانی ها باشد درواقع محصولی به 
عنوان فردی پرنفوذ در میان اعضای جبهه پایداری جایگزین مرتضی آقاتهرانی 

شده است تا استاد اخلاق این جریان شانیتی فراتر از دبیرکل بودن پیدا کند.
دور تند تا انتخابات 

با همه این تفاسیر به نظر می رسد جبهه پایداری عزمش را جزم کرده تا از تحرکات 
شورای ائتلاف و جامعه روحانیت مبارز عقب نماند و در همین راستا فعالیتش را بر 
روی دور تند آغاز کرده است؛ پایداری ها خوب می دانند که اصولگرایان سنتی و 
حتی بخشی از نواصولگرایان چندان دل خوشی از آنها ندارند و بدشان نمی آید 
در جریان انتخابات ۱۴00 آنها را جا بگذارند برای همین تا تغییرات دیرهنگام 
دامن گیرشان نشده است تیغ اصلاح را به تن خود زدند حال باید دید بازی جدید 

»بچه شلوغ کن ها« به چه سمت و سویی خواهد رفت.

سیدمحمد صدر، چهره سیاسی اصلاح طلب می گوید: اصولگرایان ادعا 
می کنند که ما می توانیم مذاکره کنیم و ما می گوییم در یک انتخابات رقابتی 

شرکت کنید و رای بیاورید، بسم الله! 
سیدمحمد صدر، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، چهره سیاسی 
اصلاح طلب و دیپلماتِ کهنه کار دولت اصلاحات در دفتر مطالعات سیاسی 
و بین المللی وزارت امور خارجه با وی به گفت وگو نشستیم  ابتدای صحبت 
هم می گوید سعی می کند ارتباط خوبی با خبرنگاران داشته باشد و نظر ما 

را در این باره جویا می شود.
مجمع  روزهای  این  وضعیت  تا   ۱۴00 ریاست جمهوری  انتخابات  از 
تشخیص مصلحت نظام با او به گفتگو نشستیم، در میان سخنانش، چندین 
بار تمام قد از عملکرد دولت اصلاحاتِ سیدمحمدخاتمی دفاع می کند و 
آن را موفق ترین دولت بعد از انقلاب اسلامی می داند. با این حال تاکید 
دارد که مخالف کاندیداتوری مجدد خاتمی است و چنین موضوعی را یک 
شوخی می داند. به عنوان مشاور ارشد سابقِ محمدجواد ظریف هم گفت 

که تصمیم ظریف برای کاندیدا نشدن جدی است.
سیدمحمد صدر می گوید بعد از بازنشستگی در سال 95 دیگر سِمت 
مشاور وزیر امور خارجه را ندارد اما همچنان جزو نزدیکترین افراد به ظریف 

است.
همچون گذشته از برجام دفاع می کند و می گوید که مذاکرات دولت یازدهم 
سبب شد تحریم های بین المللی از بین برود؛ با کنایه هم به اصولگرایانی که 
این روزها سودای ریاست جمهوری و آغاز دور جدید مذاکرات با طرف غربی 
را دارند می گوید: » اگر اصولگراها بهتر مذاکره می کنند، بسم الله! ما که 
بخیل نیستیم. اما اگر در یک انتخابات سالم رقابتی شرکت کنند، انتخاباتی 

که همه گروه های سیاسی در آن کاندیدا داشته باشند.«
به عنوان کسی که از مردادماه ۱39۶ هم عضو مجمع تشخیص مصلحت 
هرچند  شده،  کمرنگ  کشور  در  مجمع  نقش  دارد  اذعان  شده،  نظام 
محتاطانه درباره عملکرد آن و اعضای دیگر سخن می گوید اما تاکید می کند 
که میزان فعالیت و انگیزه اعضای مجمع برای فعالیت به مدیریت آن ارتباط 

دارد و هر مقدار کار از آنها خواسته شود، آنها هم  وقت کافی می گذارند.
مشروح گفت وگوی خبرگزاری خبرآنلاین با سیدمحمد صدر را در ادامه 

بخوانید؛
آقای صدر! نظر شما درباره نقش شعارهای دیپلماسی و تاثیر آن 
با توجه به  در انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ چیست؟ به ویژه 
اینکه نتیجه انتخابات آمریکا مشخص شده و زمزمه های زیادی از 
لغو تحریم ها و احتمال انجام مذاکره شنیده می شود؛ فکر می کنید 

مجموع این شرایط چقدر در نتیجه انتخابات ایران موثر است؟
یکی از مطالبی که من همیشه به آن اشاره کردم و به اهمیت آن معتقد 
و  است  داخلی  سیاست  ادامه  خارجی  سیاست  که  است  این  هستم 
هماهنگی میان سیاست داخلی و سیاست خارجی موجب موفقیت دولت 
می شود )چه دولت مستقر و چه دولتی که قرار است در آینده با انتخابات 
روی کار آید(؛ واقعیت این است که دولت اصلاحات آقای خاتمی موفق ترین 
دولت بعد از انقلاب چه در سیاست داخلی و چه در سیاست خارجی بود، 
یعنی در آن شرایط هم موقعیت سیاست داخلی ما و هم موقعیت سیاست 

خارجی ما خوب بود.
آن زمان بود که موقعیت ایران در جامعه بین الملل ارتقا یافت و پیشرفت 
کرد چون دولت اصلاحات در داخل، سیاست توسعه سیاسی، فرهنگی، 
اقتصادی و به عبارتی توسعه همه جانبه در پیش گرفته بود و شعار آن در 
سیاست خارجی هم تشنج زدایی و اعتماد سازی با دولت های خارجی بود.
مجموعه این دو سبب موفقیت در داخل و خارج کشور شد. شما نمی توانید 
در سیاست خارجی شعار تشنج زدایی و اعتماد سازی و تعامل با کشورهای 
دیگر را مطرح کنید در حالی که در داخل کشور آنطور که باید و شاید، فضا 
باز نباشد؛ مثلا احزاب آزاد نباشند و روزنامه ها آنطور که باید نتوانند مطلب 
بنویسند. خلاصه اینکه یک محیط بسته باشد؛ یعنی حتی اگر بخواهید در 
سیاست خارجی هم تعامل را دنبال کنید زمانی که کشورهای دیگر ببینند 
شما در داخل با مردم خودتان آنطور که باید، رفتار مناسب ندارید و آزادی 
های سیاسی و اجتماعی و فرهنگی را در داخل رعایت نمی کنید، آن شعار 
خارجی هم پذیرفته نمی شود؛ بنابراین وقتی شعارهای سیاست خارجی و 
عمل سیاست خارجی به نتیجه می رسد که در داخل هم شعارهایی مطرح 

باشد که مؤید آن قضایا در داخل کشور است.
مردم ما گرچه به روابط خارجی و منزوی نبودن کشور در جامعه بین الملل 
فکر می کنند اما اول به داخل نگاه می کنند که ببینند آیا دولت رویکرد 
امنیتی دارد، رویکرد سیاسی یا رویکرد فرهنگی؟  یک دولت می تواند در 
داخل رویکرد فرهنگی، سیاسی یا رویکرد امنیتی داشته باشد، رویکرد 
فرهنگی رویکرد خوشبینانه است یعنی دولت به مردم با نگاه مثبت نگاه 
می کند، رویکرد سیاسی رویکرد واقع بینانه است، یعنی واقعیت هایی که 
وجود دارد را می بیند و رویکرد امنیتی رویکرد بدبینانه است، یعنی همه را بد 

و جاسوس و خلاف کار می بیند.
بود که در سیاست داخلی رویکرد فرهنگی و در  دولتی موفق خواهد 
سیاست خارجی رویکرد سیاسی و امنیتی داشته باشد. اگر اینها را با هم 
جمع کنیم یک دولت می تواند موفق باشد و طبیعتا شعارهایی هم که در 
زمان انتخابات مطرح می کنند اگر این ویژگی هایی که عرض کردم را داشته 
باشند طبیعتا می تواند هم در داخل، نظر مردم به جلب کند و هم در ارتباط 

با کشورهای خارجی یک روابط خوبی را در آینده بشارت دهد.

عملکرد دولت در عرصه سیاست داخلی ایده آل نبود
فکر می کنید دولت آقای روحانی چقدر این ویژگی را در داخل 

کشور و در عرصه دیپلماسی دنبال کرد؟
آقای روحانی در عرصه سیاست داخلی آنگونه که باید یا حداقل به آن 
شعارهایی که در زمان انتخابات داد عمل نکرد. آن آزادی های سیاسی به 
وجود نیامد و شاهد برون رفت از رویکرد امنیتی نبودیم حالا اینکه آیا می 
خواست و نتوانست من اطلاع دقیقی ندارم، یا اینکه آن شعارها را کنار 
گذاشت و توانش را روی سیاست خارجی گذاشت که برجام شکل بگیرد 
)که یک برنامه موفقیت آمیز بود( البته تا قبل از اینکه ترامپ سر کار آید. به 
هرحال به نظر من عملکرد آقای روحانی در عرصه سیاست داخلی ایده آل 

نبود.
زمینه های حمله نظامی به ایران فراهم شده بود اما ...

فکر می کنید با توجه به نوع نگاهی که جریان اصلاحات و اصلاح 
طلبان به عرصه دیپلماسی کشور و انجام مذاکره دارند، با روی کار 
آمدن آقای بایدن دارند چقدر می تواند سبد رأی اصلاح طلبان در 
انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ سنگین تر شود؟ آیا این رویکرد 

اصلاحات تاثیری بر نتیجه انتخابات خواهد داشت؟
واقعیت این است بعد از اینکه ترامپ در آمریکا رئیس جمهور شد و بعد از 
مدتی از برجام خارج شد، تمام دستاوردهای برجام )که برای ایران بسیار 
خوب و مفیدی بود و واقعا منافع ملی ایران را تامین می کرد( از بین رفت، 
قبل از برجام هفت قطع نامه تحریم بین المللی توسط شورای امنیت 
سازمان ملل علیه ایران وجود داشت که ایران نه تنها در تحریم بین المللی 
بود بلکه مشکلات اقتصادی بسیار جدی هم وجود داشت و از نظر بین 

المللی منزوی بود.
ایران در آن زمان خطر امنیتی داشت یعنی زمینه های حمله نظامی به 
ایران فراهم شده بود. معمولا زمانی که ابَرقدرت ها بخواهند به کشوری حمله 
نظامی کنند اول سعی می کنند آن را از نظر بین اللملی منزوی کنند که برای 
منزوی کردن آن از طریق سازمان ملل اقدام می کنند که علیه ایران این کار 
انجام شده بود و هفت قطعنامه تحریم بین المللی علیه ایران گرفته بودند؛ 
باید توجه کرد آن تحریم ها با تحریم هایی که ترامپ اعمال کرد متفاوت 

است.
ایران اکنون تحریم بین المللی نیست

تحریم های ترامپ فقط تحریم های آمریکا است که البته ممکن است 
برخی از کشورها به دلیل ترس از ترامپ آنها را دنبال کنند اما تحریم بین 
المللی نیست، اما با تحریم سازمان ملل تمام کشورهای دنیا طبق منشور 
ملل متحد باید آن را دنبال کنند؛ برجام باعث از بین رفتن آن تحریم ها شد 
اما بعد از روی کار آمدن ترامپ، فشارهای زیادی به ایران وارد کرد که روی 
معیشت مردم و مشکلات اقتصادی تاثیر گذاشت. حالا که بایدن اعلام 
کرده اگر من رئیس جمهور شوم به برجام برمی گردم و تحریم ها را کنار می 
گذارم و سعی می کنم در همان چهارچوب عمل کنم این طبیعی است که 
مقداری اثر مثبت داشته باشد خصوصا که برجام را دولت آقای روحانی که 
با حمایت آقای خاتمی و اصلاح طلبان روی کار آمد، به سرانجام رساند و 
این می تواند تا حدی زمینه را برای موقعیت بهتر اصلاح طلبان در انتخابات 

فراهم کند.
اگر اصولگراها بهتر مذاکره می کنند؛ بسم الله!

اصولگرایان هم این روزها در این زمینه فعال شدند و به نحوی 
اعلام کردند که ما می توانیم مذاکره کننده بهتری باشیم و به تیم 
انتقاد می  آقای ظریف و وزارت امور خارجه  مذاکره کننده پیشین، 
کنند. فکر می کند چقدر زمینه برای اصولگرایان فراهم می شود و آیا 
آنها می توانند در دولت بعد در این رابطه اقدام قابل توجهی داشته 

باشند؟
ما که بخیل نیستیم؛ اگر اصولگرایان در یک انتخابات منصفانه، قانونی و با 
مشارکت بالا روی کار بیایند، طبیعی است که اگر آنها هم زمانی انتخابات را 
بردند و دولت تشکیل دادند متوجه می شوند که ضروری است در سیاست 
خارجی یکسری کارهایی انجام دهند که اگر توانایی آن را داشته باشند 

انجام می دهند و به سمت تامین منافع کشور می روند.
آنها ادعا می کنند که ما می توانیم مذاکره کنیم و ما می گوییم بسم الله، 
بفرمایید! اما آنها باید در یک انتخابات سالم رقابتی شرکت کنند یعنی 
انتخاباتی که همه گروه های سیاسی در آن کاندیدا داشته باشند و هرکسی 

را که مردم انتخاب کردند؛ اهلا و سهلا.
همین موضوع قابل توجهی است، حضور همه گروه های سیاسی 
در یک انتخابات رقابتی. پیش بینی شما از رفتار شورای نگهبان در 

جریان بررسی صلاحیت ها در انتخابات ۱۴۰۰ چیست؟
من امیدوارم که میزان مشارکت در انتخابات ریاست جمهوری سال آینده 
مثل انتخابات مجلس نباشد. درصد مشارکت مردم در انتخابات مجلس از 
ابتدای انقلاب تاکنون بی سابقه بوده خصوصا در شهرهای بزرگ و استان 
تهران و شهر تهران؛ آنطور که گفته شد درصد  بسیار پایینی پای صندوق رای 

آمدند و این اصلا برای جمهوری اسلامی مناسب نیست.
حضور مردم پای صندوق رای اهمیت دارد چون...

ما می گوییم حکومتمان حکومت جمهوری اسلامی است یعنی  حکومتی 
که جمهور مردم در آن نقش اساسی دارند و حاکمیت را مردم از طریق 
انتخابات و صندوق رأی تشکیل می دهند؛ هر اندازه که مردم نقش بیشتر 
و حضور پررنگ تری در انتخابات داشته باشند مشروعیت و مقبولیت نظام 

جمهوری اسلامی افزایش پیدا می کند و این در شرایط فعلی بسیار مهم 
است چون دشمنان جمهوری اسلامی خصوصا اسرائیل و آمریکا و بعضی از 
کشورهای منطقه دنبال این هستند که بگویند مردم ایران دیگر آن علاقه ای 
که اول انقلاب به جمهوری اسلامی داشتند را دیگر ندارند و این توطئه فقط 
با یک انتخابات پرشور و با حضور اکثریت مردم ایران خنثی و باعث می شود 
آنها این خیال باطل را از ذهنشان بیرون کنند و ببینند که مردم همچنان 
به جمهوری اسلامی، ایران و کشورشان پایبند و علاقه مند هستند و نظام 

جمهوری اسلامی را با تمام وجود می خواهند و آن را حفظ می کنند.
امیدوارم رفتار شورای نگهبان تغییر کند

فکر می کنید احتمال تغییر رفتار شورای نگهبان وجود دارد؟
من امیدوارم که تغییر رفتار وجود داشته باشد چون واقعا منافع کشور، 
مردم و جمهوری اسلامی و منافع اسلام حکم می کند که ما یک انتخابات 
با حضور اکثریت مردم داشته باشیم، انتخاباتی می تواند پر شور و با حضور 
اکثریت مردم باشد که رقابتی شود، یعنی گروه های سیاسی مختلف کاندیدا 
داشته باشند، در چنین شرایطی ما یک انتخابات قابل قبول داریم که سبب 

حفظ امنیت ایران و جمهوری اسلامی می شود.
ظریف برای کاندیدا نشدن خیلی جدی است

نظر شما درباره احتمال کاندیداتوری آقای ظریف چیست؟
من قبلا هم گفتم که آقای ظریف پایگاه رأی خوبی دارد یعنی از بیشتر 
دوستانی که این روزها اسمشان مطرح است پایگاه رأی بهتری دارد اما خود 
ایشان در نیامدن خیلی جدی است ولی حتما می تواند یکی از کاندیداها 

باشد.
کاندیداتوری  خاتمی در انتخابات ۱۴۰۰ یک شوخی است

شنیده هایی درباره احتمال کاندیداتوری آقای خاتمی در انتخابات 
ریاست جمهوری ۱۴۰۰ مطرح است. این موضوع را به عنوان یکی از 

نزدیکان ایشان تایید می کنید و آیا این احتمال وجود دارد؟
این یک شوخی است. آقای خاتمی این موضع را خیلی جدی نفی می 
کند. من یک نظر خاص در این زمینه دارم که قبلا هم گفته ام؛ کسی که 
۸ سال رئیس جمهور بود دیگر معنا ندارد که دوباره به عنوان کاندیدا مطرح 

شود، خودش ایشان هم خیلی مخالف است.
برداشت من از صورت مذاکرات خبرگان قانون اساسی این است که کسی 
که ۸ سال رئیس جمهور بود دیگر نباید بیاید، البته نظر شورای نگهبان 
این نیست، اما تا آنجایی که من به خاطر دارم کسی می تواند 3 دور رئیس 
جمهور شود که ۴ سال باشد و ۴ سال نباشد و دوباره ۴ سال باشد و ۴ سال 
نباشد و بعد از آن می تواند برای ۴ سال سوم کاندیدا شود اما کسی که ۸ 
سال رئیس جمهور بود دیگر نباید باشد و این چه به لحاظ حقوقی و قانونی و 

چه به لحاظ سیاسی مطرح است.
به همین دلیل آن زمانی که بعضی از افراد دور سوم ریاست جمهوری 
آقای هاشمی را مطرح می کردند من مخالفت کردم و همینطور برای آقای 
احمدی نژاد هم مخالف بودم. اکنون هم مخالف آمدن آقای خاتمی هستم 
هرچند خود ایشان هم خیلی جدی این موضوع را رد می کند و همانطور که 

عرض کردم یک شوخی است.
خاتمی هم نمی داند چه کسی کاندیدای اصلاح طلبان خواهد بود

به نظر شما کدام یک از چهره های اصلاح طلب که الان نامشان 
به عنوان گزینه مطرح است ظرفیت و قابلیت ریاست جمهوری دارد؟

وقتی می گوییم اصلاح طلبان یعنی یک جبهه و یک جبهه یعنی احزاب و 
گروه ها و شاخه های مختلف؛ طبیعی است که هرکدام از اینها یک کاندیدا 
دارند و برای همین الان یک نفر کاندیدا مطرح نیست و حداقل 5 تا ۶ نفری 
هستند. خیلی طبیعی است که در نهایت به یک نفر می رسند اما اینکه آن 

یک نفر کیست را الان نه من می دانم و نه آقای خاتمی.
آقای صدر! به عنوان یکی از اعضای مجمع تشخیص مصلحت 
نظام توضیحی درباره شرایط مجمع بدهید. به نظر می رسد نقش 
مجمع و فعالیت آن در مجموعه کشور کمرنگ شده است. نظر شما 

چیست؟
بله، مدت ها بود که مجمع جلسه نداشت یعنی شورای مجمع شاید حدود 
یک ماه و نیم جلسه ای نداشت، اینکه دلیل آن کرونا و احساس خطر است 
چون اکثرا سن ها بالا است یا دلیل دیگری دارد را نمی دانم چون من همیشه 

سعی می کنم وقتی سؤالی از من می شود چیزهایی که می دانم را بگویم؛
البته چهارشنبه دو هفته پیش بعد از مدتها یک جلسه نیمه مجازی تشکیل 
و بحث هایی مطرح شد اما این تصور که آنگونه که باید با توجه به اهمیتی 
که مجمع تشخیص مصلحت نظام دارد فعال باشد، من هم این نظر را دارم 
که اینگونه نیست یعنی فکر می کنم که در این شرایط حساسی که کشور 
در آن قرار دارد نیاز است که مجمع فعالیت بیشتری داشته باشد البته من 
این تذکر را در جلسه شورای مجمع هم دادم و گفتم که باید بیشتر حضور 

داشته باشیم.
مجمع تشخیص باید نقش فعال تری داشته باشد اما ...

فکر می کنید این شرایط بعد از فوت آقای هاشمی و با تغییرات 
روسا در مجمع ایجاد شد یا اعضا خودشان شرایطی جدا از کرونا دارند 

که این موقعیت به وجود آمده است؟
من در زمان آقای هاشمی نبودم و نمی دانم آن موقع شرایط چگونه بوده 
است و چون نمی دانم اظهار نظر نمی کنم اما اکنون از نظر من شرایط مجمع 
تشخیص مصلحت نظام ایده آل نیست چون مجمع جایگاه بالایی دارد؛ 
مجمع فوق قانون اساسی، فوق مجلس و فوق دولت است، زمانی که چنین 
جایگاهی دارد یعنی تمام مسائل مهم مملکت به گونه ای به طرف آن می آید و 

برای همین باید حضور فعال تری داشته باشد که فعلا متاسفانه ندارد.
جلسه کمیسیون سیاسی، دفاعی و امنیتی سه ماه تشکیل نشده است

وضعیت جلسات کمیسیون های تخصصی اکنون چگونه است؟ 
تشکیل جلسه می دهند؟

بعضی از کمیسیون های آن تشکیل می شود اما کمیسیون سیاسی، 
دفاعی و امنیتی که بنده عضو آن هستم متاسفانه مدت طولانی است که 

جلسه ای نداشته است.
بعد از شیوع ویروس کرونا یا قبل از آن؟

فکر می کنم سه ماهی است که جلسه نداشتیم.
رئیس و نایب رئیس کمیسیون اقتصادی الان چه کسانی هستند؟ 

اگر اشتباه نکنم پیش از این نائب رئیس آقای قالیباف بودند.
بله. البته مثل اینکه عوض شده اند. من چون عضو آن نیستم دقیقا نمی 

دانم.
آقای قالیباف مگر پیشینه کار اقتصادی داشتند که نائب رئیس 

کمیسیون اقتصادی بودند؟
چه بگویم... نمی دانم.

انگیزه اعضای مجمع برای فعالیت به مدیریت آن ارتباط دارد
در مجموع به نظر شما اعضای فعلی مجمع تشخیص وقت کافی 

برای آن می گذارند؟ این چقدر برای اعضا اولویت دارد؟
هرکدام از اعضا عضو یک یا دو کمیسیون هستند و در جلسات شورای 
مجمع که به اصطلاح صحن مجمع است شرکت می کنند اما من فکر می 
کنم فعالیت اعضا و انگیزه برای فعالیت بیشتر، به مدیریت ارتباط دارد که 
طبیعتا هر مقدار کار از آنها خواسته شود، آنها هم  وقت کافی می گذارند و 

من دقیق نمی توانم در این مورد چیزی بگویم.

محمد صدر:

نقش مجمع تشخیص مصلحت نظام در کشور کمرنگ شده است
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: سیاست مشخصی برای تصفیه 
پساب در قم وجود ندارد و این امر مشکلات زیادی را به وجود آورده است. 

علی جان صادق پور در کارگروه تخصصی اجتماعی فرهنگی سلامت ،زنان 
و خانواده که در سالن کرامت استانداری برگزار شد، اظهار داشت: دستگاه های 
اجرایی در ماجرای آبیاری صیفی جات با آب فاضلاب در قم کوتاهی کرده اند و در 
این زمینه شرکت آب و فاضلاب و محیط زیست و جهاد کشاورزی و آب منطقه ای 
افزود: سیاست  باید پیگیر باشند. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم 
مشخصی برای تصفیه پساب در قم وجود ندارد و این امر مشکلات زیادی را به 
وجود آورده است. وی تصریح کرد: ما باید تصفیه آب را طبق تعریف محیط زیست 
و پدافند غیرعامل انجام دهیم و آب منطقه ای دراین باره سیاست گذاری کند اما 
موانعی وجود دارد و برای استفاده از آب آئین نامه ها متناقض هستند. صادق پور 
بیان کرد: در حال حاضر آب و فاضلاب حق سیاست گذاری برای بهره برداری 
از پساب تصفیه خانه را ندارد و یا هرسال این میزان تفاوت می کند و یک بار اعلام 
شد ۴0 درصد پساب برای صنعت و فضای سبز و ۶0 درصد برای تعادل بخشی 
به آب زیرزمینی باشد اما امسال اعلام کردند ۸0 درصد برای تعادل بخشی در نظر 
گرفته شده است. وی خاطرنشان کرد: از طرفی برای صنعت نیز کمبود آب داریم و 

باید از سرشاخه دز آب برداریم درحالی که آب در قالب پساب و آب های روان در قم 
هدر می رود و یا توسط کشاورزان استفاده می شود که ازنظر بهداشتی، مشکلاتی 
دارد. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم عنوان کرد: طبق طرح تهیه شده 
مدیریت بر عهده آب منطقه ای است و حل این مشکلات به پروسه طولانی مدت 

نیاز دارد. 
وی گفت: 32 میلیون مترمکعب تصفیه فاضلاب استاندارد توسط ۴ تصفیه خانه 
انجام می شود و سالانه 20 میلیون مترمکعب از طریق روان آب خارج از شبکه وارد 
پساب می شود. صادق پور افزود: مشکلاتی نیز در خصوص ساماندهی وضعیت 
تراکم بالای تخلیه تانکرهای لجن کش شامل فاضلاب نفتی و فاضلاب صنعتی 
و خانگی وجود دارد که باید نسبت به آن رسیدگی شود. وی خاطرنشان کرد: 
سیاست استان در شورای حفاظت آب استان مصوب کرد که با پیشنهاد جهاد 
کشاورزی که اصلًا آب و فاضلاب حق کار کردن در اجرای تصفیه فاضلاب را ندارد 
و با این مصوبه فعالیت ما را محدود کردند. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
قم تصریح کرد: برخی سیاست ها در مورد تصفیه فاضلاب خلاف بهداشت است و 
باید بازنگری شود، برای نمونه در پردیسان تصفیه خانه برخلاف نظر آب و فاضلاب 

ایجاد کردیم که با ورود دستگاه های مختلف تا حدی حل شد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم :

سیاست مشخصی برای تصفیه پساب در قم وجود ندارد 

قم  استان  زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل   
گفت: در حال حاضر فضای روشنی از وضعیت 
پسماندهای ویژه و صنعتی در استان وجود ندارد و 
این حوزه دارای پیچیدگی هایی است.  سید رضا 
موسوی مشکینی در جلسه بررسی طرح پژوهشی 
وضعیت پسماندهای صنعتی و ویژه استان، بیان 
و  ابهامات  برخی  دلیل  به  حاضر  حال  در  کرد: 

در  زمینه  این  در  روشنی  فضای  ها،  پیچیدگی 
به خوداظهاری  اشاره  با  ندارد. وی  استان وجود 
برخی  ارتکاب  و  صنعتی  واحدهای  حداقلی 
پسماندهای  حوزه  در  محیطی  زیست  تخلفات 
ویژه و صنعتی، خاطرنشان کرد: امیدواریم با انجام 
این طرح پژوهشی بتوان گام های مثبت و مؤثری 
برای گذر از این موضوع سخت و پیچیده برداریم. 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره 
به تعیین تکلیف سایت دفع پسماندهای صنعتی 
استان و جذب سرمایه گذار برای اجرای این پروژه، 
تصریح کرد: اجرای طرح پژوهشی مطالعه میزان 
پسماندهای صنعتی در استان با اعتباری بالغ بر 
350 میلیون ریال توسط دانشگاه علوم پزشکی قم 

در حال انجام است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

وضعیت حوزه پسماندهای صنعتی قم مشخص نیست

طرح:علی رادمند

علاقه مردم به عادلِ خارج از مدار را  ببینید!

آخرین وضعیت کرونا دراستان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: در حال حاضر ۱73 
تَن مشکوک به کرونا در بیمارستان های استان بستری می باشند که حال 39 تَن از آنها وخیم است. به 
گزارش عصر یکشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم محمد رضا قدیر اظهار داشت: در شبانه روز 
منتهی به سی ام آذرماه، 23 تَن با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم مورد پذیرش 
قرار گرفتند.وی با اشاره به بستری شدن ۱5 تَن در بخش ها و تحت نظر اورژانس بیمارستان افزود: ۱۴ تَن از 
کل بیمارانی که طی روزهای گذشته بستری بودند نیز ترحیص شدند.وی همچنین ادامه داد: در 2۴ ساعت 
گذشته یک تَن در استان که نتیجه آزمایش کرونای وی مثبت بود جان خود را از دست داد.وضعیت کرونا در 

قم از روز پانزدهم آذرماه به حالت نارنجی در آمده است.

فردوسی پور با 4.6 میلیون بیننده سوپراستار شد
اعلام رسمی خبر گزارش فردوسی پور در اینستاگرام فارسی ای اف سی، باعث شد تا ظرف 2۴ ساعت 
تعداد دنبال کننده های این صفحه از حدود ۱۸0 هزار نفر به بیش از 2 میلیون نفر برسد و روزشنبه هم ۴ 
میلیون و ۶00 هزار نفر با ورود به لایو AFC گزارش عادل فردوسی پور را دنبال کردند. ضمن اینکه این لایو با 
۸09 هزار بیننده در لحظه، رکورد منحصر به فردی را از خود به جای گذاشت. اتفاقی که باعث تعجب و حیرت 
عوامل رسانه ای AFC در قطر شد و باعث شد تا آن ها ضمن برخورد با فردوسی پور، او را سوپراستار بنامند 

که توانسته چنین جوی را رقم بزند.

»شجریان« نام یک خیابان شد
محمد جواد حق شناس، رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر تهران با انتشار این خبر در 
صفحه اینستاگرام خود نوشت: "کمیسیون نامگذاری و تغیر نام معابر و اماکن عمومی شهر تهران در دوره 
پنجم توامان با پاسداشت یاد و نام شهدای گرانقدر همواره بر نامگذاری مشاهیر و نام آوران عرصه فرهنگ 
و هنر این سرزمین اهتمام داشته است. و در این راستا از حمایت وهمراهی اکثریت قاطع اعضاء شورای 
اسلامی شهر تهران برخوردار بوده است، در فروردین ماه سال ۱39۸ شورای اسلامی شهر تهران در اقدامی 
ماندگار در کنار شاعران و هنرمندانی دیگر از این مرز و بوم معبری را به نام خسرو آواز ایران استاد محمدرضا 
شجریان که آوای ربنا ی او بیش از ۴ دهه در هنگام افطار معنوی ترین خاطرات مشترک ایرانیان آزاده و حق 

جو را رقم زده است، در منطقه 2 شهرداری نامگذاری کرد.

همه مشکلات کشوربا رئیس جمهورسپاهی حل می شود
محسن رفیق دوست در پاسخ به این سوال که تنها راه نجات کشور، کاندیدای نظامی و رئیس جمهور نظامی 
است؟: اگر یکی از برادران سپاهی رییس جمهور شود و تابع حرف رهبری باشد و این موانع را بردارد، یک 
ساله مشکلات کشور حل می شود. خطاب من به ملت ایران است؛ من کاری به اصلاح طلب و اصولگرا ندارم 
درحالیکه من ذاتا اصولگرا هستم و اصولگرایی جدی و واقعی هستم اما اصولگرایی که همیشه، بخش زیادی 
از اصلاح طلبان را نیز قبول داشته و دارم و حتی از آن ها حمایت کرده ام و قبل از دولت روحانی، اسم چند 
نفر از آن ها را برده ام و گفته ام که آن ها زحمتکشانی هستند که ولایت را قبول دارند و باید به سر کار بیایند. 

من اصلاح طلب ضد ولایت را قبول ندارم.

»نادران« رئیس کمیسیون تلفیق مجلس شد 
 اعضای کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴00 در نشست امروز خود اعضای هیئت رئیسه این کمیسیون را 
مشخص کردند.اعضای کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴00 کل کشور در نشست دیروز عصر خود بعد از 
انجام رای گیری اعضای هیئت رئیسه این کمیسیون را مشخص کردند که براساس آن »الیاس نادران« با ۱9 
رای رئیس شد.همچنین »محمدمهدی زاهدی« و »ابراهیم عزیزی« به عنوان نواب رئیس و به عنوان دبیر 

کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴00 انتخاب شدند.

کنایه جهرمی به سازندگان ویدیوهای آش و شکلاتی! 
آذری جهرمی وزیر ارتباطات گفت: یک روزی که خیلی هم دور نیست)سال9۶(، برخی هرکاری می کردند 
تا تلویزیون های اینترنتی را از بین ببرند، نه تنها از بین نرفتند بلکه امروز برخی نهادها با سرمایه گذاری زیاد 
و فیلمهای آش و شکلاتی در این تلویزیون ها فعالند. البته نگاه دوم درست است و ما این حضور را سرمایه 

می دانیم. 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف محموله ۶ میلیارد ریالی لوازم آرایشی قاچاق 
 فرمانده انتظامی استان قم گفت: محموله لوازم آرایشی قاچاق به ارزش ۶ میلیارد و 300 میلیون ریال در 
قم کشف شد.  سردار سید محمود میرفیضی درگفت و گویی بیان کرد: در پی تبادل اطلاعاتی پلیس امنیت 
اقتصادی استان قم با فرماندهی مرزبانی استان بوشهر، تردد یک دستگاه کامیونت حامل بار قاچاق به مقصد 
تهران مورد رصد قرار گرفت.     وی افزود: در ادامه کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادی استان با هماهنگی مقام 
قضائی به یکی از محورهای مواصلاتی استان قم اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری، خودرو مذکور را 
شناسایی و توقیف کردند. میرفیضی گفت: سپس با انتقال کامیونت به این پلیس در بررسی محموله خودرو 
مشخص شد، زیر گونی های سبوس ۴۴ هزار و 9۸0 قلم لوازم آرایشی و همچنین 5 هزار و ۶۴0 قوطی 
نوشیدنی خارجی قاچاق جاسازی شده که متهم دستگیر شد. فرمانده انتظامی استان قم ارزش محموله 
کشف شده را برابر اعلام نظر کارشناسان ۶ میلیارد و 300 میلیون ریال اعلام کرد . میرفیضی گفت: در نهایت 

متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
عزم جدی پلیس در برخورد با سارقان 

فرمانده انتظامی استان قم همچنین از دستگیری یک سارق حرفه ای در قم خبر داد و گفت: متهم طی 
تحقیقات پلیس، به چهار فقره سرقت خودرو و 20 فقره سرقت داخل خودرو اعتراف کرد. میرفیضی اظهار 
داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت خودرو و داخل خودرو در قم، موضوع در دستور کار مأموران انتظامی 
استان قرار گرفت. وی گفت: مأموران کلانتری 2۸ شهرقائم حین گشت زنی با مشاهده یک خودرو پراید 
مسروقه که در حال تردد بود، بلافاصله نسبت به توقیف آن اقدام و متهم را نیز دستگیر کردند. فرمانده انتظامی 
استان قم با بیان اینکه نامبرده طی تحقیقات پلیس به 20 فقره سرقت داخل خودرو و چهار فقره سرقت 
خودرو اعتراف کرده است، گفت: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی 
تحویل مرجع قضائی استان شد. وی در پایان بر عزم جدی پلیس در برخورد با سارقان تأکید و از شهروندان 
خواست، به منظور پیشگیری از سرقت، ضمن تجهیز خودروی خود به قفل فرمان، قفل پدال و سیستم ضد 

سرقت استاندارد، در صورت مشاهده هرگونه موارد مشکوک با تماس ۱۱0 موضوع را به پلیس اطلاع دهند.

دادیار شعبه هفتم دادیاری دادسرای عمومی و انقلاب قم خبرداد

کلاه برداری میلیونی دعا نویس
 با حقه حل مشکلات مردم

 دادیار شعبه هفتم دادیاری دادسرای عمومی و انقلاب قم از صدور کیفرخواست برای متهم کلاهبرداری 
در قالب دعانویسی خبر داد و گفت: این متهم با ادعای دعانویسی برای رفع اختلافات خانوادگی، مبلغ 23 

میلیون تومان از یکی از شهروندان دریافت کرده است. 
حجت الاسلام نوری با بیان اینکه این افراد با سوء استفاده از باورهای دینی مردم و فشار روانی ناشی از 
مشکلات زندگی، مبالغ میلیونی از مردم کلاه برداری می کنند، بیان کرد: این دعانویس قلابی برای جلب 
اعتماد و فریب مشتریان خود، نتایج موفق دعانویسی هایش در دفع جن و رضایت مشتریان سابقش را بازگو 
می کرد. این مقام قضایی ادامه داد: با طرح شکایت فرد مالباخته و بررسی پیامک های رد و بدل شده، متهم 
به جرم خود اعتراف کرد و با صدور دستور قضایی، بازداشت شد که در بازجویی از او مشخص شد وی فردی 
کم سواد است که حتی روخوانی قرآن را نیز نمی داند و از روی کتاب های در دسترس خود اقدام به نوشتن 
طلسم ها می کرده است. وی گفت: این دعانویسی های جعلی در مواردی زمینه ساز جرائم دیگری نظیر 
سرقت، روابط نامشروع، اخاذی، انتشار تصاویر و فیلم های خصوصی فرد برای دیگران و فیشینگ حساب 
بانکی شده و در بسیاری از موارد موجب تشدید اختلافات خانوادگی و تقویت آسیبهای روحی و روانی شده 
است. حجت الاسلام نوری افزود: به شهروندان توصیه می شود برای رفع مشکلات خود از متوسل شدن به 

این افراد شیاد با وعده های واهی و پرداخت وجه جدا بپرهیزند.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

کشف ۲73 راس دام سبک قاچاق 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف 273 راس دام سبک قاچاق به ارزش 7 میلیارد ریال در قم 
خبر داد. سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهار داشت: کارآگاهان پلیس امنیت اقتصادی استان، با اطلاع از 
جابجایی دام غیرمجاز از مجتمع دامشهر، با مراقبت محل مشاهده می کنند چهار دستگاه کامیون بنز تک 
پس از بارگیری احشام، از دامشهر خارج شدند بنابراین در محدوده سلفچگان، کامیون ها را توقیف کردند.

وی خاطرنشان کرد: از خودروهای توقیف شده 273 راس دام سبک فاقد مجوز قانونی کشف شد که ارزش 
آن برابر اعلام کارشناسان هفت میلیارد ریال عنوان شده است. جانشین فرمانده انتظامی استان قم افزود: در 
این رابطه چهار متهم دستگیر و پس از معرفی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم با صدور قرار قانونی 
مناسب روانه زندان شدند. وی ادامه داد: پلیس قم در سال رونق تولید، با جدیت با هرگونه قاچاق کالا و ارز 

مقابله خواهد کرد و شهروندان نیز می توانند اطلاعات خود را به مرکز فوریت های پلیسی ۱۱0 اطلاع دهند.

مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی اطراف حرم مطهر :

پروژه بلوار امام موسی صدر 
زیرگذر می شود

مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی اطراف حرم مطهر شهرداری قم 
با اشاره به تصویب کلیات طرح بهسازی میدان مطهری از تبدیل بلوارامام 

موسی صدر به زیرگذر و تبدیل میدان مطهری به میدان پیاده خبر داد.
علیرضا خاکی در گفت وگو با شهرنیوز، با اشاره به آخرین مصوبات طرح 
پروژه میدان مطهری، اظهار داشت: در هفته جاری کلیات بهسازی میدان 
مطهری مورد تصویب قرار گرفت و مصوب شد که سطح میدان مطهری 
با احداث یک خیابان فرعی و زیرگذر کردن امام موسی صدر به صورت 
یک میدان پیاده و با قابلیت برگزاری مناسبت های سیاسی و اجتماعی و 

تجمعات روزمره برای زائران و مجاوران پیش بینی شود.
مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی اطراف حرم مطهر شهرداری قم با 
تأکید بر اهمیت میدان مطهری از جهات مختلف، افزود: ضرورت امر به 
این لحاظ است که میدان مطهری اولین میدان مدرن شهری قم است 
که احداث شده و آخرین میدان با تعریف میدان های شهری است که در 
قم ایجادشده است و از این لحاظ سبقه تاریخی دارد. خاکی افزود: این 
میدان ازلحاظ اجتماعی از بعد انقلاب محل اجتماعات مذهبی، فرهنگی، 
سیاسی و اجتماعی بوده و به همین لحاظ نقش مهمی در ذهن شهروندان 
دارد. وی به اهمیت ترافیکی میدان مطهری هم اشاره کرد و گفت: به لحاظ 
ترافیکی هم میدان مطهری محل اتصال شمال رودخانه است و اتصال همه 
مناطق دو، سه و شش با حرم و هسته مرکزی از طریق این میدان صورت 

می گیرد. برای همین دچار یک آشفتگی حرکتی شدید است.
 مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی اطراف حرم مطهر شهرداری قم 
ادامه داد: ما در این میدان هم حمل نقل عمومی و هم سواری شخصی 
داریم و از طرفی حجم تردد عابر پیاده هم در این میدان بسیار بالاست 
به طوری که حجم ساعتی ۱۸00 عبور عابر پیاده یا در بعضی مناطق ۱300 

عبور عرضی  را شاهد هستیم. 
خاکی تصریح کرد: این سبقه تاریخی و ترافیکی و این حجم تردد ما را 
به این نتیجه رساند که باید در این منطقه شاهد غلبه تردد پیاده باشیم و 
کمیسیون ماده 5 با زیرگذر شدن امام موسی صدر موافقت کرد که بتواند 
اجرای  بندی  زمان  با  رابطه  در  وی  بگیرد.  صورت  آرام سازی  این  بستر 
و  آماده خواهد شد  نیز  پروژه  تکمیلی  طرح های  کرد:  تأکید  نیز  پروژه 
مرحله به مرحله طی یک پروژه 5 ساله پیش می رود؛ چون پروژه بلندمدتی 
است حجم عملیاتی گسترده ای دارد و به صورت مرحله ای در دستور کار 

مدیریت شهری قرار خواهد گرفت.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد

اجرای پویش تبلیغات محیطی
 ویژه ایام دهه بصیرت

به تبلیغات  با اشاره  ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  مدیرکل 
جمله  از  محیطی  سازه های  از  گروه   ۶ گفت:  بصیرت،  دهه  محیطی 
لمپوست، پرتابل، استرابورد، عرشه های پل، استوانه های تبلیغاتی مستقر 
در میادین، آویز و عرشه بزرگ عوارضی اتوبان تهران در مسیر رفت وبرگشت 

به این منظور اختصاص یافته است.
مهدی کلانترزاده در جلسه کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم 
با اشاره به شعار دهه بصیرت امسال، اظهار داشت: طبق هماهنگی های 
انجام شده »بصیرت فاطمی، ولایتمداری و مقاومت علوی« به عنوان شعار 

واحد دهه بصیرت امسال انتخاب شده است.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به برنامه های 
پیش بینی شده تبلیغات محیطی در سطح شهر قم، افزود: کمیته تبلیغات، 
با مشارکت اداره کل ارتباطات و امور بین الملل، سازمان های فرهنگی، 
اولویت های  و  تشکیل شده  قم  شهرداری  زیباسازی  و  ورزشی  هنری، 
ایام  کلانترزاده  گفته  به  است.  تعیین شده  محیطی  تبلیغات  محتوایی 
فاطـمیه، سالگرد شهادت شهیدان محور مقاومت حاج قاسم سلیمانی، 
ابومهدی المهندس و مظفری نیا، چهلـمین روز شهادت دانشمند هسته ای 
شهید فخری زاده و دهه بصیـرت به عنوان اولویت های تبلیغات محیطی در 

روزهای پیش رو تعیین شده است.
وی با اشاره به تقسیم بندی سازه  های موجود در تبلیغات محیطی به ۶ 
دسته، تصریح کرد: به منظور بهره برداری و فراگیری حداکثری در پویش 
تبلیغات شهری از معاونت محترم خدمات شهری و سازمان زیباسازی 

درخواست اختصاص سازه شده است. 
سازه های  انواع  از  قم  شهرداری  بین الملل  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
کرد: سازه های  تأکید  و  برد  نام  تبلیغات محیطی  برای  پیش بینی شده 
پل،  عرشه  استرابورد، 7  پرتابل  سازه  لمپوست، ۴0  همچون  محیطی 
25  استوانه های تبلیغاتی مستقر در میادین، 2۴0 آویز و عرشه عوارضی 
تهران به قم در مسیر رفت وبرگشت به منظور تبلیغات محیطی دهه بصیرت 
مورداستفاده قرار می گیرند. کلانترزاده بهره گیری از ظرفیت مجموعه های 
فرهنگی و مذهبی به منظور فضاسازی شهری را نیز اعلام و گفت: بالغ بر 3 
هزار پرچم به منظور تبلیغات محیطی اختصاص یافته و فضاسازی شهری 
از طریق نصب پرچم افراشته، پرچم اهتزاز و ریسه پارچه ای در میادین، 

خیابان ها و معابر مختلف شهر انجام می شود.
 

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری قم خبرداد

توزیع بروشورهای نکات ایمنی
 در خصوص گازگرفتگی

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از توزیع 
بروشورهای حاوی نکات ایمنی در خصوص گاز منواکسید کربن co و اصول 

ایمنی نصب لوازم گرمایشی در سطح شهر خبر داد.
گاز  از نشت  آگاهی مردم در مراقبت  اشاره ضرورت  با  حمید کریمی 
در  ایمنی  نکات  حاوی  بروشورهای  داشت:  اظهار  کربن،  منواکسید 
خصوص گاز منواکسید کربن co و اصول ایمنی نصب لوازم گرمایشی در 

سطح شهر به همین منظور توزیع شد. 
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم افزود: با 
توجه به شیوع بیماری کرونا در کشور و شهر قم همشهریان عزیز نباید از 
نشت گاز منواکسید کربن که قاتل نامرئی  است غافل شوند. کریمی تأکید 
کرد: به همین منظور سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با 
مشارکت کمیته فرهنگ شهروندی شهرداری اقدام به نصب بنرهای حاوی 
هشدارهای گاز COدر سطح شهر کرده است. وی ساخت مستند آموزشی 
قاتل خاموش را از دیگر اقدامات پیشگیرانه سازمان آتش نشانی ذکر کرد و 
گفت: این مستند با همکاری صداوسیما تولید و از سیمای مرکز قم پخش 

می شود.
 سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از اقدام 
به توزیع بروشورهای حاوی نکات ایمنی در خصوص گاز منواکسید کربن 
co در ادارات و مراکز فرهنگی و اجتماعی و درمانی هم خبر داد و افزود: 
با توجه به افزایش نفوذ شبکه های مجازی در بین مردم ارسال مطالب 
آموزشی در خصوص گاز منواکسید کربن co در شبکه های مجازی نیز از 
دیگر اقدامات در راستای آگاهی بخشی به شهروندان بوده است. کریمی 
از چاپ هشدارهای آموزشی گاز منواکسید کربن در جراید استان نیز در 

همین راستا خبر داد.

 استاندار قم با اشاره به اینکه مستندسازی اقدامات و رویدادهای مقابله با کرونا در 
قم، مغفول مانده است، خاطرنشان کرد: باید این کار مهم در دستور کار نهادهای 

ذیربط قرار داشته باشد. 
بهرام سرمست در جلسه ستاد مردمی مبارزه با کرونا و مشارکت های اجتماعی 
طی سخنانی با گرامیداشت میلاد حضرت زینب)س( و روز پرستار بیان کرد: مبارزه 
بی امان پرستاران و کادر فداکار درمان در عرصه مبارزه با کرونا بسیار حائز اهمیت 
و شایسته تکریم است. وی با بیان اینکه استان قم درتشخیص زودهنگام ویروس 
و مقابله با کرونا در همه زمینه ها، پیشتاز بودهاست خاطرنشان کرد: مردم فهیم 
استان نیز سهم بسیار مهمی درمقابله با بیماری و رعایت پروتکل های بهداشتی 
و حمایت از اقشار آسیب دیده داشتند و با ایثار مدافعان سلامت و همراهی مردم 
و خیرین و تلاش مسئولان به موفقیت های چشمگیری در این عرصه دست پیدا 
کردیم. استاندار قم بااشاره به تلاش های صورت گرفته برای تبدیل تهدیدات کرونا 
به فرصت تصریح کرد: کمبودها و اعتبارات مورد نیاز بخش های بهداشتی و درمانی 
استان درقالب ستاد کرونا پیگیری شد و در ماه های اخیر، زیرساخت های درمانی 

قم تحولات خوبی را پشت سر گذاشت.
وی روند پیشرفت و آماده سازی بیمارستان های درحال احداث استان در ماه های 
اخیر را مورد توجه قرار داد و گفت: با بهره برداری از بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( 
در ایام بحرانی بخشی از زیادی از بار درمان را این مرکز بر دوش گرفت و بیش 
از 2 هزار بیمار را پذیرش کرد، ضمن اینکه بیمارستان مادر نیز با سرعت خوبی 
در حال تکمیل می باشد. سرمست با بیان اینکه مراکز درمانی نور و خاتم نیز از 
بخش های فعال در حوزه درمان به شمار می رود خاطرنشان کرد: تمامی پروژه های 
بیمارستانی در استان با جدیت دنبال می شود و ظرفیت خوبی در حال شکل گیری 
است. وی از تهیه و توزیع بسته های حمایتی و اعمال سیاست های تشویقی به 
عنوان بخش دیگری از فعالیت های استان در شرایط کرونایی نام برد و گفت: با 
تلاش های صورت گرفته توانستیم در جذب تسهیلات مربوط به اقشار و کسبه 

آسیب دیده از کرونا موفق عمل کرده و رتبه دوم را به دست آوردیم.
استاندار قم با اشاره به این که موج سوم کرونا را پشت سر گذاشته ایم و وضعیت قم 
نارنجی است، افزود: البته انتظار می رود مردم در شب یلدا و مناسبت های پیش رو 

این محدودیت ها را اعمال کنند تا ان شاالله به وضعیت زرد برسیم.
وی با قدردانی از مشارکت های مردمی درعرصه مبارزه با کرونا گفت: خیرین، 
گروه های مردمی و جهادی آگاهانه و با انگیزه بسیار بالایی پای کار آمدند و تلاش 

آن ها به عنوان سرمایه ای ارزشمند در مقابله با کرونا قابل تقدیر است.
سرمست تصریح کرد: گروه های جهادی در این ایام به کادر درمان روحیه دادند و 
یک نهضت بزرگ پس از منویات رهبری شکل گرفت و شور و نشاط خاصی به وجود 
آمد و در طرح مواسات نشاط خوبی ایجاد شد. وی با بیان اینکه فضای معنوی قم 
بسیار متفاوت است تصریح کرد: در ایام فاطمیه انگیزه مضاعفی برای فعالیت های 
خیریه وجود دارد و باید خیرین در کمک های خود طرح های ابتکاری و راه های 
متفاوتی را تجربه کنند. استاندار قم اجرای طرح محله محوری و خانواده محوری 
شهید سلیمانی را بسیار با ارزش دانست و افزود: باید با هم افزایی و تعامل بیشتر، 

مراقب باشیم موازی کاری در این طرح نشود.

استاندار قم:

اقدامات و رویدادهای مقابله با کرونا مستندسازی شود

بیان  با  قم  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رئیس 
اینکه بیش از ۱0 درصد از تخم مرغ کشور در قم تولید 
می شود گفت: میزان مصرف روزانه استان قم ۴0 تن 
است ولی بیش از 250 تن تولید تخم مرغ وجود دارد. 

عباس پورمیدانی با اشاره به آخرین وضعیت دامداری 
و تولید مرغ و تخم مرغ در استان اظهار داشت: قم از 
سال های گذشته بارانداز دام در کشور بوده است، یعنی 
علاوه بر تولید و پروار دام در موضوع خریدوفروش نیز 
بسیار رونق و شهره کشوری دارد و از نظر گوشت قرمز 
و سفید، تخم مرغ و شیر چند برابر شاخص سرانه در قم 

تولید می شود.
وی با بیان اینکه بیش از 10 درصد از تخم مرغ کشور 
در قم تولید می شود ابراز کرد: این در حالی است که 
میزان مصرف روزانه استان قم 40 تن است که بیش از 

250 تن تولید تخم مرغ وجود دارد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم عنوان کرد: 

سالانه 38 هزار تن گوشت قرمز و 38 هزار تن گوشت 
مرغ در قم تولید می شود که بیش از سرانه مصرف قم 

است و اکثر تولیدات به خارج از قم صادر می شود.
وی با تأکید بر اینکه شش مجتمع دامپروری در قم 
فعال بوده که شامل 2 هزار واحد دامی بوده است، 
عنوان کرد: برترین مجتمع دامپروری کشور با بیش 
از 800 واحد فعال در دام شهر قم قرار دارد، دامشهر 
محیطی وسیع برای پرورش دام و پروار و خریدوفروش 
دام است و قیمت گذاری یونجه و دام کشور در دامشهر 

قم اتفاق می افتد.
ظرفیت تولید خاویار به زودی ۵ برابر می شود 

شیلات  زمینه  در  قم  استان  وضعیت  پورمیدانی   
نیز  شیلات  در  قم  افزود:  و  داد  قرار  موردتوجه  را 
ظرفیت مهمی به شمار می رود که نخستین و بهترین 
تولیدکننده خاویار در قم فعال است که از 20 سال قبل 
فعالیت خود را شروع شده و محصول این تولیدکننده 

پیش خرید  اروپایی  کشورهای  توسط  تولید  از  قبل 
می شود و سال قبل 200 کیلو خاویار از قم به آلمان 
صادرشده است. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 
قم ادامه داد: آب قمرود از نظر استانداردهای زراعی 
بهره  آبزیان  پرورش  لحاظ  به  اما  ندارد  باغی  کاربرد 
بهره وری و اثربخشی بالایی دارد، در حال حاضر نیز 
شش واحد تولیدی ماهی خاویاری در قم فعال است. 
وی با بیان اینکه چهار واحد پرورش ماهی در دست 
راه اندازی است و به زودی در تولید گوشت و خاویار 5 
برابر میزان فعلی می شود که ظرفیت خوبی از جهت 
اقتصادی است یادآور شد: ما می توانیم از نظر تولید 

و فرآوری ماهی تیلاپیلا نیز به رشد خوبی دست یابیم.
تولید  مقدار  نظر  از  قم  داشت:  اظهار  پورمیدانی 
نظر  از  اما  است  محدود  باغی  و  زراعی  محصولات 
عملکرد و استفاده از نهاده پایه کشاورزان پیشرویی 

داریم.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

1۰ درصد از تخم مرغ کشور در قم تولید می شود 

استقبال گسترده مردم از گزارش عادل فردوسی پور در 
فینال رقابت های لیگ قهرمانان باشگاه های آسیا .


